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Slovenci smo se množično udeležili volitev 

Pučnik in Kučan v 
drugi krog 

Kranj, 9. aprila - Končnih izidov nedeljskih volitev danes popoldne, ko zaključujemo redak
cijo, še ni. Zato lahko pišemo na osnovi delnih rezultatov, ki pa že dajejo vedeti, da predsednik 
predsedstva Republike Slovenije v prvem krogu ne bo izvoljen, z dokajšnjo zanesljivostjo pa lah
ko trdimo o štirih članih predsedstva republike. Po volilnih rezultatih iz 61 slovenskih občin, v 
katerih je volilo 1.135.000 volilcev, je Marko Demšar dobil 10,5 odstotka glasov volilcev, Jože 
Pučnik 26,3 odstotka, Milan Kučan 44,3 odstotka in Ivan Kramberger 18,9 odstotka glasov volil
cev. V šestih občinah je zmagal Pučnik, v eni Kramberger, v vseh ostalih od 61-tih pa Kučan. Pu
čnik in Kučan gresta 22. aprila ponovno na volišča. Predsednik bo tisti, ki bo dobil več glasov. 
Podatki o volitvah štirih članov predsedstva republike pa so zbrani na osnovi izidov v 54 obči
nah, kjer je volilo 891.000 volilcev. Cir i l Zlobec je zmagal v 37 občinah in zbral 53,5 odstotka 
glasov, Ivan Omanje zmagal v 15 občinah inje zbral 46,4 odstotka glasov volilcev, Dušan Plutje 
zmagoval v Beli Krajini, predvsem v Metliki in Črnomlju ter zbral 38,4 odstotka glasov, Matjaž 
Kmecl pa je zbral 38,5 odstotka glasov. Tej četverici sta najbližja Slavoj Žižek in Dimitrij Rupel. 
Če je kaj reči na kratko ob teh volitvah, potem je reči samo to: Slovenci smo bili predolgo žejni 
demokracije in smo šli zafn množično na volišča, čeprav smo stali tudi v vrstah. Volili smo mir
no, dostojanstveno in temu so se čudili tudi številni uradni opazovalci in poročevalci iz tujine. 
Bodimo takšni tudi 22. aprila. 

J . Košnjek 

Bil je svetovni dan zdravja 

Odgovornost za 
zdravje ni le v 
rokah zdravstva 
Minulo soboto smo slavili svetovni dan zdravja, letos je bil 
posvečen izboljšanju človekovega življenjskega okolja in 
zdravja. Napak si predstavljamo, da so za narodovo zdravje 
odgovorne zgolj zdravstvene ustanove, zdravstveno varstvo je 
še veliko več. Začenja se pri zdravem okolju in človekovem 
odnosu do zdravega življenja. 

Da Slovenci nismo ravno zdravi ko riba, so dokazali 
tudi podatki, objavljeni v raziskavah o prebivalstveni poli
tiki. Tu se po obolevnosti, smrtnosti in nesrečah uvrščamo 
v sam evropski vrh. Kolikšno krivdo je pri boleznih pripi
sati preobremenjenemu okolju, je težko reči, saj na voljo ni 
prav veliko tovrstnih raziskav. Kot so dejali minuli teden 
na okrogli mizi ob svetovnem dnevu zdravja, ki jo je orga
niziralo Slovensko zdravniško društvo, je na Slovenskem 
uradno 1300 ali vsaj 5000 divjih odlagališč smeti. Drugi za
nimiv podatek s tega srečanja pa pravi, da v Sloveniji živi v 
3. in 4. razredu ogroženosti menda okoli 750.000 ljudi, se 
pravi tretjina slovenskega prebivalstva. 

Naš sistem zdravstvenega varstva v dokajšnji meri za
gotavlja raven zdravstvene in socialne varnosti, toda zdra
vje se žal ne začenja v zdravstvenem domu ali bolnišnici, 
tam imajo opravka z že bolnimi. Premalo pozornosti name
njamo lastni skrbi za zdravje, ki je v rokah posameznika, 
lokalnih skupnosti, tovarn, in ki ga svetovna zdravstvena 
organizacija (WHO) v program zdravja vseh do leta 2000 
uvaja z načelom »misli globalno, deluj lokalno«. 

D. Ž. 

Nagelj za 
Šmarjetno 

Šmarjetna gora, 8. aprila -
Turistični nagelj, ki ga RTV 
Ljubljana podeljuje zaslužnim 
za napredek turizma in gostin
stva pri nas, je tokrat spet zac
vetel na Gorenjskem. Za pri
spevek k ureditvi Šmarjetne go
re so ga prejeli vsi, ki se trudijo 
in jim je že uspelo urediti do 
pred kratkim zanemarjeno turi
stično točko, ki je sedaj v po
nos vsem Kranjčanom in ti
stim, ki radi hodimo v hribe. 

V. S. 

Kaj kaže prvi krog prijav za vpis v sred
nje šole 

Naval na 
kranjsko 
gimnazijo 
Kranj, 9. aprila - Posnetek prvega kroga prijav za vpis v prve 
letnike srednjih šol na Gorenjskem kaže, da se je prijavilo 
2600 učencev oziroma da je v primerjavi s skupnim številom 
razpisanih mest v šolah vsaj še 300 praznih sedežev. Zanimi
vo je, da so dokaj lepo napolnjeni skrajšani programi; očitno 
gre za učinek povečanega osipa v osnovnih šolah, kjer naraš
ča število učencev, ki ne končajo osmega razreda in so jim za
prta vrata za takojšnjo zaposlitev. Skrajšani programi, za ka
tere je pred leti že kazalo, da bodo počasi umrli, so za takšne 
učence začasna rešilna bilka. Sicer pa je tudi na splošno 
zelo malo programov, kjer je prijavljenih bistveno več učencev, 
kot je ponujenih prostih mest. Občutnejši presežek je v srednji 
šoli za trgovinsko dejavnost v Kranju, kjer se za prodajalca 
poteguje za cel razred preveč učencev, za ekonomsko komerci
alnega tehnika pa celo za dva razreda preveč. Zanimivo je, da 
slednji program v ekonomski in družboslovni šoli ni tako raz
prodan, saj sta zaenkrat le dve prijavnici preveč. Se torej v 
skrajnem primeru na trgovski šoli kandidatom za ekonomsko 
komercialnega tehnika obetajo sprejemni izpiti, na ekonomski 
pa ne? 

Medtem ko imata jeseniška in škofjeloška gimnazija ra
vno prav prijav, je v kranjski za razred in pol preveč kandida
tov. Če se število v drugem krogu ne bo uravnalo, bo tudi 
kranjska gimnazija prisiljena v omejitev vpisa ter sprejemni 
izpit. 

Omembe vrednejši presežki so še v programu elektroteh
nik elektronik (skoraj za cel razred), ki se bodo po izkušnjah 
sodeč uravnali v okviru Iskrine šole, pa v programih tehnika 
kuharstva in tehnika strežbe, kjer smemo pričakovati podob
no uravnavo v okviru blejske srednje šole. 

S tem smo presežke izčrpali. Več je primanjkljajev, na-
jobčutnejši so tudi letos v tradicionalno nezanimivih progra
mih kmetijstva in živilstva. gradbeništva, tekstila (razen kon
fekcije) in obutve, posebej pa velja opozoriti tudi na obrtni 
oddelek lesarstva v Škofji Loki, ki ga je šola uvedla s tem šol
skim letom in večina osnovnošolcev zanj najbrž ne ve. 

Do 3. maja bodo učenci lahko še prosto prenašali prijav
nice za vpis iz ene šole v drugo. Po 3. maju bodo odprta samo 
še vrata tistih šol, ki razredov ne bodo uspele napolniti. 

H . Jelovčan 

Kongres svobodnih sindikatov 

V Cankarjevem domu je bil 12. kongres Zveze sindikatov Slove
nije, oziroma 1. kongres Svobodnih sindikatov Slovenije. Kaj po
leg spremenjenega imena še novega prinaša delavcem, preberite 
na strani 9. - Foto: G . Šinik 

V četrtek, 12. 
aprila, bomo 
spet volili 

Tokrat 
za zbore 
združe
nega 
dela 

V četrtek, 12. aprila, 
bomo šli ponovno na 
volišča, tokrat na delov
nih mestih. Volili bomo 
v zbore združenega dela 
na vseh ravneh, v zbore 
občinskih skupščin, v 
zbor republiške skupšči
ne in v zbora združene
ga dela posebnih druž
benopolitičnih skupno
sti. V zboru združenega 
dela republiške skupšči
ne je 80 delegatskih 
mest, kandidatov pa je 
nad 2000. Zbor bo v no
vi sestavi prepolovljen, 
saj ima v sedanjem 
mandatu 150 mest. Go
spodarstvo bo imelo v 
novem zboru 44 mest, 
družbene dejavnosti 18, 
13 delegatov pa bo ime
la kmetijska dejavnost. 
Dva mandata bosta do
bila delegata italijanske 
in madžarske narodno
sti, eno mesto pa je re
zervirano za delegata 
oboroženih sil. V zboru 
združenega dela ne bo 
strankarske delitve, ven
dar več ali manj vse 
stranke kandidirajo za 
ta zbor svoje ljudi. 

J . K. 

JELOVICA 

Vse ljubitelje domače glasbe obveščamo, 
da boste v prodajalnah obutve Peko na Bledu 
p r e j e l i brezplačno v s t o p n i c o z a p r i r e d i t e v A l p s k i večer, če b o s t e v času o d 1 2 . do 2 1 . a p r i l a 
k u p i l i o b u t e v v v r e d n o s t i n a d 8 0 0 , 0 0 d i n . 

Količina kart je omejena. 
En razlog več za obisk prodajaln obutve Peko v novem trgovskem centru, 
Ljubljanska 4 in modni hiši Pristava na Bledu! 

< 

o . 



S T R A N K A R S K E 
N O V I C E 
Dr. Janez Bogataj bo predaval v Skofji 
Loki 

O pomenu kulturne 
dediščine v sodobnem 
svetu 

Demos, združena opozicija za območje škofjeloške obči
ne, prireja v torek, 10. aprila, ob 19. uri, v predavalnici šolske
ga centra na Podnu v Škofji Loki , predavanje dr. Janeza Boga
taja pod naslovom K A J BI N A M M O R A L A POMENITI 
K U L T U R N A DEDIŠČINA V S O D O B N E M SVETU. Preda
vatelj namerava svoje poglede na to izjemno občutljivo po
dročje ohranjanja našega etnografskega izročila popestriti ozi
roma ponazoriti z več kot sto diapozitivi. m t 

Izjava krajanov Tenetiš in 
Zelenih Kranja o deponiji 
Tenetiše 

Občinska komunalna deponija Tenetiše ponovno buri jav
nost, zlasti pa prizadete krajane in lastnike zemljišč v nepo
sredni okolici deponije. 

Obstoječa oblast namreč hiti uresničevati svoje načrte, ki 
so bili potrjeni v nepluralistično sestavljeni skupščini, nastale 
probleme pa namerava potem elegantno prepustiti novemu 
parlamentu. Ker menimo, da so se prav v primeru deponije 
Tenetiše sprejemale odločitve, ki so s, stališča varstva okolja 
sporne, zahtevamo: 
1. da deponija Tenetiše ostane še naprej le komunalna občin

ska deponija 
2. da se takoj ustavi širjenje deponije Tenetiše in se najprej sa

nira obstoječo 
3. da se takoj ustavi dovažanje vseh posebnih odpadkov, že 

odložene pa ustrezno skladišči 
4. da K O G P kot upravljalec deponije javno objavi sredstva, ki 

jih združeno delo odvaja za sanacijo deponije 
5. da se občinski skupščini v novi sestavi prepusti obnovitev 

postopka o deponiji Tenetiše. 2a Zelene 
in v imenu krajanov 

Vlasta Sagadin 

Večer z Janezom Janšo v 
Železnikih 

Koalicija petih opozicijskih strank škofjeloške občine je v 
četrtek, 5. 4. 1990, enega od sklepnih shodov pred nedeljskim 
prvim krogom volitev, večer in razgovor z Janezom Janšo, 
enim najvidnejših kandidatov Demosa za republiški družbeno
politični zbor. 

Na prireditvi, ki se je pod naslovom »Usoda Slovenije je 
v naših rokah« odvijala v dvorani tamkajšnje osnovne šole, je 
gost govoril o trenutnem položaju Slovenije in državljanov na
še republike doma, v Evropi ter v svetu. Pogovora s krajani se 
je udeležil tudi Igor Omerza, saj je bilo razmeroma največ 
vprašanj navzočih s področja gospodarstva, podjetništva v no
vih razmerah, stečajne problematike in zaposlovanja. 

Zbranim sta se ob tej priložnosti predstavila še kandidat 
za škofjeloškega župana, Peter Hawlina, ter kandidat za zbor 
občin Republike Slovenije, Franci Feltrin. mt 

Križi in težave dijaškega 
stanu 
Jesenice, 9. aprila - Z K S - Stranka demokratične prenove 
Jesenice bo danes, v torek, 10. aprila, v sejni sobi skupščine 
občine Jesenice ob 1.2. uri predstavila nalogo o križih in 
težavah dijaškega stanu. Sodelovali bodo člani sociološkega 
krožka iz Centra srednjega usmerjenega izobraževanja pod 
vodstvom mentorja prof. Aleksandra Klinarja in člana 
predsedstva C K Z K S - Stranke demokratične prenove Boruta 
Pahorja. D . s. 

G L A S 
Ob 35-letnici izhajanja je kolektiv Gorenjskega glasa prejel red zaslug za 
narod s srebrno zvezdo s* . 
Ustanoviteljice Gorenjskega glasa so občinske konference SZDL Jesenic, 
Kranja, Radovljice, Škofje Loke in Tržiča. 
Izdaja Časopisno podjetje Glas Kranj, tiska ČGP Delo Ljubljana 
Predsednica časopisnega sveta Kristina Kobal 
Naročnina za I. trimesečje 100 din 

Gorenjski glus urejamo in pišemo: Štefan 2argi (glavni urednik in direktor). 
Leopoldina Bogataj (v. d. odgovornega urednika). Vilma Stanovnik (šport, 
turizem, poslovne informacije). Danica Dolenc (za dom in družino, tradicije 
NOB. Tržič). Danica Zavrl Žlebir (socialna politika, sindikati). Jože Košnjek 
(notranja politika, šport). Marija Volčjak (gospodarstvo. Kranj). Andrej 
Zalar (gorenjski kraji in ljudje, komunalne dejavnosti). Lea Mencinger 
(kultura). Helena Jelovčan (izobraževanje, iz šolskih klopi. Skofja Loka). 
Cveto Zaplotnik (kmetijstvo, kronika. Radovljica). Darinka Sedej 
(razvedrilo, Jesenice). Stojan Saje (družbene organizacije in društva. SLO in 
OS. ekologija). Dušan H u mer (šport), Vine Bester (mladina, kultura). Franc 
Perdan in Gorazd Sinik (fotografija). Igor Pokorn (oblikovanje). Mirjana 
Draksler (tehnično urejanje) in Marjeta Vozlič (lektoriranje). 
Naslov uredništva in uprave: Kranj, Moše Pijadeja 1 — Tekoči račun pri SDK 
51500-603-31999 - Telefoni: direktor in glavni urednik 28-463, novinarji in 
odgovorna urednica 21-860 in 21-835, ekonomska propaganda 23-987, 
računovodstvo, naročnine 28-463, mali oglasi 27-960. 
Časopis je oproščen prometnega davka po pristojnem mnenju 421-1/72. 

VOLITVE 
Cvetna nedelja v znamenju izbiranja politične prihodnosti Slovenije 

Visoka volilna udeležba 
Tako kot ostala Slovenija je bila tudi Gorenjska preteklo nedeljo v znamenju izbiranja novega slovenskega predsednika, članov predsed
stva, poslancev za republiški D P Z in zbor občin. 
Obiskali smo nekaj volišč in povprašali navzoče za mnenje. 

Končno je prišla dolgo pričakovana 
nedelja, dan, ko so se Slovencem po sko
rajda pol stoletja odprla volišča in so bile 
resnično odprte možnosti voliti ne samo 
različne ljudi, pač pa tudi različne politi
čne grupacije. V petek se je s televizijskim 
četverobojem končala predvolilna kam
panja in po dnevu molka (mimogrede, v 
tej deželi bi včasih potrebovali ne samo 
dneve, pač pa tedne molka) so se tudi na 
Gorenjskem odprla volišča. 

Predstavljamo nekaj kratkih utrinkov 
s posameznih volišč. 

Marinka Friško-
vec, članica volil
nega odbora KS 
Vodovodni stolp 
v Kranju: "Zani
mivo je, daje pri
šel prvi volilec 
točno ob 7. uri, 
sicer pa je bila 
največja gneča 
med 9. in 10. uro 
dopoldne. Volilci 

se obnašajo zelo disciplinirano, ni proble
mov, čeprav morajo volilci malo čakati, 
da pridejo do proste kabine. Kolikor sem 
se dosedaj pogovarjala z ljudmi, so zado
voljni z zagotovljeno intimnostjo pri ob-
krožanju volilnih lističev. Pri izpolnjeva
nju glasovnic volilci, z izjemo liste za 
DPZ, niso imeli problemov, očitno so ze
lo spremljali predvolilne aktivnosti." 

Tadej Markič, 
pooblaščeni kon
trolni predstav
nik DEMOS-a : 
"Najprej moram 
povedati, da so 
me na volišču ze
lo lepo sprejeli, 
tako kot opazo
valce drugih 
strank. Kot sem 
uspel dosedaj vi

deti, poteka celotno delo volilnega odbo
ra sila korektno in nasploh dosedaj na 
potek volitev nimam pripomb. Voliicem 
je zagotovljena potrebna intimnost pri iz
polnjevanju volilnih obrazcev, če pa ome
nim konkretno volišče na Golniku (pri 
bolnišnici), kjer smo sedaj, je zagotovlje
nega tudi dovolj prostora. Zvečer bom so
deloval tudi pri preštevanju glasov." 

Francka Markun, 
volilka iz Križ: 
"S sedanjimi vo
litvami sem po
vsem zadovoljna, 
na volišču je ta
ko, kot mora biti. 
Osebno me bolj 
kot današnje vo-

W?M I litve zanima, ka-
Hk W ^ ^ B I ko bo po volit-
U L J R H vah, da res ne bi 

prišlo do kakšnih neumestnih prepirov in 
nestrpnosti med ljudmi. O kandidatih se 
je dalo v predvolilnem času, če si le hotel, 
dobiti dovolj ustreznih podatkov. Pri
pombo bi imela samo na volilni zakon, 
posebej na DPZ, to bi namreč morali po
drobnejše razložiti." 

Pavla Kozamer-
nik, volilka iz 
Kranja: "Po mo
jem mnenju si se 
kot volilec v 
predvolilni kam
panji, če si le že
lel, lahko dodo
bra informiral ta
ko o programih 
posameznih 
strank kot pro

gramih posameznih kandidatov. Sredstva 
javnega obveščanja so bila v zadnjem ča
su namreč polna tovrstnih informacij. Če 
bi ocenjevala kulturno raven predvolilne 
kampanje, potem velja reči, da je bil v za
četku na dokaj visoki ravni, v zadnjih 
dneh pa je občutno padel. Te volitve bo
do, glede na razmere in njihov pnmsn, p/> 
mojem mnenju zelo dobro obiskane. S or
ganiziranostjo na volišču sem zadovoljna, 
bilo je organizirano veliko boljše kot do-
slej." 

Ivan Sernc, poo
blaščeni kontrol
ni predstavnik 
Z K S - Stranke 
demokratične 
prenove: "Na vo
lišču sem bil do
bro sprejet. Po 
moji oceni volil
ni odbor na Gol
niku dela tako, 
kot mora in na 

Prvomajske počitnice na sto in en način 

Velika ponudba, 
precejšnje 
povpraševanje 
Kranj, 7. aprila - Letošnji prvomajski prazniki bodo dolgi skoraj teden dni, marsikdo pa si 
jih bo z dopustom podaljšal kar na deset dni. Na te kratke "počitnice" pa se je dobro pri
pravila tudi večina naših turističnih agencij, ki ponujajo najrazličnejša potovanja, izlete in 
počitnikovanja doma in v tujini. 

u r e d n i š t v o tel . 21860 

Tako naprimer Kompas pripravlja 
svoja šestdnevna srečanja v Rovinju, 
Rabcu, Pulju in na Rogli (cena je od 
1.269 do 1.890 dinarjev). Ljubitelji tenisa 
si lahko privoščijo teniški kamp z Mimo 
Jaušovec na Krku (1.820 dinarjev za te
den dni), tisti ki pa bi radi ujeli zadnje 
smučarske užitke, pa imajo možnosti po-
čitnikovati v Bovcu, Mallnitzu, Val Tho-
rensu in Elbrusu. Poleg teh so v času 
praznikov organizirana tudi številna eno
dnevna in večdnevna potovanja po do
movini in tujini. Med tako imenovanimi 
"velikimi potovanji" pa naj omenimo 8 
dnevno potovanje v Tunis in oaze (5.640 
dinarjev), potovanje v sveto deželo - Jeru
zalem (8.388 dinarjev) in štirinajstdnevno 
popotovanje na Havaje (24.360 dinarjev). 
Prav gotovo pa je med "zanimivejšimi" 
tudi petdnevno potovanje v Albanijo 
(4.400 dinarjev). Zanimiv izlet za naše 
najmlajše je organiziral Slavnik iz Kopra, 
omogoča pa ogled nam najbližjega "Dis-

neylanda" ob jezeru Gada. Kranjski Odi
sej poleg počitnic ob morju (nekaj prosto
ra je tudi še v sicer razprodanem Poreču), 
organizira zanimivo spoznavanje Španije. 
Med počitnicami Merkator turista je zla
sti zanimivo in tudi po ugodni ceni (980 
din in 930 FRF) sedemdnevno potepanje 
po Parizu. Velika ponudba kmečkega tu
rizma, zdravilišč, planin in tudi počitnic 
ob morju je tudi pri agenciji Emona 
Globtour, male počitnice ob vsej Jadran
ski obali pa ponujata tudi Slovenijaturist 
in Yugotours. Večina cen v hotelih B ka
tegorije in s polnimi penzioni pa je med 
1.000 in 1.500 dinarji. 

Ponudba je torej letos pestra in kdor 
rad potuje, bo lahko našel kaj za svoj 
okus in žep. Kot pravijo v turističnih 
agencijah, je zanimanje za letošnje prvo
majske počitnice precej veliko, vendar pa 
večina izbira med cenejšimi programi. 

V. Stanovnik 

njegovo delo dosedaj nimam nobenih pri
pomb. Nisem opazil nobenih problemov 
ali nepravilnih tolmačenj voliicem, očitno 
so ljudje dobro vedeli, kako bodo volitve 
potekale." 

Feri Laibacher, 
predsednik volil
nega odbora na 
volišču v paviljo
nu N O B v Trži
ču: "Zanimivo 
je, da tudi tokrat 
beležimo največji 
obisk starejše po
pulacije, mladih 
še ni. Voliicem 
praktično ni po

trebno nič pomagati, razen z izjemo posa
meznikom pri tolmačenju pravil izpolnje
vanja liste za DPZ. Tajnost je tokrat zago
tovljena, namestili smo posebne zavese. 
Dosedaj (11.30) našega dela ni prišel še 
nihče kontrolirati. Sicer pa smo na teko
čem z vsemi potrebnimi informacijami, 
menim namreč, da smo kot člani volilnih 
odborov dobili za kvalitetno opravljanje 
svojega dela dovolj informacij." 

Zofija Novak, vo
lilka iz Bistrice: 
"Kar odkrito mo
ram povedati, da 
se nisem prav ve
liko poglabljala v 
programe posa
meznih strank. 
Celotnega pote
ka volitev ne po
znam, nasplošno 
pa mi. lim, da je 

preveč kompliciran, vendar pa moram po 
drugi strani reči, da so ti na volišču, če si 
želel, vse razložili. Večina tistih, ki jih da
nes volimo ne poznam, tako da sem se 
odločila na osnovi pogovorov med ljud
mi, poznavanja njihovega dela. Zame je 
bilo še posebej pomembno, na kateri listi 
so ženske." 

Nadja Jere, pred
sednica volilnega 
odbora na voliš
ču v knjižnici v 
Radovljici: " K o 
likor smo se do
sedaj pogovarjali 
z volilci, na po
tek volitev nima
jo nikakršnih pri
pomb. Tudi pri 
nas opažamo, da 

ljudje dokaj dobro poznajo svoje delo na 
volišču oziroma pri izpolnjevanju glasov
nih lističev. Sicer dosedaj na našem voliš
ču ne beležimo nobenih posebnosti, lah
ko omenim še to, da so nas že obiskali 
tako predstavniki Z K S , socialistov, libe
ralcev kot DEMOS-a . 
Poskušajmo na kratko strniti še naše vti
se: volilni odbori so bili za svoje delo do
bro usposobljeni, volišča so bila večino
ma opremljena s premajhnim številom 
volilnih kabin. Z redkimi izjemami na vo
liščih nismo opazili različnih "velikih" 
napisov, različna je bila praksa tudi s 
spremljajočimi zastavami (večinoma sa
mo slovenska) in zunanjim obeležjem vo
lišča. Nikjer nismo opazili ne miličnikov 
ne kakšnih drugih posebej označenih re
darjev, večinoma pa so, vsaj na večjih vo
liščih, poskrbeli tudi za glasbeno kuliso. 
Prvi krog je torej za nami, po volitvah v 
podjetjih, bomo v krajevnih skupnostih 
glasovali spet 22. aprila. 

V. B. 
Foto: G . Šinik 
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Nad 80 odstotkov gorenjskih volilcev se je udeležilo nedeljskega glasovanja 

Veliko odločitev se prenaša 
v drugi krog 
Kranj, 9. aprila - V vseh gorenjskih občinah je bila udeležba na nedeljskih volitvah dobra, nad 80 odstotna, kar kaže, kako pomembne in 
prelomne so bile te volitve. Prvič so bile večstrankarske, neposredne, tajne, demokratične, po merilih sodobnih demokratičnih držav. O 
večjih problemih na voliščih nismo bili obveščeni, razen vrst pred volišči. Volilni odbori in komisije do marsikje do zgodnjih jutranjih ur 
preštevali glasove, kar je posledica še vedno zapletenega volilnega sistema. Precej odločitev se prenaša v drugi krog, ki bo 22. aprila, ne le 
predsedniške volitve, ampak tudi volitve delegatov v zbor občin republiške skupščine. Volilni izidi za družbenopolitični zbor pa bodo zna
ni danes (torek) popoldne ali v sredo zjutraj. Objavljamo izide, ki smo jih na gorenjskih volilnih komisijah dobili danes (ponedeljek) do
poldne. 

Jesenice 
Na Jesenicah je bilo v volilni imenik 

vpisanih 24.356 volilcev, glasovalo pa jih 
je 20.116. Udeležba je bila torej 82,6 od
stotna. V glasovanju za predsednika pred
sedstva Republike Slovenije je Marko 
Demšar dobil 2030 glasov ali 10,4 odstot
ka, Jože Pučnik 4052 glasov ali 20,7 od
stotka, Milan Kučan 9659 glasov ali 49,3 
odstotka in Ivan Kramberger 3852 glasov 
ali 19,7 odstotka. Med kandidati za člane 
predsedstva Republike Slovenije so Jese
ničani glasovali takole: Ciri l Zlobec 
10.117 glasov ali 53,1 odstotka, Dušan 
Plut 8108 glasov ali 42,6 odstotka, Matjaž 
Kmecl 7783 glasov ali 40,9 odstotka, Sla-
voj Žižek 7663 glasov ali 40,3 odstotka, 
Alojz Križman 4733 glasov ali 24,9 od
stotka, Peter Novak 3593 glasov ali 18,8 
odstotka, Franc Miklavčič 3763 glasov ali 
19,8 odstotka, Ivan Oman 7150 glasov ali 
37,6 odstotka, Dimitrij Rupel 6004 glaso
ve ali 31,5 odstotka, Boštjan Zupančič 
4172 glasov ali 21,9 odstotka, Bogdan 
Oblak 3670 glasov ali 19,3 odstotka in 
Miroslava Geč - Korošec 4055 glasov ali 
21.3 odstotka. Med kandidati za delegate 
zbora občin republiške skupščine je dobil 
Matjaž Peskar 5524 glasov ali 30 odsto
tkov, Simona Ferjan 2452 glasov ali 13,3 
odstotka, Slavko Osredkar 3208 glasov ali 
17.4 odstotka, Leopold Karlin 4549 gla
sov ali 24,7 odstotka in Albina Sršen 2683 
glasov ali 14,6 odstotka. Absolutne veči
ne, nad polovico vseh glasov volilcev, ni 
dobil nihče. V drugi krog gresta Leopold 
Karlin in Matjaž Peskar, ki sta dobila naj
več glasov. 

Kranj 
V kranjski občini je volilna komisija 

ugotovila, da je bilo vpisanih v imenik 
53.333 volilcev, glasovalo pa jih je 46.085 
ali 86,6 odstotka. Oddanih jih je bilo 
45.840, neveljavnih jih je bilo 1164, ve
ljavnih pa 44.676. Predsedniški kandidati 
so dobili naslednje število glasov: Marko 
Demšar 4391 ali 9,8 odstotka, Jože Pu
čnik 12.488 ali 28 odstotkov glasov, M i 
lan Kučan 18.755 ali 42 odstotkov glasov, 
Ivan Kramberger pa 9042 glasov ali 20,02 
odstotka. Za člane predsedstva je glaso
valo 46.090 volilcev. Oddanih je bilo 
45.829 glasovnic, neveljavnih jih je bilo 
1964, veljavnih pa 43.865. Kandidati so 
dobili naslednje število glasov: Ciri l Zlo
bec 21.077 ali 48 odstotkov, Dušan Plut 
18.942 ali 43,2 odstotka, Matjaž Kmecl 
16.090 ali 36,7 odstotka, Slavoj Žižek 
17.993 ali 41 odstotka, Alojz Križman 
10.691 ali 24,4 odstotka, Peter Novak 
6977 ali 15,9 odstotka, Franc Miklavčič 
10.351 glasov ali 23,6 odstotka, Ivan 
Oman 18.530 ali 42,2 odstotka, Dimitrij 
Rupel 17.109 glasov ali 39 odstotkov, 
Boštjan Zupančič 9381 ali 21,4 odstotka, 
Bogdan Oblak 8784 glasov ali 20 odsto

tkov in Miroslava Geč - Korošec 9288 
glasov ali 21,2 odstotka. Za zbor občin je 
v prvi enoti glasovalo 22.606 volilcev. Od
danih je bilo 22.359 glasovnic, neveljav
nih jih je bilo 1293, veljavnih pa 21.066. 
Aleksander Ravnikarje dobil 7857 glasov 
ali 37,3 odstotka, Vitomir Gros 8361 gla
sov ali 39,7 odstotka in Rastko Tepina 
4848 glasov ali 23 odstotkov. Ravnikar in 
Gros gresta v drugi krog, ker sta dobila 
največ glasov. V drugi enoti je glasovalo 
23.487 volilcev. Oddanih ie bilo 23.462 
glasovnic. Neveljavnih jih je bilo 1240, 
veljavnih pa 22.222. Ivan Bizjak je dobil 
11.754 glasov ali 52,9 odstotka, kar pome
ni, da je bil izvoljen v zbor občin republi
ške skupščine. Gregor Hudobivnik je do
bil 5710 glasov ali 25,7 odstotka, Kristina 
Kobal 1910 glasov ali 8,6 odstotka in 
Henrik Peternelj 2848 glasov ali 12,8 od
stotka. Tu drugega kroga ne bo, ker se iz
voli edene, Bizjak pa je dobil absolutno 
večino. 

Škof ja Loka 
Podatki nisi popolni, vendar odgovar

jajo na bistvena vprašanja. V glasovanju 
za predsednika predsedstva je Marko 
Demšar dobil 12,8 odstotka glasov, Jože 
Pučnik 32,4 odstotka glasov, Milan Ku
čan 35,6 odstotka glasov in Ivan Kram
berger 19,2 odstotka glasov. Za člane 
predsedstva pa so v škofjeloški občini 
glasovali takole: Ciri l Zlobec 46,4 odstot
ka glasov, Dušan Plut 45,7 odstotka, Mat
jaž Kmecl 32,7 odstotka, Slavoj Žižek 
46,3 odstotka, Alojz Križman 25 odsto
tkov, Peter Novak 13,9 odstotka, Franc 
Miklavčič 25,6 odstotka, Ivan Oman 49,4 
odstotka, Dimitrij Rupel 41,4 odstotka, 
Boštjan Zupančič 15,7 odstotka, Bogdan 
Oblak 21,4 odstotka in Miroslava Geč -
Korošec 18,5 odstotka. Za zbor občin so 
Ločani razdelili odstotke glasov takole: 
Franc Feltrin 46,7 odstotka, Slavko Ga
ber 28,3 odstotka, Ida Pečelin 17,8 odstot
ka in Blaž Kujundžič 7,1 odstotka. Abso
lutne večine ni dobil nihče. V drugi krog 
gresta dva z največ glasovi: Franc Feltrin 
in Slavko Gaber. 

Trzic 

Vabil ne zavrzite 
Čeprav je že na vabilu za ne
deljske volitve napisano, da 
veljajo vabila tudi za volitve 
22. aprila, vas želimo pono
vno opozoriti, da vabila 
shranite, ker jih boste potre
bovali na volitvah 22. aprila. 
Če ste jih že založili ali 
odvrgli, jih skušajte poiska
t i ! 

V tržiški občini je imelo volilno pravi
co 11.119 ljudi. Volilo jih je 9726 volilcev 
ali 87,1 odstotka. Predsedniški kandidati 
so dobili naslednje število glasov: Dem
šar 1069 glasov ali 11,3 odstotka, Pučnik 
2410 glasov ali 25,4 odstotka, Kučan 3414 
glasov ali 36 odstotkov in Kramberger 
2580 glasov ali 27,2 odstotka. Glasove 
kandidatom za člane predsedstva Repu
blike Slovenije pa so Tržičani razdelili ta
kole: Cir i l Zlobec 4734 glasov ali 51,1 od
stotka, Dušan Plut 3880 glasov ali 41,9 
odstotka, Matjaž Kmecl 3394 glasov ali 
36,7 odstotka, Slavoj Žižek 3963 glasov 
ali 42,8 odstotka, Alojz Križman 2138 gla
sov ali 23,1 odstotka, Peter Novak 1621 
ali 17,5 odstotka, Franc Miklavčič 1959 
ali 21,2 odstotka, Ivan Oman 4018 ali 43,4 
odstotka, Dimitrij Rupel 3405 ali 36,8 od
stotka, Boštjan Zupančič 1893 ali 20,5 od
stotka, Bogdan Oblak 1828 ali 19,7 od
stotka in Miroslava Geč - Korošec 2209 
ali 23,9 odstotka glasov. Za zbor občin so 
dobili tržiški kandidati naslednje število 
glasov: Ivan Kapel 1553 ali 17,1 odstotka 
glasov, dr. Tone Pretnar 2202 ali 24,2 od
stotka, Tone Kramarič 2650 ali 29,1 od
stotka, Frančišek Meglic 1860 ali 20,5 od
stotka glasov in Marija Laitinger 830 ali 
9,1 odstotka glasov. Absolutne večine ni 
dobil nihče, zato bo potreben drugi krog 
med Kramaričem in Pretnarjem, ki sta 
dobila največ glasov. 

Radovljica 
V radovljiški občini je bilo vpisanih 

26.210 volilcev. Skupaj jih je glasovalo 
22.591 ali 86,2 odstotka. Predsedniškim 
kandidatom so Radovljičani razdelili gla
sove takole: Demšar 2486 ali 11,3 odstot
ka, Pučnik 5186 ali 23,5 odstotka, Kučan 
9331 ali 42,3 odstotka in Kramberger 
5075 ali 23 odstotkov. Kandidati za člane 
predsedstva pa so dobili naslednje število 
glasov: Zlobec 11.193 ali 51,7 odstotka, 
Plut 9775 ali 45,1 odstotka, Kmecl 8271 
ali 38,2 odstotka, Žižek 9149 ali 42,3 od
stotka, Križman 5326 ali 24,6 odstotka, 
Novak 3842 ali 17,7 odstotka, Miklavčič 
4395 ali 20,3 odstotka, Oman 9312 ali 43 
odstotkov, Rupel 7906 ali 36,5 odstotka, 
Zupančič 4218 ali 19,5 odstotka, Oblak 
4154 ali 19,2 odstotka in Geč - Korošec 
4912 ali 22,7 odstotka. 

V glasovanju za zbor občin je Avgu
štin Alojzij Mencinger dobil 9220 glasov 
ali 42,8 odstotka, Danijel Marko Bezjak 
1943 ali 9 odstotkov glasov, Janko Stušek 
4102 ali 19 odstotkov in Jože Dežman 
6278 ali 29,1 odstotka glasov. Absolutne 
večine, potrebne za izvolitev v zbor občin, 
ni dobil nihče. Zato gresta v drugi krog 
Avguštin Alojzij Mencinger in Jože Dež
man, ki sta dobila največ glasov. 

J . Košnjek 

Novo ekološko društvo 

Biologi za 
strokovnost 
Ljubljana, 6. marca - Že mnogo časa pred pojavom gibanj za 
zdravo in čisto okolje v laičnih krogih je ekologija delovala v 
okviru biologije kot njen sestavni del. Prav zato so naši biologi 
osnovali strokovno združenje, ki je že dober mesec registrirano 
kot Društvo ekologov Slovenije s sedežem v Ljubljani. 

Eden osnovnih razlogov za ustanovitev tega društva je bi
lo dejstvo, da se na področju biologije niti eno strokovno zdru
ženje ni ukvarjalo z ekološko problematiko, čeprav je aktiv
nost ekologistov v Sloveniji dokaj razvejana. Društvo je sicer 
namenjeno predvsem biologom - ekologom, vendar lahko nje
gov član postane vsakdo, ki se vključi v uresničevanje društve
nega programa. 

Člani društva se ukvarjajo z raziskovalno, strokovno, pe
dagoško, poljudnoznanstveno in popularizacijsko dejavnostjo 
na področju raziskav ekosistemov in njihovega varstva. Ena 
pomembnejših nalog društva je tudi sodelovanje z delovnimi 
organizacijami, društvi in združenji pri reševanju ekoloških 
problemov in varstvu okolja. Med drugim društvo skrbi za in
formiranje, izobraževanje in nuđenje mnenj o aktualnih ekolo
ških problemih in varstvu okolja. 

S. Saje 

Alpina uspeva 
premagovati mile zime 

V žirovski Alpini so lansko leto končali brez izgube, ven
dar tudi brez večje akumulacije. Pravijo, da v zadnjih dvajsetih 
letih še niso poslovali v tako nemogočih razmerah kot lani, saj 
jih je poleg nezanesljivih pogojev gospodarjenja povzročil tudi 
izreden padec kupne moči ljudi, temu pa se je pridružila še iz
redno mila zima, ki je zmanjšala običajno prodajo zimske in 
smučarske opreme. Ob koncu leta so zaradi izpada prodaje iz
gubili približno 2 milijona nemških mark. Težavne razmere so 
prebrodili z zmanjšanjem zadolženosti, ki so jo v lanskem letu 
uspeli znižati za 30 do 40 odstotkov, produktivnost so uspeli 
povečati za dobre 4 odstotke, investirali so le najpotrebnejše, 
skrbno so spremljali vsak posel in se izogibali manj donosnih, 
vse večjo pozornost pa namenjajo kakovosti izdelkov. Za oseb
ne dohodke so januarja lani namenili 900.000 mark, januarja 
letos pa že 1.600.00 mark. Naš cilj je, pravi direktor Bojan 
Starman, da dosežemo raven kvalitete in storilnosti na Zaho
du, tudi pri osebnih dohodkih, zahodni konkurenci pa bi se se
veda morali približati tudi pri obremenitvah gospodarstva, ki 
so pri nas bistveno večje. 

3. s t r a n (<mmmmmsiLAs 

VOLITVE 
Škofjeloški borci: 

Smo za mirni 
prehod, brez 
sovraštva 
Škofja Loka, 5. aprila - Na redni letni skupščini so se v četrtek 
zbrali borci skupščine občine Škofja Loka. Najzaslužnejšim po
sameznikom so bila podeljena priznanja medobčinskega sveta in 
priznanja Občinskega odbora Z Z B NOV Škofja Loka. Ob tej 
priložnosti so kritično spregovorili o najbolj aktualnih dogodkih 
v Sloveniji. 

Seveda niso mogli mimo najbolj bolečih dejstev, kot so 
danes blatenje partizanstva, sprava, črne bukve in podobno. 
Najbolj pa jih boli, da so pri tem najbolj glasni tisti, ki so z ve
liko žlico uživali sadove socializma, ki vsa leta žive v blagosta
nju prav zato, ker so jim to oni, partizani, omogočili. Premalo 
se zavedajo zgodovinskih dejstev, kaj bi se zgodilo, če bi Slo
venci ne nudili odpora in bi, kot so nekateri hoteli, mirno ča
kali, da velike sile opravijo s Hitlerjem. Če bi vsi mislili tako, 
mladi danes ne bi imeli priložnosti niti slovensko govoriti; 
nekje bi bili v suženjstvu. Res pa je, da bi se v Sloveniji vojna 
zagotovo prej končala in veliko manj žrtev bi zahtevala, če ne 
bi bilo domačega domobranstva. Priznati je tudi treba, da no
bena evropska država v drugi svetovni vojni ni dobila toliko 
svojega ozemlja, kot prav Slovenija. Če ne bi IX. korpus zavzel 
vsega ozemlja do Trsta in Gorice, Primorska danes ne bi bila 
naša. To so dejstva, ki jim nihče ne more oporekati. Žal jim je 
le, da so bili, ko seje začela proti njim gonja pod imenom "de
mokracija", premalo glasni, preveč v defenzivi in javnost je 
preplavila množica laži in polresnic, da danes mladi dobivajo 
občutek, kot da je vseh teh 45 povojnih let bilo zmota, tiranija, 
da ni bilo nič ustvarjenega. Pa se v prvih petindvajsetih letih 
lahko pohvalimo tudi s 6-odstotno stopnjo rasti razvoja. Vse 
preveč so se vase potegnili tudi komunisti, so poudarili loški 
borci; zgodovinska resnica je, da so bili komunisti tisti, ki so 
povedli narodnoosvobodilni boj, komunisti in skojevci so bili 
v prvih bojnih vrstah. O tem je bilo v predovolivnem boju od 
komunistov premalo slišati. 

Predstavitev računalniškega projekta Ra
ček 

Računalniki prihajajo v 
šole s pomočjo gospodarstva 
Brdo pri Kranju, 6. aprila - Zavod za šolstvo Slovenije je skupaj 
s podjetjema Altech Ljubljana in Iskra Inženiring Kranj na Brdu 
predstavil projekt Raček (RAČunalniška Eksplozija), ki naj bi 
pospešil uvajanje računalništva v šole. Lani so šole na ta način 
kupile 370 računalnikov in opreme, vredne skupaj okrog 1,3 mi
lijona mark. Pri nakupu so se šole zlasti uspešno povezale z go
spodarstvom v Ljubljani in Celju, medtem ko na Gorenjskem, 
žal, projekt ni najbolje uspel. 

Kot je povedal Tomaž Skulj iz Zavoda za šolstvo, bi slo
venske šole šele v petih, šestih letih z računalniško opremlje
nostjo ujele tuje šole, če bi se opremljale po lanskem vzorcu. 
Seveda bi bil čez šest let velik del računalnikov že iztrošen in 
lov na svetovni ideal bi se nikoli ne nehal. Skratka, s projek
tom Raček je Zavod, ki nastopa zgolj v vlogi svetovalca šolam, 
za katero poenoteno opremo naj se glede na kakovost in ceno 
odločijo, želel premakniti stopicanje na mestu pri uvajanju ra
čunalništva v šole. 

Letos je za dobavitelja opreme, ki ju bo priporočil šolam, 
izbral ljubljansko podjetje Altech z računalniki v nižjem ce
novnem razredu in kranjsko Iskro Inženiring z računalniki Sa-
nyo v višjem cenovnem razredu. Oprema računalniške učilnice 
predvideva deset računalnikov z datoskopom, to je povečano 
sliko na steno, in tiskalniki. 

Pri uvozu računalniške opreme je nastala precejšnja kon
kurenca, ki tudi pri nas vse bolj niža cene. V projektu Raček so 
izbrani otrokom primerno trpežni A T računalniki in, kar je tu
di pomembno, računalniška oprema ni "ukradena" na črnem 
trgu, temveč legalna, plačana, kar bo otrokom nedvomno do
kazovalo, da sta znanje in delo vendarle vrednota, ki ju tudi 
pri nas znamo ceniti. 

Žal pri republiškem komiteju za vzgojo in izobraževanje 
ter telesno kulturno ni računa, s katerega bi šole dobivale de
nar za boljšo računalniško opremljenost. Zato je tudi letošnji 
projekt Raček odvisen predvsem od razumevanja šol z gospo
darstvom in njegove dobre volje, pri čemer so možnosti za 
manjše šole najbrž še dosti skromnejše kot za velike. 

H . Jelovčan 

Na letni skupščini Zveze združenj borcev N O V občine 
Škofja Loka so bila podeljena tudi posebna priznanja 
najzaslužnejšim posameznikom in nekaterim delovnim in 
družbenopolitičnim organizacijam. Posebna priznanja 
Medobčinskega sveta Z Z B N O V Gorenjske so prejeli 
Franc Braniselj, Ivan Harej iz Škofje Loke ter Franc Ko
vač iz Selc. Posebna občinska priznanja pa so prejeli 
M A R M O R Hotavlje, Odbor skupnosti relejnih kurirjev 
Gorenjske, Združenje borcev N O V Škofja Loka, Justina 
Benedičič iz Martinj vrha, Maks Bertoncelj in Živka Jo-
vanovič iz Škofje Loke, Cir i l Lahajnar in Josip Padovec 
iz Žirov, Polde Fajfar iz Selc, Milena Sitar iz Poljan, 
Marija Stanonik in Malka Tavčar iz Škofje Loke. 
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Ureditveni načrt starega dela Radovljice - V petek zvečer so v 
zgornji veži radovljiške graščine odprli razstavo ureditvenega na
črta starega dela mesta Radovljice. Razstava bo odprta do 7. ma
ja. Konec aprila pa bodo v prostorih graščine pripravili tudi po
govor o razgrnjenem osnutku in problematiki urejanja starega 
dela mesta. Razstava je strokovni pristop k verifikaciji in postop
ni prenovi na podlagi izhodišč proglasitve Radovljice za kulturni 
spomenik. Andrej Golčman je ob tej priložnosti v pismenem pri
spevku ob otvoritvi razstave poudaril, da je sedanji trenutek, ka
terega označuje priznavanje tržnih zakonitosti, odprtost zasebni 
iniciativi, odpiranje v Evropo ter iskanje novih razvojnih možno
sti daje idealne možnosti za ponovno ustvarjanje identitete Rado
vljice, ne le kot upravnega središča s prijetnim bivalnim okoljem, 
marveč tudi z vsebinsko bogatejšim življenjem za domačine in za
nimivim za obiskovalce. Načrtovalci oziroma ustvarjalci doku
menta vabijo k sodelovanju s predlogi za dokončno oblikovanje... 
- A. Ž. 

Ortopedski pripomočki 
Kranj - Občinska organizacija Rdečega križa v Kranju 

prosi vse lastnike ortopedskih pripomočkov, ki jih nepotre-
bujejo več, da jih odstopijo Rdečemu križu. So ljudje, ki bi 
jim takšni pripomočki prišli zelo prav. Marsikomu bi skraj
šali pota in olajšali skrbi. Zato Rdeči križ vabi lastnike 
takšnih pripomočkov (invalidski voziček, sobno stranišče, 
rapeti, opornice...), da jih odstopijo. Občinska organizacija 
Rdečega križa v Kranju, Cesta J L A 16 (poleg Zavarovalni
ce Triglav) jih zbira vsak dan od 7. do 14. ure, ob sredah pa 
od 7. do 16. ure. 

(až) 

Pobude 
Sredi minulega tedna smo v Sloveniji izvedeli za 

štiristotisočega telefonskega naročnika. Pred njim je bil 
vključen naročnik z Gorenjske. Sicer pa so na Gorenj
skem že lani vključili štiridesettisočega telefonskega na
ročnika. Statistika pa tudi pove, da letos mineva natan
ko trideset let, ko je Podjetje za PTT promet Kranj vabi
lo še k brezplačni vključitvi telefonov. 

To so bili neke vrste "zlati časi" za telefonov neva-
jane interesente in tudi za Podjetje za PTT promet 
Kranj. Takrat so bile v slovenskem in tudi gorenjskem 
(ne)telefonskem prostoru še zelo velike sive lise nepo-
kritosti s telefoni. Prvim pobudom za breplačno vključi
tev pa so kmalu začele slediti tiste z delno udeležbo na
ročnikov. V krajevnih skupnostih so se potem kmalu 
začele akcije za izgradnjo telefonskega omrežja. V zad
njih desetin letih pa bi na Gorenjskem pravzaprav tež
ko našli krajevno skupnost, kjer se krajani niso lotili 
manjše ali večje telefonske akcije. Tudi ta trenutek jih 
je kar nekaj. In čeprav delež, da interesent dobi priklju
ček v organizirani akciji, znaša že kar krepko čez deset 
tisoč dinarjev (so pa primeri, ko znaša takšen prispevek 
celo nekaj deset tisoč dinarjev) in še dodatno fizično 
delo, želja in pobud ne manjka. Celo večje so od zmo
gljivosti oziroma finančne sposobnosti PTT podjetjad-
Po svoje nenavadno pa je v tem vsakodnevnem narašča
nju novih telefonskih naročnikov dvoje. Velikokrat je v 
krajevnih skupnostih slišati pripombo, da ni prav, nas
protno, da je celo nevzdržno, da morajo bodoči naro
čniki toliko prispevati in se v krajevnih skupnostih na 
takšen način lotevati "lovljenja" tovrstnega evropskega 
standarda. In čeprav je na pogled neverjetno, se prav v 
tem kaže tudi druga značilnost: upravljalca na tem po
dročju še kako prav ta zagon sili v pospešen tehnološki 
ter tudi organizacijski razvoj in nenazadnje tudi k raz
mišljanju, kako se skupaj lotevati tovrstnega vključeva
nja v Evropo. 

A. Zalar 

Odvoz materiala v 
Cerkljah 

Cerklje - Krajevna skupnost Cerklje bo jutri (sreda) po
poldne organizirala odvoz kosovnega materiala za vasi Cer
klje, Vasco in Pšenično Polico. Zabojniki za odpadni material 
bodo pred zadružnim domom in pred trgovino Gorenjka v 
Cerkljah. Akcija bo trajala od 15. do 19. ure, krajani pa lahko 
pripeljejo različni železni material, belo tehniko, barvne kovi
ne in stare krpe (ne pa smeti in lesenih odpadkov). V prihod
njih dneh v krajevni skupnosti načrtujejo tudi veliko očiščeval
no akcijo. 

(ki) 

V Volčji potok po sadike 
Kranj, aprila - Hortikulturno društvo Kranj organizira v sobo
to, 14. aprila, obisk Volčjega potoka in nakupa sadik. Odhod 
avtobusa bo ob 8. uri izpred paviljona društva pri Prešerno
vem gaju. Arboretum bo razkazal poseben vodič, ki bo sveto
val tudi pri izbiri sadik. Na voljo bodo tudi nizke vrtnice. Čla
ni društva in vsi, ki se jim bodo pridružili, bodo obiskali tudi 
vrtnarijo v Kamniku. Prijave sprejemajo vse Alpetourove po
slovalnice v Kranju (prizidek hotela Creina), v Skofji Loki in 
Tržiču. Cena obiska Volčjega potoka je 40 din. Sprejemajo pa 
tudi že prijave za obisk soteske Korte na avstrijskem Koro
škem 19. maja. 

ureja ANDREJ ŽALAR 
D. D. 

K o m u n a l a i n c e s t e v t r ž i š k i o b č i n i 

Lanski program 
letos dober start 

• v 

uresničen, 

Tržič, 9. aprila - Lani nekako ta čas, ali pa kakšnih štirinajst dni prej, so bile napovedi o 
uresničevanju komunalnega in cestnega programa v tržiški občini precej bolj negotove, kot 
so ta trenutek za letos; predvsem seveda kar zadeva denar. Izpad dohodka iz gospodarstva 
za ti dve področji v občini je napovedoval, da bodo precej obsežen program težko uresniči
l i . Pa se je potem obrnilo na bolje in tako so v občini ob koncu minulega leta zabeležili ta
ko rekoč sto odstotno uresničitev v začetku leta začrtanega programa. Letos se za zdaj go
spodarske težave pri zagotavljanju sredstev v občini ne kažejo, pa tudi ukinitev samoupra
vne interesne skupnosti in prenos tovrstne dejavnosti na občino nista povzročila zastojev. 

Na področju pre
skrbe z vodo oziroma obnove vodovodov 
je bila največja investicija v občini nada
ljevanje gradnje na odseku Črni gozd - re
zervoar Hofnarca. Zgrajen je bil odsek od 
Cimpra do Raven. Občinska samoupra
vna interesna skupnost je sofinancirala 
tudi obnovo vodovoda v krajevni skupno
sti Lom, končana je bila gradnja rezervo
arja za 100 kubičnih metrov Kovorju in 
začela se je gradnja nove "celice" v rezer
voarju Hofnarca. Pri kanalizaciji se je na
daljevala gradnja glavnega kolektorja S 
in kanala K v Kovorju. Začela pa se je tu
di priprava dokumentacije za glavno či
stilno napravo. 

"Kar precej pa je bilo narejenega tudi 
na cestah," ocenjuje strokovni delavec za 
komunalno in cestno gospodarstvo v trži

ški občini Viktor 
Blagotinšek. 
"Največji zalogaj 
je bilo vsekakor 
dokončanje me
stne vpadnice od 
Peko do BPT. Tu 
je del denarja pri
spevala tudi ta
kratna republiška 
skupnost za ceste. 
V krajevnih skup

nostih pa so bili pomembnejši odseki: do
končanje obnove lokalne ceste do cerkve v 
krajevni skupnosti Lom, obnova ceste skozi 
naselje Brdo, Koroške ceste od Cimpra do 
Čegeljš in po nekajletnih zapletih in čaka
nju se je začela obnova ceste v Gozd." 

Letošnji program tako na komunal
nem kot na cestnem področju ni pravza

prav nič skromnejši od lanskega. Za zdaj, 
kar zadeva denar, dobro kaže. Če se med 
letom ne bo zataknilo, potem bo konec le
ta v občini na vseh področjih precej nare
jenega. 

"Pr i preskrbi z vodo bo še naprej gla
vna naloga dokončanje vodovoda Črni 
gozd- Hofnarca in sicer od Raven do pošte. 
Tako bo ta gradnja tudi končana. Predvi
devamo obnovo dela vodovoda v Pristavi in 

Viktor Blagotinšek 

Največji zalogaj je bila lani mestna 
vpadnica od Peka do BPT... 

Gozd Martuljek je najbolj pozabljena vas 

dokončanje razširitve rezervoarja Hofnar
ca. Z uresničitvijo tega dela vodovodnega 
programa, bo precej razbremenjen vodo
vod, ki je vezan na Žegnani studenec in 
preskrba z vodovo v naseljih, ki so vezana 
na ta vodovod, se bo izboljšala; tudi v 
kranjski občini. Načrtujemo tudi ureditev 
zajetja na Črnem gozdu in sofinanciranje 
obnove krajevnih vodovodov v Lomu in Je-
lendolu. Trenutno pa še ni znana odločitev 
o gradnji rezervoarja v Sebenjah ali na 
Brezjah." 

Pri kanalizaciji bo glavna skrb usmer
jena v gradnjo kanala J v Križah, kjer je 
danes stanje zelo kritično. Da bi zgradili 
ta kanal, računajo tudi na dodatno zdru
ževanje denarja v tržiškem gospodarstvu. 
Načrtujejo tudi začetek gradnje kanala M 
v Zvirčah in sicer vzporedno z urejanjem 
divjega odlagališča odpadkov. Za začetek 
gradnje čistilne naprave pa bodo tudi le
tos pripravljali potrebno dokumentacijo. 

Poleg obnove regionalne ceste Križe-
Tržič na odseku trgovina v Križah do 
plinske postaje s pomočjo sredstev repu
bliške uprave za ceste bo na lokalnih ce
stah prav gotovo pomembna dokončna 
obnova ceste v Gozd. Asfaltirali naj bi 
okrog 800 metrov te ceste od Veternega 
naprej. Na lani začeti obnovi ceste v Lo
mu nameravajo letos dokončati odsek do 
gasilskega doma in na cesti skozi Leše. 
Pripravljajo pa tudi lokacijski načrt za tr-
žiško obvoznico. 

"Če bi se zgodilo, da denarja ne bo, bo
mo morali vse programe skrčiti. Upam pa, 
da se to ne bo dogajalo. Sicer pa v krajev
nih skupnostih tudi letos načrtujejo kar 
precejšnja dela na cestah in nekaterih dru
gih komunalnih delih. Tako bomo v Kovor
ju sofinancirali ureditev ceste od Markove
ga stoga do Korošca in obnovo lokalne ce
ste v Jelendol. Po že znanih in uveljavljenih 
kriterijih pa bomo tudi letos sofinancirali 
vse tiste programe tako imenovane skupne 
rabe v krajevnih skupnostih, kjer bodo sa
mi zbrali polovico denarja. Za tovrstne ak
cije T krajevnih skupnostih letos no bomo 
razpisali posebnega natečaja." 

A. Žalar 

Martuljku so vedno samo jemali 
Gozd Martuljek, 9. aprila - Sestanka vaškega odbora se je udeleži
lo izredno veliko Martuljčanov, ki so nezadovoljni z razvojem kraja 
in ki se še danes srečujejo s številnimi komunalnimi problemi. Ved
no so opozarjali na probleme, a v krajevni skupnosti Kranjska go
ra, kamor sodijo, nikoli uspeli. Domačinom se je jemala zemlja za 
gradnjo vikendov, danes pa sami gradijo na nedostopnih zemljiščih. 
Zahtevajo neoporečnost vode, ne pa njeno kloriranje. 

Vaški odbor v Gozd Mar
tuljku že vseskozi opozarja, da 
so programske zasnove za 
gradnjo v Martuljku nepopol
ne, saj obravnavajo le hotelsko 
območje Špik, ne pa tudi osta
lo infrastrukturo. Vaščani se 
zavzemajo za gradnjo hotela, 
ne pa apartmajev, vendar mo
rajo vsi bodoči investitorji po
skrbeti tudi za zadovoljivo vod
no oskrbo in ostalo infrastruk
turo. Vaški odbor pa bo izdal 
soglasje le v primeru, če bodo 
upoštevane vse njehove zahte
ve. 

V Martuljku nimajo niti ene
ga športnega centra, ljudje so 
brez telefonov, domačini ne mo
rejo graditi. Jeseniška občina je 
dopuščala, da so se izdajala do
voljenja za gradnjo tudi na ne
zavidljivih parcelah, domačini 
pa so ostali praznih rok. Nedo
pustno je, da morajo zdaj doma
čini graditi na težko dostopnih 
krajih, klicati minerje, kajti vsa 
najlepša zemljišča so se oddala 
vikendašem. Za pravo nesram
nost lahko ocenijo primer, ko je 
vaški odbor opozoril, da ni vode, 
čez tri tedne pa so se začele gra
diti tri nove zasebne hiše! 

Na sestanku vaškega odbora 
so večkrat poudarili, da je bil 
Martuljek vas, ki je v vseh ozi-
rih najbolj zapostavljena v je
seniški občini! Skoraj nobene 
zahteve krajevna skupnost 
Kranjska gora ni upoštevala, 
njihov razvoj pa so zavirali po
samezniki v krajevni skupnosti. 
Odločno so poudarili, da mora 
postati vaški odbor čimbolj av
tonomen in če ne bo šlo druga-

Bojan Kodrič, predsednik vaške
ga odbora Gozd Martuljek 

če, naj se ustanovi krajevna 
skupnost Gozd Martuljek. 
Čimprej pa naj bi se ustanovilo 
tudi Turistično društvo v kraju, 
kajti vsa turistična taksa odte
ka v Kranjsko goro, Martuljek 
pa ostaja praznih rok. 

S prizadevnostjo vaškega od
bora , predvsem njenega pred
sednika, Bojana Kodriča, so 
vendarle dosegli, da so v občin
ski komunalni skupnosti dali 
prednost nekaterim njihovim 
komunalnim delom. Lani so 
komunalci na Martuljek popol
noma pozabili, saj se je vzdrže
vala le cesta v Srednji vrh, letos 
pa Martuljčani upravičeno pri
čakujejo, da bodo v vasi dobili 
razsvetljavo in da se bodo ob 
sofinanciranju krajanov asfalti
rale ceste in poti, ki so danes 
pravi kolovozi. Naselje pod 

hribom ima najslabšo pot v 
vsej občini. 

Minuli teden je vaškemu od
boru uspelo, da je kupil 33 so
dobnih kontejnerjev za vas, kar 
predstavlja precejšnjo investici
jo. Če samo to pomislimo, da 
Gozd Martuljek kot ena najlep
ših alpskih vasi v zgornjesavski 
dolini do danes ni premogla 
kontejnerjev, potem nam mora 
biti več kot jasna ogorčenost 
krajanov, ki upravičeno trdijo, 
da se je Martuljku le jemalo in 
nikoli nič dalo! 

Martuljčani so na seji opozo
rili tudi na zanemarjene avto
busne postaje in na neustrezno 
kvaliteto vode. Voda se je klo
rirala v Jureževem zajetju, sani
tarna inšpekcija je izdala 
odločbo o sanaciji zajetja. A 
sanacija s folijo na zajetju je le 
improvizirana, saj bi temeljita 
obnova ogromno stala. Tudi 
danes še jemljejo vzorce vode, 
nekoliko so kapacitete povečali 
z zajetjem iz Zgornjih Rut. 
Martuljčani so odločno proti 
kloriranju vode, zahtevajo, da 
se morajo vodovodna zajetja 

urediti tako, da ne bo več klori-
ranja, saj je prav sramotno, da 
je lahko v tem alpskem predelu 
voda tudi lahko oporečna. Ne 
nazadnje se mora raziskati tudi 
odgovornost, zakaj je bil lani 
avgusta uničen hektar gozda. 

Vas je domala brez telefona. 
Upanja je malo, kajti republi
ški inšpektor je prepovedal 
vsak priključek v občini Jeseni
ce do maja. Vaščani bi vsaj to 
radi uredili, da bi se neizkoriš
čeni telefonski priključek v do
mu na Srednjem vrhu prenesel 
na novega uporabnika, tako da 
bi lahko na oddaljenem Sred
njem vrhu imeli telefon. 

V Gozd Martuljku imajo res 
veliko krajevnih problemov, ki 
so jih povsod drugje že zdavnaj 
rešili! Očitno je, da v krajevni 
skupnosti vaških zahtev niso 
hoteli upoštevati in da so zato 
zdaj tam, kjer so. Zato so nji
hove zahteve po novi organizi
ranosti povsem na mestu, saj bi 
bilo nedopustno, da ta lepa vas 
pod Špikom ostane še naprej 
zapostavljena in pozabljena. 

D. Sedej 

Srečanje slovenskih 
družin 

Cerklje - Turistično društvo Cerklje je lani priredilo prvo 
srečanje družin v dvorani kulturnega doma v Cerkljah. Že takrat 
so se odločili, da bodo prireditev "Družina poje" prihodnje leto 
pripravili na prostem. Zdaj so se odločili, da bodo na prireditev 
Srečanje slovenskih družin povabili družine iz cele Slovenije. Pri
reditev pod geslom Družina poje - peli so jih moja mati bo 10. ju
nija ob 14. uri pod Jenkovo lipo (na prostem) v Cerkljah. Rok za 
prijavo je 20. april, podrobnejše informacije pa dobite po telefo
nu (064)42-092 ali 21-062 (Turistično društvo Cerklje na Gorenj
skem, 64207 Cerklje na Gorenjskem) ali na telefon (064)42-106 
(Franc Frantar, Dvorje 85, 64207 Cerklje na Gorenjskem). 

(kj) 
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I s k r a I n s t r u m e n t i O t o č e 

Odločni koraki 
po samostojni poti 

Otoče, 3. aprila - Iskrina tovarna Instrumenti v Otočah pri Podnartu se je lani odločila za 
samostojnost in se s 1. julijem izločila iz Kibernetike, kar se vse bolj kaže kot pametna 
odločitev, saj Iskro in Kibernetiko pretresajo strahoviti problemi. Samostojnost pa jim 
omogoča navezovanje novih poslovnih stikov s tujimi partnerji, resno se že ukvarjajo z 
ustanovitvijo mešane družbe. Pogovarjali smo se z J O Ž E T O M J E L E N C E M , direktorjem 
Iskre Instrumenti Otoče p.o. 

M a n a g e r s k a š o l a n a B r d u p o d e l i l a d i p l o m e 
t r e t j i g e n e r a c i j i s l u š a t e l j e v 

"Že sredi lanskega leta ste se odločili za 
samostojno pot, kako naporna je bila, saj 
slišimo, da jo je v Iskri težko izpeljati? 

"Organizacijske spremembe so v vsa
kem primeru povezane s težavami, nekaj 
jih je bilo tudi pri naši odločitvi, tudi ne
kaj osebnih zamer, vendar smo se glede 
na to, daje bila popolnoma argumentira
na, v končni fazi le dogovorili, da je to za 
naše podjetje prava pot." 

"Kibernetika na sodišču še ni registrirana 
kot sestavljeno podjetje, imate zaradi tega 
kakšne probleme?" 

"Kot samostojno podjetje smo se re
gistrirali 1. julija lani in takrat sklenili tu
di pogodbo, s katero smo opredelili med
sebojne obveznosti, zato nas težave v zve
zi z registracijo in poslovanjem Kiberneti
ke ne zadevajo več." 

"Kakšne so ostale povezave v okviru Iskre, 
v mislih imam predvsem Iskro holding?" 

"Konec leta smo bili v resnih dilemah, 
naj se in s kakšnim deležem naj se vklju
čimo v Iskro holding, ki je zdaj, kot veste, 
tudi uradno registrirana, nakar smo tja 
prenesli 15 odstotkov lastnine, ki nam jo 
je Iskra holding vrnila in smo tako kapi
talsko povezani. Moram pa reči, da od te 
povezave prav velikih ugodnosti nimamo, 
ker smo žal v zadnjem času odvisni pred
vsem od svojih naporov, ki jih vložimo v 
dobro poslovanje." 

"Torej vam niti ta povezava ne ustreza 
več?" 

" V prihodnje se bomo povezovali s tu
jim kapitalom, mislim, da bodo to najbolj 
naravne povezave. S tujimi partnerji, ki 
bodo pripravljeni vložiti denar v naše 
podjetje nameravamo ustanoviti mešano 
podjetje in tako opredeliti tudi lastnino, 
kar je zdaj v družbenih podjetjih najbolj 
problematično." 

"Kako daleč ste s tem?" 
" V kolektivu smo osnovali delovno 

skupino, ki mora projekt mešanega pod
jetja s tujim vlaganjem uresničiti do 1. ju
lija, ko naj bi bilo novo podjetje tudi 
uradno registrirano in naj bi pričelo z de
lom. V delovno skupino vključujemo tudi 
strokovnjake svetovalnih organizacij in 
poslovne banke, da bodo kapitalske po
vezave čim bolj trdne. Delavski svet je 
projekt že potrdil, določili smo cilje, ki 
naj bi jih z njim dosegli. Problem lastnine 
nameravamo razrešiti tudi z obveznim 
vlaganjem vodilne ekipe v podjetje ter z 
možnostjo vlaganja zaposlenih v obliki 
obveznic v višini 170 tisoč mark, sestavo 
kapitala pa izboljšati s prilivom tujega ka
pitala, kar bo zagotovilo tudi konstrukti
vno sodelovanje tujega partnerja. Z novo 
organizacijo bomo dosegli boljšo tržno 
pozicijo, na novo bomo razporedili in 
razmejili funkcije upravljanja, vodenja in 
izvajanja, kar je bilo doslej z zakonom o 
združenem delu zmešano v samoupravlja
nju. Naredili bomo odprto organizacijsko 
strukturo za nove ideje in lahko ustana
vljali nova podjetja. Upravni odbor nove 
družbe bo mešano sestavljen, odločili 
smo se že, da bo v njem pogovorni jezik 
angleški." 

"Kolikšno bo vlaganje tuje firme?" 
"Štiri potencialne vlagatelje imamo, 

odločili se še nismo, za začetek bi morali 
vložiti 450 tisoč mark. Računamo, da bo
mo po prečiščenju bilanc za 500 tisoč 
mark imetja lahko prodali, ker ga za po
slovanje ne bomo potrebovali..." 

"Tega je pa kar dosti?" 
"Dosti, del poslovne stavbe v Ljublja

ni, prodali bi tudi lastnino, ki jo imamo v 
Kibernetiki, brez težav seveda ne bo šlo. 

Na 1,5 milijona mark pa računamo iz raz
vojnega sklada republike Slovenije, ki je 
bil oblikovan na zadnji skupščini. Tako 
bomo kratkoročne vire nadomestili z dol
goročnimi in imeli stabilno finančno se
stavo sredstev, kar je pogoj za stabilno 
poslovanje." 

"Med cilji ste omenili tudi boljšo tržno po
zicijo?" 

"Tuji partner naj bi na svojem trgu 
ugotovil, kakšen proizvod tržišče potrebu
je, ga definiral, plačal razvoj, ki ga bomo 
izvedli mi in ga njemu zaračunali v obliki 
njegovega vlaganja v našo firmo in nato 
te izdelke tudi proizvajali, tuji partner jih 
bo tržil na svojem, mi pa na našem in na 
nekaterih drugih trgih." 

"Je torej največji problem trženje?" 
"Ne samo naš, v vseh tovarnah realne

ga socializma." 

"Za vas je navkljub Iskra Commercu?" 
"Žal moram reči, da zelo malo ljudi v 

Iskra Commercovem izvozu pozna naš 
produkt, na domačem trgu ga obvladajo, 
v izvozu pa zelo slabo." 

J O Ž E J E L E N C , direktor Iskre Instru
menti Otoče 

"Zato ste že poiskali nove trgovce?" 
"V Iskri smo se že lani odločili za raz

bijanje notranjih monopolov, ki so zavi
rali agresivnejši razvoj posameznih pro
gramov, kar pomeni tudi razbijanje mo
nopola pri trženju, ki je pogodbeno in na 
osnovi konkurečnih elementov, kar lahko 
vodi k večji učinkovitosti. Moram reči, da 
sem v Portorožu poslušal koncept razvoja 
Gorenja, zelo mi je bil všeč, ker so vse po
slovne funkcije opredelili na produkt, 
vključno s poslovodnim kolegijem, kjer 
nimajo več funkcionalne, temveč izklju
čno produktno organiziranost. Nimajo 
več denimo področja za razvoj, za kako
vost, za trženje, kar so včasih imeli, ker so 
ugotovili, da se pri takšni organiziranosti 
mora podjetniško obnašati le direktor, vsi 
drugi pa so se skrivali za svojimi resorji. 
Mislim, da bi morali takšno strategijo pri
peljati tudi v Iskro, ki v tem trenutku še ni 
tako definitivno postavljena." 

"Je tudi to razlog potresa v Iskri?" 
"Misl im, da je." 

"Kako ste se v vašem podjetju usposobili 
za samostojnost, predvsem v kadrovskem 
pogledu?" 

"Priznati moram, da smo imeli v pre
hodnem razdobju veliko več težav, kot 
sem jih pričakoval. Nekatere poslovne 
funkcije smo morali deloma, nekatere pa 
v celoti organizirati nanovo, v času, ko je 
bila inflacija najbolj razbohotena, zato 
smo imeli konec lanskega leta veliko te
žav, lahko pa rečem, da smo zdaj ustre
zno poslovno organizirani in da trikotnik 
finance-trženje-nabava, ki je danes strate

ško pomemben, obvladujemo v celoti. Le
tošnje najpomembnejše naloge smo že 
določili, poudaril bi rad, da gremo v ek
stremno čiščenje stroškov oziroma v 
zmanjševanje vseh stroškov, ki obreme
njujejo proizvod, kar je seveda boleča 
stvar." 

"Imate morda postavljen odstotek zmanj
šanja stroškov na enoto proizvoda?" 

"Ne, številke nimamo, zastavili smo si 
naloge na posameznih delih. Tako bomo 
denimo sami z računalniško mrežo obvla
dovali poslovno informatiko, ki smo jo 
imeli doslej v Kibernetiki in se bomo s 
tem znebili stroška v višini 40 tisoč mark 
mesečno, boljša pa bo pri informatiki tu
di odzivnost. Pri nabavi stroške zmanjšu
jemo z iskanjem treh konkurenčnih po
nudb, kupujemo brez posrednika in gre
mo v finančno zapiranje s poboti in kom
penzacijami, da potrebujemo čim manj 
dinarjev, ki jih definitivno ni. Število za
poslenih smo zmanjšali, čeprav smo jih 
ob izločitvi iz Kibernetike nekaj prevzeli, 
zdaj nas je 520, 15 odstotkov plač bomo 
izplačali v obliki živilskih kuponov, da 
bomo potrebovali manj dinarjev. Strate
ško imamo cilje postavljene na področju 
prodaje, financ, razvoja novih izdelkov, 
uvajanja organizacije s projektnim vode
njem, skrajševanja proizvodnih časov." 

"Kolikšna je zdaj povprečna plača?" 
"500 mark, zdaj jih bomo povečali za 

10 odstotkov. Cilj je seveda postavljen vi
šje." 

"Pr i razvoju izdelkov ste bili že zdaj uspe
šni? 

"Da, sami ali pa v sodelovanju s tuji
mi partnerji, izhajamo iz tega, da je pri 
nas razvojna dejavnost cenejša, kot deni
mo v Italiji ali Avstriji, zato smo na po
dročju razvoja zelo konkurenčni." 

"Ker so strokovnjaki slabše plačani?" 
"Saj bodo še nekaj časa, pravijo mi, 

da bi bili s 1.000 ali pa s 1.500 markami 
zadovoljni, v tujini pa je to plača čistilke. 
Še nekaj časa bo minilo, da bomo dosegli 
3.000 do 5.000 mark plače za strokovnja
ka, dotlej se moramo usposobiti kot pod
jetje." 

"Znanje pa je enakovredno?" 
"Tehnično znanje imamo na popolno

ma enakovredni ravni, tudi opremo, v kar 
smo investirali, zmanjkuje pa nam časa, z 
vsem smo nekako dve leti prepozni, z in
vesticijo smo bili, z reorganizacijo, z novo 
organizacijo smo." 

"Kako ocenjujete aktualne gospodarske 
razmere?" 

"Misl im, da je dinar precenjen že za 
polovico, ker imamo veliko uvoza, za iz
voz nas to manj prizadene, moram pa re
či, da imamo ves poslovni proces preraču
nan v marke, tudi nabavne cene imamo 
dogovorjene v markah, pa izvozne, tudi 
plače, zato nas tečaj bistveno manj moti. 
Pričakoval pa sem, da bodo tudi druga 
podjetja sledila tako, kot smo mi, januar
ja smo cene znižali za 30 odstotkov, s 1. 
marcem še za 30 odstotkov, kdor temu ni 
sledil, bo definitivno izgubil tržne deleže 
in konkurečnost v primerjavi z uvozom." 

"Plače s tem realno padajo?" 
"Pri plačah so nesprejemljivo visoke 

družbene obremenitve, za čistih 100 di
narjev moramo plačati še 120 dinarjev, na 
to smo že opozorili v slovenski skupščini, 
gospodarski zbornici, sindikatu. Denarja 
je trenutno največ v republiki in v obči
nah, saj je v prispevke in davke vračuna
na visoka inflacija, ki jo kar naenkrat ni 
več, preseneča me sprenevedanje, s kakš
nim blagoslovom se morajo zniževati, saj 
so potrebni sklepi skupščine, prej pa za 
poviševanje niso bili potrebni, z letošnjim 
letom pa so bili ob vseh obljubah o učin
kih reogranizacije višji." 

"Hkrati pa s prstom kažejo v Beograd?" 
"Misl im, da bi morali v republiki v 

gospodarskem in finančnem smislu voditi 
veliko bolj samostojno politiko." 

M . Volčjak 

Znanje je najbolj 
posten način pri
dobivanja dobička 
Brdo pri Kranju, 5. aprila - V Centru za usposabljanje vodilnih 
delavcev so svečano podelili diplome tretji generaciji slušateljev 
sedemtedenskega seminarja za mlade managerje. Prejelo jih je 
25 slušateljev angleškega in 12 slušateljev nemškega seminarja. 

Sedemtedenski seminar za mlade managerje na Brdu je 
najbolj temeljito managersko izobraževanje v Jugoslaviji, ki 
poteka na naši prvi, ne pa več edini managerski šoli pri nas. Že 
tretja generacija je prejela diplome, med angleškimi diploman
ti so tudi Aleš Dolenc iz žirovske Alpine, Bojan Dremelj iz 
Iskre Telekom v Kranju, Milan Kopač iz žirovskega Kladivar-
ja, med nemškimi pa Marko Ručigaj iz tržiškega Peka in Milan 
Tili iz kranjske Save. V šoli na Brdu namreč managerski semi
narji potekajo v angleškem in nemškem jeziku, vendar jih bo
do začasno opustili, ker je kandidatov in profesorjev za nem
ške seminarje premalo. Letos tako potekajo le v angleščini, v 
šoli na Brdu pa imajo tudi Poljaka, prvega slušatelja iz tujine. 

Direktorica šole na Brdu dr. Danica Purg je dejala, da 
prakticirajo evropski model usposabljanja voditeljev, ki ima 
težišče na vzgoji, pridobivanju stališč in veščin vodenja. Sveča
nosti se je udeležil predsednik slovenske gospodarske zbornice 
Marko Bule, ki je dejal, da šola na Brdu mlade managerji 
spodbuja k razmišljanju, da bi svet okrog sebe razumeli in ne 
posnemali. Direktor velenjske rudnika lignita Franc Avberšek, 
da je znanje najbolj pošten način pridobivanja dobička. 

M . Volčjak 
Foto: G. Šinik 

IZ DELOVNIH KOLEKTIVOV 

Alpina uspeva 
premagovati mile zime 

V žirovski Alpini so lansko leto končali brez izgube, ven
dar tudi brez večje akumulacije. Pravijo, da v zadnjih dvajsetih 
letih še niso poslovali v tako nemogočih razmerah kot lani, saj 
jih je poleg nezanesljivih pogojev gospodarjenja povzročil tudi 
izreden padec kupne moči ljudi, temu pa se je pridružila še iz
redno mila zima, ki je zmanjšala običajno prodajo zimske in 
smučarske opreme. Ob koncu leta so zaradi izpada prodaje iz
gubili približno 2 milijona nemških mark. Težavne razmere so 
prebrodili z zmanjšanjem zadolženosti, ki so jo v lanskem letu 
uspeli znižati za 30 do 40 odstotkov, produktivnost so uspeli 
povečati za dobre 4 odstotke, investirali so le najpotrebnejše, 
skrbno so spremljali vsak posel in se izogibali manj donosnih, 
vse večjo pozornost pa namenjajo kakovosti izdelkov. Za oseb
ne dohodke so januarja lani namenili 900.000 mark, januarja 
letos pa že 1.600.00 mark. 

g COSPMARSKECA SVETA 

Tuja vlaganja v energetiko 
Slovenska skupščina bo o razvoju slovenske energetike 

odločala šele jeseni, ker bo tedaj že strankarsko sestavljena, bo 
verjetno izbirala med več razvojnimi možnostmi, nedvomno 
tudi med takšno, ki predvideva bodočo oskrbo brez jedrske 
energije, pričakujemo pa lahko, da tudi s pomočjo tujega kapi
tala. Za vlaganja v našo energetiko se namreč že zanimajo Ita
lijani, Avstrijci in Francozi. Začeli naj bi pri zemeljskem plinu, 
saj bodo konec prihodnjega leta pričele v Slovenije pritekati 
znatne količine zemeljskega plina, zanj pa še nimamo zaneslji
vega, velikega porabnika. Italijani ponujajo izgradnjo 
1000-megavatne elektrarne, ki bi z najsodobnejšo tehnologijo 
iz plina pridobivala elektriko in toploto hkrati, postavili pa naj 
bi jo v Mariboru, kasneje pa še dve, v Ljubljani in v Kopru. 
Tuji bankirji so pripravljeni podpreti oskrbo večjih mest z ze
meljskim plinom iz mestne mreže. Večje tudi tujih ponudb za 
gradnjo elektrarniške verige na Savi, zanje se zanima avstrij
sko, zlasti koroško elektrogospodarstvo, italijanski trust A B B , 
pogovori pa so napovedani tudi s francoskim elektrogospodar
stvom, naša stran pa želi pritegniti tudi Mednarodno in Evrop
sko investicijsko banko, ki naj bi sofinancirali tudi tehnološko 
sanacijo treh slovenskih toplotnih elektrarn, kar podpira ba-
varsko-slovenski mešani komite. Italijanska družba A B B pa 
ponuja visok sovlagateljski delež za postavitev nadomestne to
plotne elektrarne v Trbovljah, v zameno bi dobivali polovico 
elektrike. 

ureja Mar i j a Volčjak 



PREŠERNOVO 
GLEDALIŠČE -
DA ALI NE 

Odziv direktorja Prešernovega 
gledališča Milana Mariniča v 
Gorenjskem glasu dne 16. 3. 
1990 v rubriki »Prejeli smo«, na 
mojo izjavo v pogovoru z novi
narjem Vinetom Beštrom, obja
vljeno v članku »Ugotavljanje 
stanja« v Gorenjskem glasu dne 
13. 3. 1990, vsekakor zasluži po

jasnilo. Moja izjava je bila tudi 
predmet predvolilnega nastopa 
predsednika združene opozicije 
Demos Kranj, gospoda Vitomir-
ja Grosa, na okrogli mizi dne 21. 
3. 1990. 

Z novinarjem Vinetom Be
štrom sva se pogovarjala o težki 
gospodarski krizi kranjskega 
združenega dela v povezavi s fi
nanciranjem družbenih dejavno
sti v letošnjem letu. Povedala 
sem mu, da bodo 28. marca 
obravnavani v zborih skupščine 
občine Kranj podobni finančni 
načrti družbenih dejavnosti in 
dejavnosti gospodarske infra
strukture in da so močne zahteve 
nekaterih podjetij za razbreme
nitev gospodarstva. 

Ob oblikovanju podobnih fi
nančnih načrtov Izvršni svet ni 
soglašal s širitvami posameznih 
dejavnosti in s tem povezanimi 
novimi zaposlitvami. 

Na tej osnovi sem novinarju 
izjavila, da je nadaljnja profe
sionalizacija Prešernovega gle
dališča v Kranju v prihodnosti 
vprašljiva. Ta prihodnost je bila 
mišljena za čas hude gospodar
ske krize. Sicer pa menim, da je 
s sprejemanjem podobnih finan
čnih načrtov v skupščini zagoto
vljena možnost demokratičnega 
dialoga med potrebami občanov 
in finančnimi možnostmi kranj
skega gospodarstva. Takega 
dialoga je bilo v preteklosti pre
malo oz. je bil omenjen na posa
mezna področja družbenih de
javnosti, ker so se delegati v SIS 
omejevali na posamezne dejav
nosti, nikoli pa niso odločali o 
celoti družbenih dejavnosti in o 
skupni ceni oz. skupni obremeni
tvi tako BOD kot dohodka in 
dobička. Sistem stalnih delega
tov v novem parlamentu bo omo
gočil tudi večjo kontinuiteto 
odločanja. 

O tem, ali bo Prešernovo gle
dališče profesionalno ali ne (ob 
tem na bi razpravljala o statusu, 
kije s strani Republiškega komi
teja za kulturo ostal nerazčiš
čen), nikakor ne morem soditi 
jaz, temveč bodo o tem odločali 
Kranjčani preko svojih izvolje
nih delegatov v skupščini. Moje 
osebno mnenje je naslednje: 

Prešernovemu gledališču je 
potrebno zagotoviti take prostor
ske, tehnične, kadrovske in fi
nančne pogoje (nekaj tega je bi
lo v zadnjih letih že realizirano), 
da bodo omogočali uprizarjanje 
kvalitetnih gledaliških predstav 
tako za odrasle kot mladino in 
čim več gostovanj kvalitetnih 
drugih gledališč. Profesionaliza

cije gledališča si ne predstavljam 
v zaposlitvi 12 igralcev in 22 dru
gih kadrov (podatek iz elaborata 
o ustanovitvi PG z dne 12. 7. 
1989), pa pa v angažiranju do
brih igralcev drugih slovenskih 
gledališč za posamezno gledali
ško izvedbo. Gledališče se take
ga načina že poslužuje pri reži
ranju. 

Mislim, da pri tem mnenju 
med Kranjčani nisem osamlje
na, ker sem taka razmišljanja 
zaznala že pri številnih občanih. 
Zato želim, da bi novi direktor 
prisluhnil še komu, ki ni obreme
njen z dosedanjim delom v gle
dališču. 

Podpredsednica IS 
Amalija Kavčič 

NESMRTNO 
SOVRAŠTVO 

(Z nadnaslovom Spet Črne 
bukve o delu komunistične osvo
bodilne fronte proti slovenskemu 
narodu in podnaslovu Pol stole
tja stari ponaredki tokrat služijo 
novodobnim propagandistom) je 
bil v Nedeljskem dnevniku, 25. 
marca, objavljen prispevek 
Branka Ziherla. V njem avtor 
objavlja faksimile odlomka ori
ginalnega Kardeljevega pisma 
in odlomek iz drugega pisma, ki 
ga imenuje ponaredek iz Mladi
ne. Odlomek iz listine, ki ga B. 
Z. šteje za originalno Kardeljevo 
pismo, se glasi: 

»... šatba, vendar naj nasproti 
tema velja isti odnos kot proti 
prvim. Ker sta zaveznika dobra, 
si boste zares lahko pomagali z 
njima za mnoge stvari. 

Končno še nekatere splošne 
stvari. 

1. Belo gardo uničujte neu
smiljeno. Ne oklevajte in ne po
puščajte. Udarci naj bodo zlasti 
spočetka taki, da bodo čutili na
šo moč. Pri tem seveda zapeljane 
kmete, ki se v naprej javijo in 
oddajo orožje izpuščajte, toda ti
ste, ki se bodo uporno borili, po-
streljajte. Ko bostč začutili, da 
so si partizani priborili rešpekt, 
potem lahko popuščate celo proti 
takim, ki so se borili, a dajejo 
garancijo, da se ne bodo več. 
Duhovne v četah vse postreljajte. 
Prav tako oficirje, intelektualce 
i.t.d. ter zlasti kulake in kulaške 
sinove. Revnim in srednjim kme
tom ter delavcem tolmačite, kaj 
delajo. 

2. Udarci po 6. 9. morajo bi 
(ta del stavka je prečrtan - op. 
P-) 

2. Zaradi večje konspirativno-
sti nam «(tu se odlomek konča -
op. p.) 

V pismu, ki so ga objavile Čr
ne bukve in ki ga B. Z. v Nedelj

skem dnevniku razgrinja kot po
naredek iz Mladine, piše: 

»... tiste, ki se bodo uporno 
borili, postreljajte. Duhovne (tu 
je nekaj prečrtano, domnevno 
besedi »v četah« op. p.) vse po
streljajte. Prav tako oficirje, in
telektualce i.t.d. ter zlasti tudi 
kulake in kulaške sinove. 

Naš položaj tu je zanič. Če 
nam ne bo uspelo poboljšati sa
nja, se bomo morali umakniti. 
Kam ? Misli Ti na to in gradi!!! 
To vprašanje je hudičevo resno 
za vse nas in ga zares imej pred 
očmi. Do skrajnosti je treba hite
ti (dobesedno za dneve gre!!), 
drugače se utegne zgoditi, da 
bomo s treskom zgrmeli. 

Na koncu še enkrat povdar-
jam; ugled Partije na vojaškem 
področju je sedaj v Tvojih rokah. 
Glej, da boš upravičil zaupanje 
Partije! Želim Ti veliko uspeha v 
Tvojem novem delu. In pazi na
se! 

Prisrčno te pozdravlja 
Krištof« 

Ne bom se spuščal v vsebin
sko razlagobeh pisem, to je Kar
deljevega originala in »ponared
ka«, pač pa se bom omejil samo 
na avtorstvo. 

Pred štirimi desetletji sem na 
Univerzi v Ljubljani študiral 
zgodovino in pri prof dr. Milku 
Kosu tudi pomožno zgod. vedo -
diplomatiko in ker mije od tega, 
vkljub letom, še nekaj ostalo, tr
dim, da je obe pismi, tako prvo, 
ki ga B. Z. imenuje Kardeljev 
original, kot drugo, ki ga imenu
je ponaredek iz Mladine, PISA
LA IN NAPISALA ISTA RO
KA. 

V obeh pismih je pisava, zlasti 
v besedilu »tiste, ki se bodo 
uporno borili, postreljajte. Duho
vne vse postreljajte. Prav tako 
oficirje, intelektualce i.t.d. ter 
zlasti kulake in kulaške sinove« 
popolnoma enaka in za vsako
gar, ki misli in ima oči, tudi ista. 
Ni človeka, ki bi mogel tekočo 
pisavo (scriptura kursiva) pona
rediti do take stopnje podobno
sti, ki jo imata oba pismena iz
delka. V drugem pismu, ki ga B. 
Z. imenuje ponaredek iz Mladi
ne, je med besedama »Duhovne 
vse« nekaj prečrtano. Zelo ver
jetno besedi »v četah«, na kar 
kaže prvo pismo, ki ga B. Z. šte
je za Kardeljev original. Ker gre 
za dve pismi, ki sta istega avtor
ja, je mogoče, da je v drugem pi
smu prečrtane pisne znake prečr
tal pisec sam ali pozneje kdo 
drug. Toda obe pismi je pisala 
ista roka. Do tega spoznanja pri
demo, če pazljivo primerjamo 
»duktus« pisave in posamezne 
črke, ki imajo v obeh pismih 
enake oblike in enake posebno
sti. Prepričan sem, da bo do ena
kega sklepa prišel vsak zgodovi
nar in vsak grafolog, potem ko 
bo oba pismena izdelka proučil. 

Torej, če je nesporno, kakor 
meni B. Z. v svojem prispevku 
Nesmrtno sovraštvo, da je v Ne
deljskem dnevniku prvi ponatis
njeni odlomek iz originalnega 
Kardeljevega pisma in ima pri 
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tem kot avtorja v mislih Edvar
da Kardelja, po katerem ima 
Univerza v Ljubljani tudi ime, 
torej je zagotovo tudi odlomek iz 
pisma, ki ga B. Z. imenuje pona
redek iz Mladine, originalni pi
smeni izdelek Edvarda Karde
lja. Gre za dve pismi istega av
torja. 

Ugotovitev v prispevku B. Z., 
da se v sobotnem tedniku Mladi
na lahko vsak rojak, ki to želi. 
prepriča, kako natančna je trdi
tev, da so Črne bukve brošura, 
zaradi katere je umrl med vojno 
in po njejmarsikateri Slovenec, 
me navdaja s strahom in grozo. 

Zaradi Črnih bukev je umrl 
marsikateri Slovenec in ne zara
di ukazov Partije.. ? Zopet je kriv 
tisti, ki na zlo pokaže in ne tisti, 
ki je zlo storil. Slovenskemu na
rodu je poleg kruha in sprave po
trebna tudi moralna prenova. 

Stanislav Klep 

OPRAVIČILO 
GOSPODU AN
TONU STRITI-
HU IN TRŽI-
ŠKIM BORCEM 
ZARADI STA
LIŠČA GLEDE 
PRENOVE PA
VILJONA NOB 

Opravičujem se, ker sem se 
nekako nehote in brez primerne
ga premisleka lotil pisanja o pre
novi Paviljona NOB v Tržiču in 
ob tem natrosil cel kup nesram

nosti. Bil sem pač zaslepljen in 
pod vplivom preozkega gledanja 
na kulturo, ideologijo in našo ne 
tako davno preteklost. Žal mi je 
tudi, da sem bil tako ihtav, saj 
borci v svojem odgovoru na moje 
nesramne izjave zagotavljajo, da 
»ne trdijo, da o konkretnih vpra
šanjih iz NOB in po njej ni mo
goče razpravljati«. Hvaležen 
sem, da so me na to opozorili, in 
sem neznansko pomirjen, saj se 
zavedam, da nam je vse to res že 
celih 45 let omogočeno. 

Vzhičen sem nad vztrajnostjo 
in predanostjo stvari, to je kultu
ri in revoluciji, Tržičani, ki so 
pred skoraj 20 leti omogočili iz
gradnjo tega resnično večna
menskega kulturnega objekta. 
Priznam tudi, da bi lahko že 
zdavnaj vplival na prenovo spor
nega objekta in ponudil svoj 
predlog programa. V časih zlate 
dobe našega samoupravljanja 
sem kot samoupravljalec to mož
nost seveda imel. Svoje stališče 
bi posredoval enemu od mojih 
delegatov, ta pa bi zadevo spro
žil na pravem mestu. Tako se je 
pač delalo v teh čudovitih časih. 
Žal sem stal križem rok. Taki 
smo - samoupravljanje je pro
padlo predvsem zaradi pasivno
sti njegovih subjektov, ki nismo 
hoteli izkoristiti ponujenih mož
nosti, da se nas sliši. 

Opravičujem se tudi, ker do
slej nisem vedel, kako priznava 
NOB »nekdanji in sedanji na
predni svet«. Šele zdaj mije šini
lo v glavo, kako naš domači na
predni svet, to je avantgarda, 
gleda in opredeljuje zgodovinski 
pomen NOB. Če malo pomislim, 
se spomnim, da so mi tudi tujci, 
ti so v glavnem napredni, vsi po 
vrsti priznavali NOB in prepri
čan sem, da bi bila prav NOB 
lahko naš zaščitni znak na poti v 
Evropo, morda že pred letom 92. 

Priznati moram tudi, da ves na
predni svet gradi kulturne hra
me, v katerih nikakor ne sme 
manjkati muzej, posvečen zgo
dovini zadnje vojne s posebnim 
oddelkom naše NOB. 

Tudi do Marka Valja vca sem 
bil hudo krivičen in skesano pri
znam, da je res poskrbel, da so 
tržiške šole med najbolje oprem
ljenimi daleč naokrog. V njih ni 
zagat s prostornostjo, saj ves po
uk poteka nemoteno v eni izme
ni, učenci dobijo v šolah vse naj
boljše, in to zastonj, učitelji smo 
med najmanj obremenjenimi, 
saj je v oddelkih komaj po 15 
učencev, naše učiteljske plače pa 
so najvišje v republiki. Izjava, da 
se bo Paviljon NOB prenavljal z 
denarjem na račun zbirke doku
mentov in fotografij iz NOB in 
da je na Zalem rov tu šola, kate
re adaptacija se je končala pri 
izkopu, je zlobno natolcevanje. 
Omenjena šola je bila namreč 
adaptirana takoj ob ugotovitvi, 
da je premajhna, to je pred več 
kot 10 leti. Skratka, človeku je 
treba odpreti oči, kar je meni na
pravil gospod S t ritih, pa takoj 
vse uvidi. 

Izraziti moram tudi svoje stri
njanje, da je res boljša črno-bela 
preteklost kot pa siva prihod
nost, ki nas zanesljivo čaka, če 
bomo zanemarili najsvetlejše v 
naši preteklosti. Brez tega ne 
more biti ozdravitve gospodar
stva, pametne ekološke politike 
niti Evrope. 

V dokaz, kako sem se preobr
nil, naj razložim, da sem pred 
časom nameraval pisati tudi o 
višini sredstev, kijih dobi tržiška 
ZZB in napraviti primerjavo s 
sredstvi, kijih dobijo naše kraje
vne skupnosti. Toda tako skesan 
in spreobrnjen tega ne morem 
storiti, ker se mi srce trga. g p 

ALEKSANDER ZALAR 

ZLATI TRIKOTNIK 
Vaški vrač, ki se dobro razume na duhove, je pomembna va

ška osebnost, je takoj za vaškim starešino. Vaški starešina je po
glavar vasi. Predstavlja vaško skupnost, sprejema tujce, predstav
nike oblasti, z njimi se pogovarja, gosti goste. Plemena pa imajo 
tudi svet starešin. 

Tajska vlada za gorska plemena ni imela dosti posluha. Leto 
1959 pa je bilo tudi zanje prelomno. Takrat je tajska vlada usta
novila Nacionalni komite za gorska plemena. Kasneje so se za ta 
plemena začele zanimati tudi druge ustanove, npr. Organizacija 
združenih narodov in razne prostovoljne organizacije. V odnosih 
do gorskih plemen se je tako marsikaj premaknilo. Sedanja taj
ska vlada želi ta plemena izenačiti z drugimi prebivalci Tajske in 
ohraniti njihove navade in običaje. Ker nimajo razvitega niti 
zdravstva niti šolstva, je pred tajsko vlado še težko in zahtevno 
delo. 

REKE SO CESTE V DEŽELO MAKA 
Že uro dolgo se vozimo po reki. Plujemo proti toku v notra

njost dežele, vse dlje od mest in vasi v deželo, kjer žive gorska 
plemena, v kraje, kjer le slonje steze povezujejo posamezne gor
ske vasi. »Reke so ceste v deželi maka,« mi pravi čolnar. »Brez 
njih bi bil dostop do teh krajev nemogoč.« Motorni čoln ima pli
tvo dno. Kmalu spoznam zakaj. Pred nami nenadoma zakipi vo
da. »Podvodne čeri,« pravi čolnar in se jim še zadnji hip izogne. 

Če čoln ne bi imel plitvega dna, bi gotovo nasedel. Dlje, ko se 
vozimo, več je čeri. Reka se umika v globeli. Dolina se oži, hribi 
se j i vse bolj približujejo. Vse plitvejše postaja. Za ovinkom za
gledamo slone. Stojijo sredi reke in se prhajo. Z rilci srkajo vodo 
in jo škropijo po sebi. Čoln se jim izogne. Bližamo se gornjemu 
rečnemu toku. Od tu reka ni plovna, čo ln le s težavo išče dovolj 
vode. Zdaj zdaj bomo prišli do vasi. Zagledamo jo za ovinkom. 
Vaške koče so pokrite s palmovino. Postavljene so na visoke ko-

Na slonih skozi džungle in doline vse dlje od civilizacije. 

le, tako da jim ne more blizu ne voda ne prevelika vročina. Zrak 
lahko kroži pod kočo in kritino. Tako ustvarja izolacijsko pregra
do, ki hladi kočo. Po vaški ulici prihajajo sloni. Na slonu sedi go
njač. Obstanemo. Priteče Tom. »Umaknite se,« kriči, »ali ne vi
dite slonov?« Stojimo. Ne zavedamo se nevarnosti, tako nas 
prevzame prizor. Šele na klic se umaknemo. Sedemo v bližnjo lo
po. Domačini nas od daleč opazujejo. Pascal pokaže priti doma
činom in reče: »To so pripadniki Jezikovne skupine Karen, naj
številnejše skupine med plemeni. Živijo v severni in osrednji Taj
ski.« Nekaj časa se gledamo z domačini. Zadrego prelomijo oni. 
Prinesejo nam pijače. Pijemo. Nič ne razmišljamo o nevarnosti 
takega početja. Zvečer pa se že spomnimo tega. V vrstah stojimo 
pred edinim vaškim straniščem. Nakateri pa tudi tega ne zdržijo. 

Gledamo, kako pripravljajo slone za ježo. Na hrbte jim na
meščajo posebne sedeže. Nato jih zvrstijo ob leseni ploščadi, da 
lahko sedemo na slonje hrbte. Nenavaden občutek je, ko stopiš 
na slona. Pod nogami se premika koža. Sedem na sedež. Karava
na slonov zapušča vas. Ozrem se. Po dva sedita na slonu, sloni 
stopicajo eden za drugim po slonji stezi. Potok preseka stezo. Za
bredejo v potok. Z rilci srkajo vodo in jo nato prhajo po svojem 
trebuhu. Pri tem pa izdatno namočijo tudi nas. Nekaj časa potre
bujemo, da se tega navadimo. Skozi bambusov gozd se slonja ce
sta dviguje proti goram. Pokrajina se spremeni. Pusta pokrajina 
brez dreves, goličavje, ki čaka deževja. Pod nogami slonov se dvi
guje prah. Strmina je vse hujša. Sloni z rilci lovijo ravnotežje. Z 
njimi se opirajo na tla, nato iščejo oporo za nogo v strmem bre
gu. Držim se za sedež. Postaja me strah. Moja usoda je povezana 
s slonovo. Če se bo spotaknil, se bo zvrnil in me pokopal pod se
boj. Oddahnem si šele, ko smo na vrhu strmine. Prelaz je visoko 
v hribih. Od tu se vidi višavje: hribovje se širi prav do obzorja. 
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Janez Eržen in Lutkovna skupina iz Besnice 

V domačem K U D v Besnici 
sem zbral okoli sebe nekaj 
enako mislečih in začeli smo. 
S strahom, kaj bo nastalo iz 
vsega. Pa je nastala predsta
va in za prvič niti ni bila tako 
slaba. Vsi , ki smo jo delali, 
pa smo priznali s tem, da 
imamo radi lutke. Pa smo z 
lutkami delali naprej - od Gr
dega račka k Bikcu Ferdinan
du, ki mi je od vseh še vedno 
najbolj pri srcu, do Čarodeja 
Fičifika in do zadnjega Slon
čka Leopolda." 

"Če grem na primer k sli
karju Jožetu Trobcu, ta je na
redil osnutek za Slončka Leo
polda, točno vem, zakaj prav 
k njemu; iz likov, ki mu na
stajajo pod svinčnikom, veje 
tisti pozitivni naboj, za kate
rega verjamem, da mora se
vati tudi kasneje iz lutk - pa 
čeprav gre za hudobno čarov
nico, zvito kačo, prevzetnega 
slončka in podobno. K o izbi
ram material, iz katerega bo 
nastala lutka, moram začutiti 
pod prsti bodočo lutko; ob-

PRIZNAM, RAD IMAM 
LUTKE 

Zlati znak Svobode, ki ga je od Zveze kulturnih organizacij Slovenije pred kratkim prejel Janez Eržen za svoje dolgoletno delo na kul
turnem področju, je seveda priznanje za ves dosedanji trud na tem področju. Toda v tem okviru je prav gotovo lutkarstvo tisto, kar je Ja

neza Eržena z njegovo lutkovno skupino v zadnjem času še najbolj postavilo v ospredje. 

Za vse lutkovne predstave, 
kolikor j ih je pač nastalo v 
šestih letih obstajanja Lutko
vne skupine Besnica, naj bi 
bile "krive" članice te skupi
ne. Nenehno naj bi nadlego
vale svojega vodjo Janeza Er
žena; komaj ustvarijo eno lu
tkovno predstavo, ki kot po 
pravilu vedno tudi uspe, tako 
da z njo prekrižarijo sloven
ske kraje po dolgem in po
čez, ne izpustijo nobenega re
publiškega lutkovnega sreča
nja - tako dobri so pač! - sko
čijo na festival v tujino in še 
kaj: ko bi si človek hotel od
dahniti, imeti malo miru, pa 
te lutkarice zahtevajo spet 
nekaj novega. T i pa sedi, išči 
kakšno pametno literarno 
predlogo, in ko jo najdeš, 
vklopi domišljijo in rodi lut
ke, j ih naredi, razdeli vloge, 
vadi s skupino, da bo spet s 
predstavo razveseljevala 
otroke. 

Takole nekako bi rad z go
vorjenjem speljal v druge vo
de vsakogar, ki bi Erženu ho
tel meriti njegov odnos do 
lutkarstva. Za to, da je sploh 
zašel med te nenavadne ljudi, 
ki se z lutkami v rokah trudi
jo, da spravljajo v smeh in 
jok, v jezo, v pritrjevanje, in 
vriskanje polno dvorano 
otrok, je bil kriv neki seminar 
in to že pred leti. Z K O Slove
nije je organizirala seminar 
za organizatorje gledališke 
dejavnosti, ob tem pa so pri
kazali še tri različne lutkovne 
produkcije. In to je bilo do
volj, da je "strup" zlezel pod 
kožo. 

" B i l sem presenečen, koli
ko možnosti izražanja imajo 
lutke, videl sem izražanj, kot 
j ih skoraj ni mogoče predsta
viti na gledališkem področju. 

Čeprav se je Janez Eržen 
poskusil tudi na lutkovnem 
odru kot animator, pa raje še 
naprej ostaja le kot človek iz 
ozadja, to je avtor, izdelova
lec lutk, režiser in še kaj obe
nem. Toda tako se predstava 
pravzaprav rodi. Avtorju ši
nejo ideje, izbira med njimi, 
j ih pestuje, pa zavrže in kon
čno izsanja podobe, s kateri
mi potem hiti k l ikovniku, da 
nastane scena in da lutke pri
stanejo najprej na papirju. 

čutek, da sem izbral prav, 
mora biti že tu na začetku, si
cer lutka ne uspe. Zato tudi 
večina avtorjev predstav sa
ma izdeluje lutke. Ne gre ta
ko, da bi lutke nekje izdelali 
ali kupil i , lutke morajo biti 
kot rojeni otroci, posvojitev 
pa redko uspe." 

Raziskovanje v lutkarstvu 
nikoli ni zaključeno. Če je bi
la recimo zadnja predstava še 
tako uspešna, pusti v avtorju 
občutek, kakšna neki pa bi 

bila, če bi se stvari lotil neko
liko drugače, če bi uporabil 
drugačen lutkovni izraz. Ja
nez Eržen pravi, da ne sodi 
med tradicionaliste, zato ne 
prisega na vedno enako lu
tkovno tehniko. Čeprav nje
gova lutkovna skupina ne so
di med takšne raziskovalce 
na področju lutkarstva, kot 
so na primer skupina Lutke 
čez cesto, pa v Janezu Erženu 
že zori misel, da bi se posku
sil s kakšno novostjo. Takšna 
novost zanj in za njegovo 
skupino bi bile senčne lutke, 
na naših lutkovnih odrih tudi 
sicer bolj redek pojav. Sicer 
pa - do nove sezone je še kar 
precej časa in zamisli morajo 
pač dozoreti. Tudi o tem, da 
bi že tako sijajna dekleta v 
lutkovni skupini, lahko nare
dila na odru še kaj več: vse 
znajo peti, in zakaj ne bi na 
lutkovnem odru slišali tudi 
tega. In kje je sploh zapisa
no, da mora biti lutkovni 
oder v enem kosu, predstava 
se pač lahko dogaja hkrati na 
več prizoriščih. Res, da se do
gaja tudi v dvorani, saj so na
vadno otroci prav tako kot 
oder aktivni del predstave in 
predstava je pač skupinsko 
delo, v katerem sodelujejo 
vsi, ki so j ih lutke začarale: 
eni pripovedujejo v lutkovni 
govorici, drugi jo razumejo 
in vse je imenitno in bolj 
prav že ne bi bilo mogoče. Še 
posebej, ker s tem postajajo 
ustvarjalci vsi - skriti avtor iz 
ozadja z vsemi nitmi predsta
ve v rokah, pa animatorji in 
otroci - ustvarjalci v dvorani, 
zanje predstave pač ni konec, 
pa čeprav zastor že pade. 
Otroci to vedo, odrasli malo 

manj. 
Lea Mencinger 

R a z s t a v a v k r a n j s k i M e s t n i h i š i 

BOGASTVO JUGOSLOVANSKIH ARHIVOV 
V Stebriščni dvorani Mestne hiše v Kranju je do 17. aprila 1990 odprta razstava, ki želi 
prikazati pomembno zgodovinsko sporočilo in umetnostnozgodovinsko bogastvo, ki je 
shranjeno v jugoslovanskih arhivih. Pripravila jo je Zveza arhivskih delavcev Jugoslavije z 
namenom, da razstava obišče nekatera pomembna jugoslovanska mesta. Od oktobra 1989 
razstava potuje po Sloveniji in se je te dni ustavila v Kranju, kjer je sedež gorenjske enote 
Zgodovinskega arhiva Ljubljana. 

Razumljivo je, da zaradi varnosti, ra
zen na premierni predstavitvi v Beogradu, 
niso razstavljeni originalni dokumenti, 
ampak odlične barvne fotografije doku
mentov. 

Razstava je koncipirana kronološko, 
tako najstarejši predstavljeni dokument, 
ki ureja posestne zadeve nekega samosta
na iz okolice Zadra, nosi letnico 986, za
ključni dokument pa je deklaracija beo
grajske 1. konference neuvrščenih držav 
iz leta 1961. 

Na razstavi je mogoče videti listine in 
pečate kraljestev, držav in številnih usta
nov, ki so se v zgodovinskem razvoju 
oblikovale na območju današnje Jugosla
vije. Poleg dokumentov tedanjih uradnih 

ustanov so zanimivi primeri dopisovanja 
med Vukom Stefanovičem Karađićem in 
slovenskim jezikoslovcem Jernejem Kopi
tarjem, predstavljeno je pismo znanstve
nika Charlesa Darwina, ki je shranjeno v 
arhivu Jugoslovanske akademije znanosti 
in umetnosti, prav tako pa so zanimive 
npr. starejše fotografije nekaterih jugoslo
vanskih mest, zemljepisne karte preteklih 
stoletij, potni list Petra II. Petroviča Nje
goša itd. 

Ob ogledu dokumentov se srečamo s 
pisano paleto jezikov in pisav, v katerih 
so dokumenti napisani. Poleg jezikov ju
goslovanskih narodov in narodnosti so 
dokumenti napisani še v latinščini, nem
ščini, turščini in angleščini. Napisani pa 
so v štirih različnih pisavah, to je v nem

ški gotici, latinici, cirilici in arabski pisa
vi. 

Vsa ta dejtva dokazujejo pisano zgo
dovinsko pot, ki so jo prehodili v Jugosla
viji živeči narodi, in prav to je nujno upo
števati pri kreiranju sožitja med številni
mi jugoslovanskimi narodi. 

Na koncu razstave, za katero je izbor 
dokumentov prispevalo tudi nekaj slo
venskih arhivov, smo za ilustracijo dodali 
še nekaj zgodnejših listin, katerih vsebina 
se nanaša na mesto Kranj. 

Kljub temu da v Stebriščni dvorani 
kranjske Mestne hiše zaradi razmeroma 
majhnega prostora nismo uspeli predsta
viti razstave v celoti, menim, da je izbor 
dokumentov veren odraz neprecenljivega 
kulturnega bogastva, ki je zaradi družbe
ne malomarnosti in zapostavljanja arhiv
ske službe velikokrat shranjeno v nepri
mernih prostorih. 

Janez Kopač 

N a š e r a z m i š l j a n j e 

MLADI PEVCI IN OSTALI 
Na pravkar minulem dvodnevnem 

pevskem srečanju najmlajših pevcev v 
Kranju in v Cerkljah se je zvrstilo pet
najst zborov. Kakšen ogromen pevski po
tencial, koliko pevskega truda, garaškega 
dela pevovodij; ali pa bo med njimi tudi 
dovolj pevcev za odrasle pevske zbore? 
A l i se morda ne bo nadaljevala praksa 
zadnjih let: med otroškimi pevskimi zbori 
in odraslimi zbori ni vmesnega veznega 
člena. Na osnovnih šolah pevski zbori na
mreč sodijo v obvezni del učnega progra
ma. Z uvedbo srednjega usmerjenega izo
braževanja pa so s srednjih šol pevski 

zbori domala izginili. Vsa leta doslej pa 
so bili prav ti zbori nekakšna pripravljal-
nica za vstop v odrasle pevske zbore. Va
nje zdaj redkeje zaidejo mladi pevci, veči
no zbora sestavljajo pevci, ki se bližajo 
zrelim letom. 

Zares škoda, če se ne bi pevska raven 
prelivala dalje v nove oblike pevskega iz
ražanja. Kranjski pevski festival je bil na
mreč po oceni strokovne ocenjevalke 
Majde Haubtmanove iz republiške Z K O S 
letos boljši od lanskega tako po izbiri 
programa in po pevsko izpovedni plati 
sploh. Ob tem so se sicer pokazale že sta

re slabosti, ki pa največkrat temeljijo na 
marsikdaj preveč ravnodušnem odnosu 
šol do pevske dejavnosti. Še dobro, da ni 
povsod tako: na nekaterih šolah znajo na
mreč svoje pevovodje tudi primerno 
spodbujati, da mlade pevce lahko pripra
vljajo za nastope ne le na šolskih, pač pa 
tudi na prireditvah izven šole. Takšno na
stopanje, ki ne diši po šolski obveznosti, 
pa seveda utirja pot otrokovemu spozna
nju, da je lahko prepevanje v zboru tista 
prijetnost, ki jo kaže obdržati tudi še, ko 
nehamo guliti šolske klopi. 

L. M . 

KULTURNI KOLEDAR 
K R A N J - V Prešernovi hiši razstavlja slikarka Klementina Goli
jo. V Mestni hiši sta na ogled dve razstavi: Bogastvo jugoslovan
skih arhivov in pa razstava gorenjskih, goriških in pomurskih l i 
kovnikov Pogledi na aktualnosti 
V Mladinski knjigi razstavlja akad. slikar Henrik Marchel. 
J E S E N I C E - V razstavnem salonu Dolik je na ogled razstava 
likovnih del Janeza Boljke, Martina Avsenika, Dore Pleste-
njak, Domna Slane, Hamida Tahirja in Jake Torkarja. 
V Kosovi graščini bo jutri, v sredo, ob 16. uri na spoiedu ura 
pravljic - poleg pravljice bo še lutkovna igrica. 
B L E D - V galeriji Mozaik Almira grad Grimšče razstavlja 
akad. slikar Janez Knez. 
V etnogaleriji Skrina v novem trgovskem centru je na ogled 
prodajna razstava mehiškega naivnega slikarstva. 
R A D O V L J I C A - V knjižnici A. T. Linharta bo danes, v torek, 
ob 19.30 ioie Hudeček razpravljal na temo Al i smo pametni de
diči. 
ŠKOFJA L O K A - V galeriji Z K O - Knjižnica razstavlja slikar 
Milan Obradovičiz Domžal. 

FILMSKO GLEDALIŠČE 
Kranj - Spomladanski del filmskega abonmaja se počasi že iz
teka. Ta teden je na sporedu ameriški film - grozljivka Krvavo 
preprosto, avtorsko delo bratov Cohen. Gre za prezrti prvenec, 
ki pa je svojo vrednost najprej potrdil v evropskih in šele nato 
v ameriških kinematografih. Ljubiteljem grozljivk se obeta 
film mračne atmosfere, v katerem ne manjka izbruhov mučne
ga nasilja, bolestnih domislic in vsega mogočega mrcvarjenja. 

VINILNE NOVOSTI 
Pred kratkim smo v informativnem zapisu o ljubljanski Založ
bi kaset in plošč že najavili nekatere novosti, ki so ali bodo pri
šle v trgovine s ploščami, danes (licenčni) seznam dopolnjuje
mo. Naj bo tokrat merilo zapisa širše poznavanje posameznih 
glasbenih projektov pri nas. Tako najprej omenimo analogno 
ploščo skupine Bonham The Disregard Of Timekeeping, ljubi
telji The Psvchedelic Furs si lahko postavijo na gramofon izde
lek z naslovom Book Of Days. Nadalje sledimo Eddieja Mo-
neya z njegovimi velikimi uspešnicami (Sound Of Money). Lo-
verboy so bogatejši za ploščo Big Ones, Aerosmith za "živo" 
Classics II. Erasure prisegajo na Wild, Neil Diamond na The 
Best Years Of Our Lives. Večni romantičar Julio Iglesias je pri
pravil zmes glasbe šestih dežel (Raices), posebej pa velja ob to
kratnih izidih Z K P RTV Ljubljana opozoriti na ploščo Barbre 
Streisand A Collection. Kdor namreč prisega na njeno glasbo, 
potem ima sedaj v enem kosu kup njenih kvalitetnih pesmic 
(Woman In Love, Memory, Somewhere...). 

RAZSTAVA V IZLOŽBAH 
Kranj - V okviru 35-letnice delovne organizacije blita 

Kranj je aranžerska skupina s sodelovanjem etnografskega od
delka Gorenjskega muzeja in ob zavzetosti kustosinje Anke 
Novak ter restavratorke Marjance Jeglič že štiridesetič izvedla 
aranžman z vključevanjem likovnih in etnografskih del v 21 
Elitinih izložbah v mestu Kranju. To pot je poudarek na slo
venskih šegah in navadah ob velikonočnem času. Za Elitine 
aranžerje so običaji in posamezni trenutki v življenju in doga
janju svojevrstna stalnica. Tokrat, pred velikonočnimi prazni
ki , so izložbe opremljene s kravatami (Svilanit) in drugimi slo
vesnimi oblačili, povezali s časom, ko so gospodarji svoje de
kle, hlapce, otroke (in tudi zase so poskrbeli) slovesno oblekli. 

PO POTI SPOMINOV 
Radovljica - Knjiga Po poti spominov, ki jo je pripravil 

uredniški odbor zbornika radovljiške občine pri občinski kon
ferenci Socialistične zveze, ima 343 strani in je posvečena 
45-letnici zbora odposlancev slovenskega naroda v Kočevju. V 
okusni opremi in tisku jo je natisnila v 2000 izvodih Knjigo-
veznica-tiskarna Radovljica. Največ zaslug za zbornik gre 
predsedniku uredniškega odbora in avtorju Alojzu Kosu iz 
Lesc, v strokovno pomoč pa mu je bil zgodovinar Jože Dež-
man iz Gorenjskega muzeja v Kranju. V knjigi je več kot 100 
fotografij, naslovnico pa je izdelal akademski slikar, bohinjski 
rojak, Črtomir Frelih. Knjiga stane 110 dinarjev, interesenti pa 
lahko denar nakažejo na žiro račun občinske konference So
cialistične zveze Radovljica številka: 51540-678-81729 s pripi
som "zbornik". 

Razstava v fotogaleriji Slovenije 

VSTAJENJE V BERLINU 
Tržič - Predstaviti Berlin v Času, ko prebivalci vzhodnega 

dela svobodno odkrivajo zahodni in obratno, pomeni, da se 
dogodki in osebe, ki so predstavljeni na razstavljenem gradivu, 
selijo iz realnosti, ki je v začetku 1989 leta izgledala še enako 
grozljivo na razstavljenih plakatih in kseroksih, in se selijo v 
zgodovino. 

Namen te razstave, retrospektive dogodkov v edinem vo
jaško okupiranem mestu v Evropi, je opozoriti na imaginar
nost dejanj, kot je obzidava in razdeljenost bivše in bodoče 
nemške prestolnice. Berlin je danes toliko nemški, kot je Celo
vec slovenski. V letih betonske osamitve zahodnega dela mesta 
(1961 - 1989) je ta premogel toliko ustvarjalnosti, da se je raz
vil v center drugačemislečih, ki so ob zidu razvili obliko življe
nja, ki bi j i težko oporekali izvirnost, in ki so svoje neodobra
vanje in nemoč nad potekom dogodkov v mestu izrazili na 165 
km dolgem grafitnem platoju - zidu. 

Robert Kozamernik je s svojim razmišljanjem, tenkoču
tnim izborom plakatov, kseroksov in z lastnimi fotografijami, 
ki nimajo drugih pretenzij kot zgolj dokumentirati evforijo do
gajanja ob berlinskem zidu, uspel ustvariti celoto, ki se razmiš-
ljujočemu človeku lahko zazdi kot svet iz sanj. Dokumentar
nost fotografije, ki je osnova tudi plakatom in kseroksom, ga 
vrne v realnost. Grenak priokus pa ostane in opozarja. 

Božidar Šinkovec 
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Pirhi - malo ve l ikonočno veselje 

Naredimo pisanice 
Na pravkar končanem sejmu Alpe - Adria so se predstavile številne 
turistične agencije z vsemi mogočimi obeti za potovanja in počitni
ce. Integral iz Črnomlja pa je pozornost pritegoval s svojimi Belo-
kranjkami v narodnih nošah, ki so na sejmu prikazovale stare belo
kranjske običaje, predenje lanu, tkanje s statvami in barvanje slovi
tih belokranjskih pisanic. Prijazna Marija Trdič iz Pribincev pri 
Adlešičih je bila takoj pripravljena obrazložiti, kako nastajajo nje
ne prelepe belo-črno-rdeče pisanice. 

Za pisanje potrebuje leseno držalo z luknjico na koncu, kamor 
vtaknemo mali lijček. Navadno so ga izstrigli iz dna kovinske škatli
ce paste za čevlje ali kreme za roke. Oblikovati ga je treba tako, da 
ima spodaj malo luknjico, skozi katero odteka vosek na jajčno lupi
no. Za risanje pisanic potrebujemo medeni vosek. Po delčkih ga vla
gamo zgoraj v širši del lijčka, konico lijčka segrevamo na sveči in po
ljubno rišemo po jajčni lupini ornamente, rožice, kar si pač zaželimo. 
Kjer smo nanesli medeni vosek, se ne bo prijela nobena barva več. 
Tam bo jajčna lupina ostala bela. 

Da pa dobimo še drugo barvo, je treba zdaj jajce obarvati. Na
vadno so jih po prvem risanju Belokranjci skuhali v čebulnih listih, 
da so bili rdeče rjavi. Ko so jajca prvič obarvana, pride na vrsto dru
go risanje. Zdaj poljubno rišemo po rdeči podlagi. Ko je tudi drugo 
risanje končano, jajca vložimo v temno barvo, črno ali zelo temno 
rjavo. Zdaj se bodo obarvali le še tisti deli, ki se jih ni dotaknil mede
ni vosek. Jajca na koncu vzamemo iz barve, osušimo na časopisnem 
papirju in premažemo s koščkom slanine. 

Če hočete, da boste pisanico ohranili za dlje, surovo jajce iz
praznite; s šivanko naredimo luknjico na obeh koncih in vsebino po
pijemo ali izpihnemo in se ga šele potem lotimo s "pisačem". 

Lepi pa so tudi pirhi z zelenjem, cvetovi. Naredimo jih čisto 
preprosto. Naberemo primerne drobne lističe, cvetove trobentic, de
teljice in podobno. Vzamemo stare najlon elastične nogavice, z njimi 
trdno prevežemo na jajce položene lističe, na enem koncu stisnemo 
skupaj, zavežemo z nitko, odrežemo s škarjami jajce od nogavice in 
jajce vtaknemo v vodo, v katero smo dali nekaj pesti čebulnih listov. 
Ko so vsa jajca tako pripravljena, jih damo kuhat skupaj s čebulnimi 
listi. Vro naj počasi, na malem ognju, da ne bodo popokala. Po dese
tih minutah vrenja jih odstavimo in pustimo, da se v Čebulni vodi 
ohladijo. Nato jim odstranimo nogavico in liste in pred nami bodo 
pirhi, ki jih bomo najbolj veseli, kajti bodo delo naših rok. Lepi pa so 
tudi pirhi, če gladka jajca skuhamo v čebuli in nato nanja nalepimo 
slikanice. Pri takih pirhih se nam ni treba bati kemikalij, kot je to 
primer pri barvah. 

Naravna barvila so vedno najbolj priporočljiva. Dr. Kuhar, zna
ni slovenski etnolog, v zadnji Naši ženi priporoča tako naravno bar
vanje. Rumene odtenke dobimo, če kuhamo krajši čas suhe čebulne 
ovojne liste, žafran, žoltnjak ruj. Rdeče odtenke dajo dolgi kuhani 
ovojni listi rdeče čebule, rdeča pražiljka, kis, bročeva korenina, san-
dalovina, rdeča pesa (če ji dodamo nekaj galuna, dobimo temno ro
žnato barvo). Rjava bodo jajca, če dodamo čebulnim listom žlico soli, 
kavo, črn čaj ali pa zelene orehove lupine. Modro-vijoličaste odtenke 
da košenilja, modre modra pražiljka ali slezov čaj, zelene pa špinačni 
sok, koprivne korenine in listi bršljana ali listi artičok. 

Dr. Kuhar svetuje, da jajca najprej v trdo skuhamo. Za barvno 
kopel stresemo zvrhano žlico izbranega zelišča oziroma zdrobljenega 
lesa ali korenine v liter mrzle vode. Najprimernejša je velika posoda 
iz nerjavečega jekla, ker jo je najlažje očistiti. (Navadno v ta namen 
gospodinje uporabljajo kakšno slabo, že obtolčeno posodo, ki je ni 
škoda). Vodo segrejemo in kuhamo na majhnem ognju 20 do 30 mi
nut. Les in lubje mora potem ostati v vodi čez noč in pred barvanjem 
je treba vodo še enkrat kratko segreti, 

J ZA DOM IN DRUŽINO, IZ ŠOLSKIH KLOPI 

Obetajo se nam novosti v kulinariki 

Torek, 10. aprila 1990 

Prihajajo zajčki 
Že nekaj mesecev gorenjske 

gospodinje lahko opazijo obo
gatitev mesnih vitrin posebno 
po samopostrežnih živilskih tr
govinah kranjskih ŽIVIL, pa 
tudi v nekaterih drugih. Pojavi
li so se namreč zajčki. Zajčje 
meso nam ni neznano, saj v po
vojnih letih, ko ni bilo dobiti 
mesa, skorajda ni bilo hiše, ki 
bi ne imela vsaj nekaj zajčkov 
v drvarnici. Zadnja leta so se 
spet pojavili rejci kuncev. Ne
kateri redijo kunce zaradi kož, 
drugi pa pretežno zaradi mesa, 
kajti prehrambeni strokovnjaki 
ugotavljajo, da je kunčje meso 
najbolj zdravo od vseh vrst me
sa. V primerjavi s piščančjim, 
puranjim, svinjskim, govejim, 
telečjim in konjskim mesom 
ima največ beljakovin in takoj 
za teletino najmanj maščob, ze
lo malo holesterola, hkrati pa 
dokaj visoko energetsko vred
nost. Zaradi vseh teh kvalitet je 
lahko prebavljivo in ga zdrav
niki posebej priporočajo sr
čnim bolnikom in vsem, ki ima
jo predpisano dietno prehrano 
(posebej za sladkorne bolni
ke!). 

V trgovine Živil prihajajo ti 
kunci s kunčje farme M A N D I 
v Šentjurju pri Celju preko 
Merxovega mesarstva Jurij, 
prav tako v Šentjurju. A kaže, 
da smo Gorenjci pri vseh teh 
novostih kar malo "cagavi". Še 
vedno bolj zaupamo piščancu 
kot zajčku. Morda se nam zdi 
predrag, 1 kilogram stane 
okrog 85 din, piščanca pa le 
okrog 40 din. Vendar zajčjega 
mesa ne smemo primerjati s 
piščančjim, temveč prav zaradi 
njegovih kvalitet s telečjim me
som. Ne imejte tudi predsod
kov pred zajci s farm. Prav ta
ko ti zajci dobivajo naravno 
hrano - noben zajec ne bi jedel 
umetne hrane! - le industrijsko 
je oblikovana v brikete, v kate-
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rih so stisnjeno seno, lucerna, 
žito, otrobi, soja in podobna 
hranila. Skratka zajčki, kot bi 
jih vzeli iz domačega zajčnika. 
Na trg prihajajo težki od 1 do 
1,3 kg, torej mladi, primerni za 
vse vrste priprave. 

Gospodinje se redko odlo
čajo za nakup zajca tudi zato, 
ker ga morda ne znajo pripra
vljati. Tudi na to so mislili pri 
firmi M A N D I . Pripravili so ce
lo vrsto zanimivih receptov za 
pripravo zajčjega mesa, skup
no z Živili pa so pred dnevi po
vabili v grad Hrib v Preddvor 
poslovodje na pokušino zajčje
ga mesa. V Preddvor je ta dan 
prišel v goste tudi znani celjski 
kuhar Marjan Sorčan, vodja 
kuhinje v blagovnem centru 
Merxa v Celju, ki je dolgo let 
kuhal v sloviti Turški mački, in 
skupaj s pomočnikom Andre
jem Pisancem ter domačimi 
preddvorskimi kuharji pripra
vil zajčke na več načinov. Gost
je so lahko pokušali polnjene
ga kunca, v divjačinski omaki, 
kunčje zvitke s slanino, ocvrte
ga kunca, omako iz kunčjih 
jetre in še kaj. Vse skupaj so za
lili z briškimi vini in nazadnje 
še s Slovinovim najnovejšim 
penečim vinom Valvasor. 

Marjan Sorčan, Tončka Glavan, Anton Gjuran in Andrej Pisanec 
so prejšnji torek v gradu Hrib v Preddvoru pripravljali zajčje do
brote. 
Recepte za pripravo kuncev smo dobili iz prve roke in vam jih 
bomo, drage bralke, naslednjih tednih podrobno predstavili. Pre
pričana sem, da boste potem na zajčke v vaši samopostrežnici 
drugače gledale. Danes pa naj vam že posredujem prvi recept, ki 
smo ga morda še najbolj vajene. 

Marinada 
Pred pripravo kunčjega mesa je priporočljivo kunca celega 

ali razkosanega, pustiti najmanj dve uri v marinadi (kvasi). 
Pripravimo jo iz soka ene limone, večje narezane čebule, 

nekaj narezanih strokov česna, na kolesce narezanega korenja in 
začimb (lovorov list, poper v zrnju, timijan). Po želji lahko kunca 
mariniramo tudi čez noč. 
Polnjen kunec 
Za 4 osebe potrebujemo 1 kunca, 1,5 dkg kruha, 0,5 dkg čebule, 2 
jajci, 1/2 dl olja, 1 dl piva, peterŠilj, sol, poper, moko, gorčico, če
sen. Čas priprave: 30 minut Čas pečenja: 90 minut 

Kruh narežemo na majhne kocke in ga namočimo v mleko. 
Na maščobi prepražimo čebulo, drobno narezano kunčjo drobo
vino in malo česna, primešamo kruhu, dodamo jajca, sesekljan 
peteršilj, sol, poper in malo moke. Nadev dobro premešamo, lah
ko pa mu dodamo tudi malo kuhanega graha in korenčka zaradi 
lepšega videza. 

Kunca nadevamo v trebušno votlino, nato mu votlino zaši-
jemo. Pečemo ga počasi in ga ves čas polivamo z mešanico olja, 
piva, popra in soli. 
P.S. Morda vas zanima, kje vse se danes na Gorenjskem že dobe 
kunci? V Kranju v Živilih na avtobusni postaji, na Zlatem polju, 
pri Petrčku, pri Vodovodnem stolpu, v Globusu, v Delikatesi na 
Maistrovem trgu, vseh štirih centrih Živil na Planini, v marketih 
v Britofu, na Kokrici, v Naklem, Čirčah. V Stražišču jih imajo v 
Emonini samopostrežnici in Zapravljivčku, v Škofji Loki na Na
mi in Novem svetu, v Tržiču pri Mercatorju na Deteljici, v Rado
vljici v Predtrgu in v marketu nasproti črpalke, na Bledu pri Živi
lih v centru, na Jesenicah v Kastah 2, 3 in 4, v vseh večjih proda
jalnah Delikatese in v Emoni, v Kranjski gori se dobijo v super-
marketu in Delikatesi in v Mojstrani v Delikatesi. 

MORDA NISTE VEDELI 

/ u r c j a D m n c a D O L E N c i F 

Kdo so zeleni? 
Največji obrok hrane predstavlja pečena kamela, s kakršno po
strežejo gostom na beduinskih svatbah. Ribo napolnijo s kuha
nimi jajci, jo vložijo v kuhanega piščanca, z njim napolnijo ja-
gnje in ga opečejo na ražnju, nakar ga vložijo v kamelo in vse 
skupaj speče jo. 

Zelena 
pesem 
Tovarne in dimniki 
krasijo že več let 
Škojjo Loko 
in ves njen svet. 
Hiše nadomeščajo cvetice, 
drevesa pa so zamenjale 
stolpnice. 
Namesto gozdov 
tovarne stojijo, 
namesto cvetov 
se dimi valijo. 
S čim bomo naravi pomaga
li. 
da se ne bomo v blatu valja
li. 
le kako, le kako, 
razmišljam, kaj z nami bo. 
Miha Zebre, 6. c r. OŠ Iva

na Groharja Škofja Loka 

Moja pot v 
š o l o 

Moja pot v šolo je dol
ga tri kilometre. Mama to 
pot prehodi v tri četrt ure, 
jaz pa potrebujem več časa. 
Med potjo se velikokrat 
ustavim. Vse me zanima. V 
vodo mečem kamenje. Opa
zujem žabe, ribe, srne in sr
njake pa tudi veverico sem 
že videl. Celo pot je toliko 
zanimivega, da preprosto 
zamudim pouk. 

Rok Mijatovič, 2. r. Davča 

Jaz imam najraje mucka. 
M u c k u prinesem hrano. 
Mucek je prijazen in ga 
lahko pobožam. Včasih 
se igra z malo žogo. M u 
cek lovi miške. 
U r š k a Šega , 1. a r. O Š 
Mat i je Valjavca Pred

dvor 

mi) 
To so tisti, ki se zanimajo za naravo in čistočo v njej. (Ma-

Pozdrav pomladi! - Šopek je na
risala Tanja iz Škofje Loke. 

V šoli je najprijetneje pr
vi šolski dan, ko se znova 
srečaš s starimi in tudi z 
novimi sošolci. 

Uroš 

Prešernov gaj 
Hodim po sivi prašni poti. Stopam po Prešernovem gaju. 

Ne sama. Z mano je kar nekaj prijateljev. Ker pa smo zelo do
bre volje, naredimo velik greh. Spomenik je zdaj še lepše okra
šen, še bolj zanimiv kot prej. Rdeča črta, ki smo jo narisali na 
pesnikov spomenik, je kakor da bi zabodli v njegovo trohnelo 
truplo oster, smejoč nož. Črta ali spominek na njegovem spome
niku je zame grd, nesramen zmazek, a vendar smo se zasmejali, 
ko smo odšli. 

Ne morem spati. Mislim na rano. Ponoči se zbudim iz sanj, 
morečih sanj. Kdaj bo konec te noči? Dani se. Vstanem in se od
pravim v Prešernov gaj. V roki imam krpo, mokro in hladno, pa 
vendar: bo zbrisala tisto krvavečo rano? Brišem jo kakor nora, 
čistim ta greh, da le ne bo nihče več videl. Končano je. Počasi se 
vrnem domov, na obrazu mi žari nasmeh. 

Hodim po sivi prašni poti. Stopam po Prešernovem gaju. 
Ne sama. Z mano je kar nekaj prijateljev. Stopamo mimo spo
menika. Ko smo že mimo, se ozrem in rečem: nikoli več! 

Mojca Langerholc, OŠ Staneta Žagarja Kranj 

Vaški posebnež 
Poznam moža, ki je po svoje zelo smešen. Na Zirovskem 

vrhu ima vikend, stanuje pa v Zireh. Ob gozdu ima leseno ko
čo. Velikokrat pride k nam in nam prinese bonbone. 

Na glavi nosi star slamnat klobuk. Je velik, zavaljen in 
okrogel, po svoje pa tudi dosti hraber. Posebnost na njem je, 
da kar izgovori, se mu rima. 

Nekega dne sem hodila bosa po travi. Mimo je prišel in 
mi dejal: "Zato, ker si bosa, te bo pičila osa." Ko gre domov, 
zmeraj reče: "Grem v Zir, brez ovir." 

Mojemu bratu in sestri je že sestavil rimo, zato pričaku
jem, da jo bo sestavil tudi zame. 

Helena Oblak, 5. b r. OŠ Ivana Tavčarja Gorenja vas 

Naravoslovni dan 
Danes zjutraj smo se z avtobusom odpeljali v Ljubljano. 

Ogledali smo si stari del Ljubljane in Naravoslovni muzej. 
Stara Ljubljana je zelo zanimiva. Obnavljajo stare hiše. Šli 

smo mimo Slovenske filharmonije, Univerze do Univerzitetne 
knjižnice. Delali so jo po načrtu arhitekta Plečnika. Zavili smo 
proti muzeju. Ogledali smo si okostje velikih živali, dragocene 
kamne, gozdne živali, ribe, kače, gorske rože. 

Po potepanju po Ljubljani sem bil utrujen. 
Rad imam Ljubljano, zato se velikokrat vračam vanjo. Poleti 

se z mamo sprehajam po njej in obiskujem muzeje. 
Anže Krajne, 4. a r. OŠ J . in S. Mlakarja Šenčur 

Kdo pa so to? (Klemen) 
Misliš tiste v Ljubljani? Za druge ne vem. (Davorin) 
Ti še nisi dovolj zrel, da bi to razumel. (Stara mama) 
Ne vem. (Soseda) 
To so tisti, ki se zanimajo za zdravo naravo in okolje. (Miro) 
To so tisti, ki nosijo zelene hlače. (Damir) 
To so tisti, ki se zavzemajo za naravo in skrbijo zanjo. (An

drej ka) 
Misliš tiste, ki skrbijo za naravo in čisto okolje in se zavze

majo, da je ne bi uničili? (Janez) 
Grega Kolenc in Davorin Rozman, 7. a r. OŠ bratov Žvan Gorje 

Kateri šport ti je najbolj 
všeč in zakaj? 

TENIS mi je všeč, ker uživam v igri, posebno v igri dvojic 
fant-punca. Petra Hladnik, 7. d 

N A M I Z N I TENIS, ker se mi ni treba veliko truditi, da do
bim točko. Rad bi se vpisal v klub. Aleš Ahčin, 7. d 

K O L E S A R J E N J E , ker krepi telo. Peter Kalan, 7. a 
K O L E S A R J E N J E , ker se na kolesu sprostim, če me kdo raz

jezi. Andreja Papler, 7. a 
G I M N A S T I K A , ker sem se včasih ukvarjala z njo in dose

gla lepe rezultate. Sanja Škofic, 7. a 
R O K O M E T treniram že od majhnega, zdaj sem že v R K Pe

ko, v mladinski slovenski ligi. Imamo dobrega trenerja. Tanja 
Banevič, 7. d 

N O G O M E T , ker vem nekaj več o tem športu. Dražen Čosič, 
7. a 

N O G O M E T , ker imam doma žogo in grem večkrat na šol
sko igrišče igrat s prijatelji. V nogometnem klubu sem že dal en 
gol. Grega Ribič, 7. a 

N O G O M E T , ker moraš veliko teči in pri tem shujšaš. Matej 
Preprotnik, 7. a 

KOŠARKA, ker je igra hitra in dinamična. Pokaže se prava 
spretnost igralca. Drago Matovič, 7. a 

SMUČANJE treniram. Rada se spuščam po belih progah, 
kadar pa padem, pa smučanja ne maram. Petra Jurjevčič, 7. d 

SMUČANJE N A S N E G U A L I VODI, ker sem takrat na 
svežem zraku. Spoznam veliko novih prijateljev. Teja Bertoncelj, 
7. d 

K O T A L K A N J E , kjer moraš pokazati spretnosti, preden se 
postaviš nanje in dosežeš uspehe. Mateja Markelj, 7. d 

D R S A N J E mi je všeč zato, ker sem rada v družbi, z mano 
gre vedno tudi katera od prijateljic. Na drsališču pa vedno vidim 
kakšnega zanimivega fanta. Anka Grohar, 7. a 

Odgovarjali so učenci OŠ heroja Bračiča Tržič 

/ u r e j a HELENA JELOVĆJ 
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Premišljeno do sprememb v kmetijstvu 
Ljubljana, 4. aprila - Izvršni odbor Slovenske kmečke zveze se je pred nedavnim odločil, 
da bo drugi redni občni zbor v dveh delih. Prvi del, ki je že bil v sredo v unionski dvorani v 
Ljubljani, je bil namenjen političnim problemom, predvsem zadnjim pripravam na nedelj
ske volitve, v drugem delu, ki bo predvidoma maja letos, pa naj bi obravnavali tudi stanov
ske, kmečke probleme. 

Dr. Franc Zagožen je dejal, da so se slo
venski kmetje pred dvema letoma organi
zirali kot stanovsko - politična organizaci
ja: kot stanovska zato, da bi soodločali o 
svojih stanovskih vprašanjih, vrnili ugled 
kmečkemu poklicu, preprečili manipula
cije in kraje ter uveljavili in razvili vred
note (delavnost, odgovornost, gospodar
nost, solidarnost itd.), ki so se v kmetstvu 
ohranile tudi v zmedenih časih; kot poli
tična organizacija pa zato, ker so vedeli, 
kje so korenine krize in vzroki družbene 
bolezni, in ker jim je bilo jasno, da bi bil 
poskus neuspešen, če bi se skušali sami 
reševati iz realsocialističnih zagat. "Do
slej smo spreminjali sistem kot zunajpar-
lamentarna opozicija, le kot močna skupi
na demokratičnega pritiska," je dejal. "Po 
volitvah bodo možnosti drugačne. Imamo 
dobro pripravljen program, ki ga bomo 

Traktorske manifestacije ob 
meji 
Delegati občnega zbora Slovenske 
kmečke zveze so sprejeli posebno iz
javo ob napovedani razširitvi obmej
nega pasu s sto na tisoč metrov. V iz
javo so zapisali, da predstavniki zvez
nih organov ob različnih priložnostih 
obljubljajo umik predloga, pa tudi to, 
da doslej dlje od obljub niso prišli. 
Kmetje so zaskrbljeni in ogorčeni, 
ker se jim zdi, da je širitev pooblastil 
vojaških oblasti na meji v času sploš
nega popuščanja in odpiranja v svet 
nesprejemljiva. Na občnem zboru so 
sklenili, da bodo še enkrat obvestili 
domačo in svetovno javnost o nevar
nostih, ki jih prinaša širitev mejnega 
pasu, in o cilju, za katerega menijo, 
da je v ozadju - to je zastraševanje 
lastnih državljanov. Če predlog o raz
širitvi mejnega pasu ne bo uradno 
umaknjen do 17. aprila, bo kmečka 
zveza dan kasneje, 18. aprila, pripra
vila na vseh mednarodnih mejnih pre
hodih z Italijo, Avstrijo in Madžar
sko traktorske manifestacije in shode 
in ovirala promet na teh prehodih 
med 12. in 13. uro. 

uveljavili v državnem zboru. Naj našte
jem le nekaj točk: odpravljanje krivic iz 
Preteklosti, vendar ne tako, da bi povzro
čali nove; vrnitev kmetijske zemlje in goz
dov kmetom, vrnitev zadružnega premo
Ženja kmetom; odpravljanje polfevdalne 
Zakonodaje v kmetijstvu in gozdarstvu; 
zagotavljanje skladnega razvoja podeže
lja in mest; nacionalni program kmetijske 
politike, ki bo temeljil na razvoju družin
skih kmetij..." je dejal dr. Franc Zagožen 
in poudaril, daje dosedanja setev kmečke 
zveze dobro prestala ujme in da klasje de
mokracije že zori. Ivan Oman, predsednik 
Slovenske kmečke zveze, ki se zaradi bo
lezni ni mogel udeležiti občnega zbora, je 
v pozdravnem pismu zapisal, da bodo le v 
Primeru, če bodo imeli svoje poslance v 

Za zdravje ljudi in živali 

Med prvimi na težkih vratih 
Emilu Erjavcu, prvemu predsedniku 
Zveze slovenske kmečke mladine, or
ganizacije, ki je pomagala na noge 
tudi starejši kmečki zvezi, so na ob
čnem zboru podelili posebno prizna
nje. Kot je dejala sekretarka zveze 
Marija Markeš, se je Erjavec med pr
vimi naslonil na težka vrata in jih 
odprl za demokracijo. Zdaj bo za ne
kaj let prekinil delo v kmečki zvezi, 
ker je odšel študirat na Dunaj. 

Trideset tisoč primerov krivic 
Dr. Ludvik Toplak, vodja komisije za 
ugotavljanje in raziskovanje krivic, ki 
so jih povojne oblasti prizadejale 
kmetom, je dejal, da so v komisiji v 
začetku ocenjevali, da gre za vsega ti
soč krivičnih primerov v Sloveniji; ko 
pa se resno lotili raziskovanja, so 
ugotovili, da gre za več kot trideset ti
soč primerov. Prav veliko število je 
tudi razlog, da bo treba problem reši
ti sistemsko in zakonsko. Dr. Toplak 
je navedel le nekaj najbolj značilnih 
primerov. Nekateri kmetje, predvsem 
lastniki žag in mlinov, se bili razlaš
čeni zato, ker jih je odločitev Avnoja 
preprosto razglasila za nemške drža
vljane. Veliko kmetov je bilo ob razli
čnih kazenskih procesih (tudi zaradi 
obvezne oddaje) kaznovanih tudi z za
plembo premoženja - gospodarskih 
stavb in zemljišč, precej zemlje jim je 
bilo odvzeto tudi z agrarno reformo. 
Dr. Toplak meni, da bi morala oblast 
s posebnim predpisom določiti tudi 
odškodnino za odvzeto zemljo; ker pa 
takšne uredbe ni bilo, tudi odškodni
na ni bila nikdar izplačana. To tudi 
pomeni, da problem po pravni plati še 
vedno ni zastaral. 

Kršitve mednarodne 
konvencije 
Mihaela Logar je opozorila na neka
tere socialne probleme v kmetijstvu. 
Kmetovi prispevki se še vedno izraču
navajo iz povprečja delavskih plač, ne 
pa iz realnega dohodka kmetije. 
Mnoge kmetice, ki so leta in desetle
tja delale na kmetijah, so ostale brez 
družbene pomoči ali prejemajo le 
skromno pokojnino. Pet tisoč kmeč
kih fantov v Sloveniji bi za delo na 
kmetiji potrebovalo ženske roke. Če
prav je Jugoslavija podpisala medna
rodno konvencijo, pri nas še vedno ni 
vsem kmeticam zagotovljeno nadome
stilo za porodniški dopust. Prava 
družbena sramota pa je, da dobijo to 
pravico, če se kot brezposelne prijavi
jo na zavod za zaposlovanje. 

parlamentu, lahko vplivali na zakonoda
jo, od katere je odvisna kmetijska politi
ka; sicer pa meni, da je treba vse spre
membe v kmetijstvu uveljavljati skrajno 
premišljeno. Dr. Jože Pučnik, ki je v ime
nu Demosa pozdravil občni zbor, je dejal, 
da je kmečka zveza prva demokratična 
stranka v novi Jugoslaviji in da se je z nje
nim nastankom začelo organizirano obli
kovanje slovenske državnosti. Da so se 
kmetje prvi organizirali, ni nenavadno: 
vsa povojna kmetijska politika je bila zas
novana kot eno samo prizadevanje - uni
čiti slovensko kmetstvo. 

Dr. Jože Osterc z Biotehniške fakulte
te je dejal, da so pred desetimi leti, ko je 
bil postavljen cilj - proletarizirati kmeta, 
nehali izobraževati za poklic kmeta in 
kmetice in začeli s šolanjem za industrij
sko kmetijstvo. Čeprav se je program od 
tedaj do danes že precej spremenil, je še 
vedno ohranil nekaj nekdanjega prizvo
ka. Kot meni dr. Osterc, je le izobražen 
kmet jamstvo za kmetovanje, ki je ekolo
ško uravnoteženo in ohranja rodovitno 
zemljo in poseljeno pokrajino. Dr. Anton 
Trstenjak je začel z besedami Frana Šale
škega Finžgarja, češ da korenine kmečke
ga grunta segajo do pekla; sicer pa je de
jal, da je kmečki človek prav zaradi nave
zanosti na zemljo razvil zavest o "mojem 
in tvojem" in da vse dotlej, dokler mu po
vojne oblasti niso pobrale precej zemlje 
in ni bil primoran krasti nazaj, ni poznal 
tatvine in goljufije. "Zdi se mi, da so 
oblasti pokvarile kmečko moralo; bojim 
pa se, da s tem izginja tudi tip poštenega 
Slovenca," je dejal dr. Trstenjak in v na
daljevanju poudaril, da ni poznal sloven
skega kmeta, ki bi bil kulak (največji 
kmet v Slovenskih goricah je bil največji 
garač), in da so bili kmečki sinovi uteme
ljitelji slovenske znanosti in voditelji slo
venskega narodnega zavedanja. Alfred 
Stockinger, predstavnik avstrijske kmečke 
zveze, je med drugim dejal, da je že Mari
ja Terezija vedela, zakaj je ob mejo s Tur
čijo naselila kmete. Zato, ker kmetje lah
ko najbolje zavarujejo mejno območje. 
Leo Frelih, predsednik Zadružne zveze 
Slovenije, je povedal, da je pred nedav
nim ustanovljena kmečka banka le pri
prava za oblikovanje okrajnih poslovnih 
zvez (kakršne so v preteklosti že bile) in 
da se v Sloveniji v zadnjih tridesetih letih 
prvič ubadamo s problemom presežkov 
hrane. Ivan Pučnik, podpredsednik Slo
venske kmečke zveze, je dejal, da se je 
kmečka zveza po lanskem občnem zboru 
prizadevala za rehabilitacijo po krivem 
obsojenih kmetov in za popravo ostalih 
krivic. Vodstvo kmečke zveze je napisalo 
pismo predsedstvu SR Slovenije, pred
sednik je celo obljubil, da bo pri vladi 
ustanovljena pravniška komisija, ki bo 
pripravila izhodišča za obnovo kulaških 
procesov, vendar iz obljub ni bilo nič. Pu
čnik je v nadaljevanju opozoril tudi na 
probleme zadružništva. Zadruge, ki so bi
le doslej le podaljšana roka upravne obla
sti, bi morale z novim zakonom dobiti no
vo vsebino. V nekaterih preobrazba ne bo 
več mogoča, ker so še pred sprejetjem za
kona prešle (s tihim blagoslovom oblasti) 
iz sozdov v velike poslovne sisteme, s tem 
pa iz dežja pod kap. Namesto da bi se or
ganizirale tako, da bi zastopale kmete 
pred velikimi sistemi, so samo pomagale 
utrditi sisteme, v katerih bodo še naprej 
poslovni drobiž. 

C. Zaplotnik 

Črni zakoli govedi (I) 
Tako kot v drugih državah je tudi pri nas s predpisi urejen 

Pregled živali pred klanjem. Namen pregleda je, da se ugotovi 
identiteta živali in oceni ali so razlogi za prepoved zakola. Ta 
Pregled je prvi pogoj uspešne zaščite pred živalskimi kužnimi bo
leznimi. Pregled pred klanjem opravimo s pregledom živali izven 
Prevoznega sredstva pri dovolj svetlobe. Žival mora stati. Po po
trebi je potrebno ugotoviti trias, predvsem temperaturo živali. 
Klanje je prepovedano tudi, če je žival premlada, če ni minilo 
osem dni od poroda, če ni minilo vsaj pet dni od zdravljenja z 
antibiotiki, če je žival v agoniji, če se sumi, da je žival bolna in 
•ma kužno bolezen. 

Na podlagi pregleda živali pred klanjem in pregleda mesa in 
Organov po klanju lahko presojamo uporabnost mesa. Le nekaj 
Primerov: 
• Meso je uporabno za prehrano ljudi, če je bila žival zdrava, če 

gre za bolno žival, vendar je bolezen taka, da se z mesom ne 
more prenesti na ljudi in na živali (lokalizirane bolezenske 
spremembe, ki se lahko odstranijo; poškodovane živali, kjer 
poškodba ni vplivala na spremembe na mesu). 

t Meso je neuporabno za prehrano ljudi - če so spremembe na 
mesu očitne ne glede na njihovo poreklo: če je žival imela vro
čino, pa ni bil opravljen bakteriološki pregled; če je žival ime
la kužno bolezen, pri kateri je zakol prepovedan; če so pred 
pregledom odstranjeni notranji organi; če so najdene rakaste 

metastaze; če so najdene trihine; če je bila žival močno shuj
šana; če niso bili pravočasno odstranjeni notranji organi. 

• Večkrat je meso pogojno uporabno - in sicer v primerih, če ži
val boluje za slabo ikričavostjo (zamrzovanje), za rdečico (ku
hanje), ali pa za slabšo izkrvavitev. 

• V vseh primerih pogojno uporabnega mesa se meso uporabi v 
predelavi. 

Nakazanih je le nekaj vzrokov, zaradi katerih bi bilo lahko 
meso živali neuporabno ali pogojno uporabno za ljudsko prehra
no. Vemo pa, da se letno zakolje na področju Gorenjske izven 
klavnic več kot 2000 govedi. Prav nobeno ni pregledano in je v 
večini zakolov meso tudi v prodaji za javno porabo. Zato je dej
stvo, da kupujemo od črnih zakolov tudi manjvredno in zdravju 
škodljivo meso. Alojz Hajnrihar 

O B V E S T I L O K R A J A N O M KS D U P L J E 

Z dnem 2. 4. 1990 velja prepoved odlaganja vseh vrst odpad
kov v smetišno jamo v Zadragi. 
V kolikor odpadkov ni mogoče odvreči v kontejnerje (grad
beni material...),je potrebno tak odpadni material v lastni re
žiji odpeljati v smetišno jamo v Tenetišah, ki je odprta vsak 
dan razen nedelje. 
Nespoštovanje omenjenega navodila je kaznivo. 

SVET KS D U P L J E 

Časi sprememb, upanja in strahu 
Ko sem se pred kratkim pogovarjal s kmetom iz Po

ljanske doline, je preprosto dejal: "Zdaj je prava norija! Ho
dim na zborovanja, berem časopise in gledam televizijo, pa 
vendarle sem zmeden in pravzaprav ne vem natančno, kaj se 
dogaja." 

Kmetu velja kajpak le pritrditi. Časi, kijih zdaj živimo, 
so dejansko nori časi - časi sprememb, upanja na bolje pa 
tudi strahu pred morebitnimi novim političnimi eksperimenti. 

Kmete, ki so še pred leti zatrjevali, da jih politika ne 
zanima, smo v predvolilnem boju in v pripravah na prve 
strankarske volitve v novi Jugoslaviji videvali tudi na stran
karskih zborovanjih, hiteli so s kmečkimi opravili, da so si 
lahko ogledali televizijske predstavitve kandidatov za najpo
membnejše republiške funkcije, prebirali časopisne pogovore 
s strankarskimi prvaki... Koga voliti, je bilo vprašanje, ki se 
jim je najpogosteje zastavljalo. 

Čeprav najbrž ne bo nikoli znano, komu so gorenjski 
(slovenski) kmetje na cvetno nedeljo namenili svoje glasove, 
pa je mogoče utemeljeno sklepati, da so jih dali predvsem 
svojim kandidatom (kmečke zveze) in novim politikom. Po
vojni kulaški procesi, zapiranja kmetov, ki niso hoteli v obde
lovalne zadruge ali niso zmogli bremen nepravično razdelje
ne obvezne oddaje, krivične zaplembe kmetij in kmetijske 
zemlje, prisilni odvzemi zemlje brez plačila ali za malenko
stno odškodnino, razlastitve brez pravne podlage in druge 
napake, kijih je zagrešila tedanja komunistična partija, so 
se globoko vtisnile v kmetovo dušo - pregloboko, da bi bili 
pripravljeni verjeti in zaupati (prenovljenim) dedičem nekda
nje oblastne stranke. 

Kmetje pa niso (bili) zmedeni le zaradi volitev, ampak 
tudi zavoljo nekaterih stanovskih, kmečkih problemov. Še 
pred nedavnim so jim, denimo, odgovorni kmetijski možje 
govorili, da ima Slovenija še velike možnosti prodaje mleka 
in da se za odkup ni treba bati (oblast je takšno politiko tudi 
spodbujala z regresi, premijami in nevračljivim denarjem), 
zdaj pa slovenskim (gorenjskim) kmetom prvič v zadnjih tri
desetih letih grozijo omejitve odkupa in kontingenti, kakršne 
že poznajo v sosednji Avstriji. Če bo do omejitev tudi prišlo, 
bo to "šok", ki bo vsaj kratkoročno, do usmeritve v drugo de
javnost, zamajal marsikatero (majhno) kmetijo. 

C. Zaplotnik 

MEŠETAR 
Kmete, ki oddajajo mleko, verjetno zanima, kako bo pla

čano marca oddano mleko in kakšna bo aprilska cena. Ker je ce
na odvisna od deleža tolšče v mleku, od kakovosti, višine repu
bliške in občinske premije ter tudi od razlik, ki so med mlekar
nami, ni mogoče preprosto reči: toliko in toliko. Nekateri naj
važnejši podatki, na podlagi katerih je mogoče izračunati od
kupno ceno, pa so znani. Vrednost tolščobne enote pri mleku, 
ki je bilo oddano marca, je 0,8055 dinarja ali povedano druga
če: osnovna cena mleka s 3,6 odstotka tolšče je 2,90 dinarja za 
liter, k tej ceni pa je treba prišteti še republiški dodatek 0,55 di
narja, republiško premijo, ki je za nižinsko območje 0,16 di
narja za liter, za hribovsko 0,56 in za gorsko 0,80 dinarja, mo
rebitno občinsko premijo (v kranjski občini, na primer, je 0,01 
dinarja za kakovostno mleko od krav, ki so v A kontroli) ter 
dodatke za kakovost. Aprilska cena bo malenkost višja: vred
nost tolščobne enote bo 0,8166 dinarja, osnovna cena mleka s 
3,6 odstotka tolšče 2,94 dinarja za liter, republiški dodatek pa 
bo 0,58 dinarja za liter. Premije in dodatki na kakovost naj bi 
ostali nespremenjeni. 

V Kmetijskem inštitutu Slovenije so izračunali, da so bili 
marca letos stroški prirasta kilograma mladega pitanega goveda 
30,37 dinarja za kilogram. Kmetom takšen izračun kaj malo 
pomaga, saj v klavnicah in pri mesarjih veljajo cene, ki so do
mala še enkrat nižje. V največjih slovenskih mesno-predeloval-
nih obratih plačujejo mlado pitano govedo ekstra kakovostne
ga razreda po 16 do 18 dinarjev za kilogram. 

Mercator- Izbira Kranj 
Trgovsko podjetje, d.o.o., Kranj 
64001 K R A N J , Maistrov trg 7, p.p. 36 

S p o r o č a m o , d a p o n o v n o p o s l u j e 

K I O S K S A D J A i n Z E L E N J A V E 
v K r a n j u n a P l a n i n i , y \ . L . H r o v a t a , 

De lovn i č a s : 
VSAK DAN od 8. do 1 9 . ure 
SOBOTA od 8. do 1 3 . ure 
NEDEUAod 8. do 1 2 . ure PRIPOROČAMO SE ZA OBISK! 

3 D E L A V S K A U N I V E R Z A 

„ T O M O B R E J C " K R A N J 

vpisuje kandidate v tečaj 
V O D E N J A P O S L O V N I H KNJIG 
Tečaj je namenjen delavcem v drobnem gospodarstvu v za
sebnem sektorju. 
Prijave sprejemamo do 20. 4. 1990 vsak dan, razen sobote, 
od 7. do 15. ure. Informacije po tel. 27-481. 

ureja CVETO ZAPLOTNIK 
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Prihodnji torek v Tržiču 

Bergantov spominski tek 
Tržič, 10. aprila - V torek, 17. aprila, se bodo v Tržiču že 

petič spomnili prezgodnje smrti znanega tržiškega in jugoslo
vanskega alpinista Boruta Berganta. Poseben organizacijski 
odbor že nekaj časa bedi nad pripravo in izvedbo tradicional
nega Bergantovega memoriala - teka po tržiških ulicah na kro
žni 10-kilometrski progi. Tekmovanje, ki je dosedaj pritegnilo 
k sodelovanju že številne odlične tekače iz vse Slovenije, bo tu
di letos zanimivo. Organizatorji pripravljajo poleg teka za me-
morial Boruta Berganta še teke pionirskih štafet osnovnih šol 
in telesnokulturnih organizacij iz vse Slovenije ter teke mla
dink na 1500 metrov, mladincev na 3000 metrov, ter članic in 
veterank na 5000 metrov. Kot novost pa so v svoj program uvedli 
I. odprto prvenstvo posameznikov teritorialne obrambe Gorenj
ske, ki bodo tekmovali na najdaljši 10 kilometrski progi. 

Organizatorji upajo, da bo tekmovanje izpeljano tako kot 
vsa dosedanja. K sodelovanju so pritegnili tako kot vsako leto 
časopisno podjetje Glas in letos tudi Pokrajinski štab teritori
alne obrambe Gorenjske, ki sta prevzela pokroviteljstvo nad 
prireditvijo, prav tako pa so poleg številnih častnih priznanj za 
najboljše, organizatorji spet zbrali kopico praktičnih nagrad za 
najboljše tekmovalce. Tudi letos se prizadevni Tržičani še niso 
odločili za startnino, vse tekmovalce pa bodo kljub temu med 
potekom tekmovanja nezgodno zavarovali pri ZS Triglav v 
Kranju. 

Tekmovanje se bo pričelo v torek, 17. aprila, ob 16. uri in 
končalo okrog 19. ure z podelitvijo priznanj najboljšim na Ber-
gantovem memorialu. Prijave je potrebno poslati pisno do 17. 4. 
do 12. ure na naslov Organizacijski odbor V. Memoriala B. Ber
ganta, Bračičeva 4, Tržič (tel. 50-776 - Janez Brzin). 

J . Kikel 

Planinci na Bohor 
Kranj, 10. aprilaE - Planinsko društvo Kranj prireja v sobo

to, 14. aprila, enodnevni izlet na Bohor. Odhod s kranjske želez
niške postaje bo ob 5.43 do Brestanice. Od tu je dve uri in pol 
hoje do doma na Bohorju. Planinci se bodo vračali po drugi poti. 
Skupno bo hoje 5 ur. Slikovita pot poteka po Poti 14. divizije, 
Zasavski planinski poti, Bohor pa je v razširjeni trasi Slovenske 
planinske poti. Izlet bosta vodila Igor Kloar in Jožica Muršec. 
Prijave sprejema P D Kranj, Koroška 27, telefon 22-823. 

J . K. 

V soboto* 14. aprila, v Škofji Loki 

Tek ob spomenikih N O B 
Škofja Loka, 10. aprila - Zveza telesnokulturnih organiza

cij in Partizan Škofja Loka prirejata v soboto, 14. aprila, mno
žično tekaško tekmovanje - 9. tek po poteh spominov NOB. 
Start in cilj bosta na nogometnem igrišču vojašnice Jožeta Gre
gorčiča v Skofji Loki. Prvi start bo ob 15.30, prijave pa bodo 
sprejemali eno uro pred začetkom tekmovanja. Pionirji so star-
tnine oproščeni, za starejše pa bo 20 dinarjev. Tekmovanje bo 
ob vsakem vremenu, pojasnila pa daje Z T K O Škofja Loka po 
telefonu 622-463. Za moške in ženske (za prve bosta dve skupi
ni : do in nad 40 let, za druge pa do in nad 30 let) bo proga dol
ga 15 kilometrov in bo potekala od vojašnice skozi vas Mo-
škrin na Križno goro in nazaj (je zahtevna preizkušnja), start 
bo ob 16. uri, pol ure prej pa se bodo začeli starti pionirjev in 
pionirk, ki bodo tekli na kilometrski progi. 

J . K. 

Obračun vaterpolskih ekip z dna lestvice 

Triglavu zmaga v Zagrebu 
Zagreb, 7. aprila - Ko je že kazalo, da kranjski vaterpolisti ni
majo veliko upanja za obstanek v l . A zvezni vaterpolski ligi, 
so tokrat drugič zapovrstjo zmagali. Zmaga (10 : 14) z Medveš-
čakom v Zagrebu pa je le še dokaz več, da so v dobri formi in 
da prejšnja zmaga ni bila naključje. Ves čas so bili Kranjčani v 
prednosti in pet minut pred koncem vodili celo s šestimi goli 
razlike. Zmaga pa je vaterpolistom Triglava prinesla tudi me
njavo mesta na lestvici, saj so jih na zadnjem mestu zamenjali 
vaterpolisti Medveščaka, Kranjčani pa so s štirimi točkami na 
predzadnjem mestu. 

mm 

Zmaga rokometašev Šeširja 
Škofja Loka, 7. aprila - Škofjeloški rokometaši so v soboto go
stili ekipo Ajdovščine, ki se skupaj s Šeširjem, Slovenj Grad
cem in Usnjarjem 1UV bori za prvi dve mesti v ligi, ki pomeni
ta napredovanje. Čeprav so domači povedli s štirimi goli razli
ke, je bila tekma vse do zadnjega napeta in rezultat izenačen. 
Na koncu so po napaki gostov zadeli gol domačini in zmagali 
z rezultatom 21 : 20 (11 : 9). 

V. S. 

Končana je republiška košarkarska liga 
za ženske 

Škofjeloške košarkarice druge 
Ljubljana, 7. aprila - V finalu republiškega košarkarskega pr
venstva za ženske so v tretji tekmi končnice košarkarice Odeje-
Marmorja morale priznati premoč ekipe K K Ilirije Mavrice. 
Čeprav so bile v odločilni tekmi Ljubljančanke boljše naspro
tnice, so se jim Ločanke dobro upirale. Rezultat je bil 78 : 61. 

"Ekipa Ilirije-Mavrice je bolj izkušena, mi pa smo bili v 
finalni tekmi preveč nerodni. Mislim, da je zmagala izkuše
nost, čeprav so bile naše igralke ves čas enakovredne tekmice 
in je končna razlika pri rezultatu prevelika. Seveda je za nas 
drugo mesto v republiki lep uspeh in upam, da tudi številnih 
navijačev nismo razočarali," je po sobotni tekmi povedal Igor 
Dolenc, trener ekipe košarkaric Odeje-Marmorja. 

V. Stanovnik 

Rokometašice RK Kranj se še borijo za dobro uvrstitev v ligi 

Rezultate krojijo poškodbe 
Kranj, 5. aprila - Letošnjo sezono igranja v II. zvezni rokometni ligi so kranjske rokome
tašice začele z veliko optimizma. Po lanskem nepričakovanem uspehu z uvrstitvijo na peto 
mesto v ligi, kjer so bile novinke, so na podoben rezultat računale tudi letos. Ko pa je po 
jesenskem delu prvenstva kazalo celo na boj za vrh lestvice, pa so se začele poškodbe... 

Že po drugem jesenskem kolu je eki
pa zamenjala trenerja. Namesto Andreja 
Kavčiča, ki je dekleta pripeljal v vrh slo
venskega in kasneje državnega rokometa, 
sedaj ekipo trenira priznani rokometni 
trener Leopold Jeras: Ekipo sem prevzel 

po tretjem kolu. 
Dekleta so igrala 
dobro in kar ne
kaj časa smo bili 
na prvem mestu 
v ligi. Nato pa so 
se začele poškod
be. Tako si je 
Meta Gradišar 
zlomila nogo, 
Romana Jeruc je 
imela zlomljen 

prst, prva vratarka je zanosila... dve de
kleti se po rojstvu otrok še nista vrnili v 
ekipo. Velika večina ostalih igralk pa je še 
precej mladih in neizkušenih, saj jih pre
cej nastopa še v slovenskem mladinskem 
prvenstvu. Seveda se je "razsulo" v ekipi 
hitro pokazalo pri rezutatih, saj so zgu
bljali celo z ekipami, ki bi jih sicer lahko 
premagali. Velik je zlasti problem, da 
smo ostali brez prve vratarke, druga je 
prenehala igrati, tako da si sedaj pomaga
mo tudi s takimi, ki že dolgo niso stale v 
golu. Tako zaenkrat tudi težko delamo 
načrte. 

Meta Gradišar, 
ena izmed najsta
rejših igralk v 
ekipi, je trenutno 
poškodovana: " V 
Članski ekipi 
igram že deset let 
in v tem času 
smo trikrat zame
njali trenerja. 
Novi trener je 
ponovno uvedel 

nekaj svežine in drugačnosti na treninge, 
kar pa je za vzdušje v ekipi dobro. Vzrok, 
da smo dosegle tako dobre reultate, pa je 
tudi, ker se igralke v ekipi dobro razume
mo. Težko pa je zadnje mesece, ko nas 
pestijo poškodbe. Tako sem si tudi sama 
na tekmi v Zagrebu zlomila nogo in v 
gležnju strgala vezi. Treninge sem sicer 
spet začela obiskovati, da si nogo malo 
razgibam, vendar pa letos ne računam več 
na igranje. Upam pa, da bomo kljub vsem 
težavam ostale v ligi." 

"Prva leta smo vse igralke prihajale v 
ekl ipo iz OŠ France Prešeren, kjer je učil 
naš bivši trener Kavčič. Kasneje so prišla 
dekleta tudi od drugod in dobro se razu
memo. Igrala sem tudi v mladinski in ka
detski reprezentanci Slovenije, v naši eki
pi pa igram skoraj na vseh mestih. M i 
slim, da je naš letošnji cij, da ostanemo v 
ligi in da se izbere dobra ekipa. Trenutno 

nam manjkata predvsem vratarka in do
bra strelka," razmišlja Nisera Bajrović, 
kapetanka ekipe. 

Petnajst let 
trdega dela je go
tovo tisto, kar 
ekipo močno dr
ži skupaj. Po
membno je na
mreč povedati, 
da dekleta igrajo 
brez honorarjev, 
popolnoma ama
tersko in da fi
nančna sredstva 

v klubu sproti komaj zadoščajo za tekmo
vanja v gosteh in povračilo stroškov (npr. 
vožnje) igralkam in trenerju. Z T K O po
kriva le 30 odstotkov stroškov, pomaga 
jim tudi nekaj delovnih organizacij (Elita, 
Gorenjska oblačila...) in sami z delovnimi 
akcijami. "Seveda razmišljamo, kaj bi na
redili v prihodnji sezoni, saj so stroški igra
nja po Jugoslaviji tako visoki, da se ekipi, 
ki bi se borila le za obstanek v ligi, ne bi 
izplačali. Kaže pa tudi na neke spremembe 
v tekmovalnem sistemu, vendar pa je vpra
šanje, ali bo do njih prišlo že v naslednji se
zoni. Vsekakor pa v zadnjem času dekleta 
spet vestno trenirajo in zato letos, kljub 
vsem težavam, računamo na solidno uvrsti
tev," pravi Peter Gradišar. 

V. Stanovnik 
slike: J . Cigler 

Košarkarji Triglava v finalu 
Celje, 7. aprila - Košarkarji kranjskega Triglava so se v končnici 
slovenskega košarkarskega prvenstva za moške uvrstili v finale 
tekmovanja. Po dveh tekmah so bili v soboto v Celju boljši nas
protnik in premagali ekipo Celja z rezultatom 106 : 108 (46 : 51). 
Skupaj je bilo torej 2 : 1 za ekipo košarkarjev Triglava, zato so 
bodo že to soboto v Ljubljani s Slovanom pomerili za naslov re
publiških košarkarskih prvakov. 

V. S. 

Navtični tečaj v Kranju 
Kranj, 10. aprila - Novoustanovljeno navtično društvo 

N AVTI K iz Kranja bo imelo v četrtek, 12. aprila, letni občni 
zbor, na katerem bo odločalo o letnem programu dela. Iz nje
gove pestre vsebine je gotovo najbolj zanimiv tisti del, ki je na
menjen vsem zainteresiranim občanom. Tako bo društvo že 17. 
aprila pričelo s tečaji za opravljanje izpita za voditelja čolna 
(skupaj z organizacijo izpita), med prvomajskimi prazniki pri
pravlja tudi enotedenski jadralni tečaj, v poletni sezoni pa bo 
nekaj plovil na voljo za izposojo. 

Seveda želijo še naprej povečati svoje članstvo po vsej 
Gorenjski, zato vse, ki jih zanima vodni šport, vabijo na občni 
zbor, ki se bo začel ob 19. uri v dvorani 15 SO Kranj. Vsakemu 
pomorščaku so vedno pripravljeni svetovati in pomagati, do
volj je, da pokličete na tel.: (064) 35-022. 

Namizni tenis 

Drugo mesto na Kajuhovem turnirju 
Kranj, 10. aprila - Prva ekipa kranjskega Merkurja v postavi 

Zoran Gašič in Marko Jovič je osvojila tretje mesto na zelo mo
čnem 18. Kajuhovem memorialu v Ljubljani. Merkurje med dru
gim premagal tudi Mursko Soboto, ki vodi v drugi zvezni ligi, iz
gubil pa je le z zmagovalcem Kovino Olimpijo iz Ljubljane. Med 
osem najboljših sta se uvrstila med mladinci tudi Klemen Klevi-
šar in Boštjan Bernard in med mladinkami Petra Fojkar in Darja 
Krivic. 

V Križah pa je bilo gorenjsko pionirsko prvenstvo. V odsot
nosti Klevišarja in Bernarda je zmagal Slavko Dolhar pred Ale
šem Porento (oba Merkur), tretji pa je bil Vadjunec z Jesenic. 

D. K. 

Kolesarstvo 

Trije iz Kranja v reprezentanci 
Kranj, 6. aprila - Kot nam je sporočil trener mladincev 

kranjske Save Matjaž Zevnik, je zvezni kapetan državne mladin
ske reprezentance Andrej Boltežar izbral v širški izbor reprezen-
tantov, ki bodo zastopali Jugoslavijo na mednarodnih dirkah, tu
di tri mlade kolesarje kranjske Save: Francija Pilarja, Tomaža 
Poljanca in Janeza Krišlja. V izboru so še Kranjec in Fink (Kr
ka), Vodeb (Celje), Pintarič (Rog), Bajič in Belič (Čukarički) in 
Jankovič (Borac Cačak). 

V začetku aprila pa so kranjski kolesarji sodelovali na III. 
memorialu Zambelli na Reki. Vozili so vsi najboljši jugoslovan
ski člani in mladinci, razen prve ekipe Save, ki je bila na dirki po 
Normandiji. Na kriteriju sta bila kranjska mlajša mladinca Jure 
Studen in Žiga Bajt drugi in četrti, med starejšimi mladinci pa Pi
lar in Poljanec drugi in tretji. Na dirki pa je bil kranjski mlajši 
mladinec Studen drugi na 60 kilometrov dolgi progi, starejši mla
dinci so vozili 110 kilometrov, kjer je bil Savčan Pilar drugi, med 
člani pa je bil kolesar Save Beno Žumer tretji. Ekipno je zmagala 
Krka pred Savo in Rogom. 

J . K. 

VEDNO ZA ENO 
DOLŽINO 
KOLESA 

SPREDAJ 
Beljak 

KARTNER 
BUNDES-STRASSE 45 

Tel.: 9943-4242-32444 

ŽIVILA KRANJ 

Obisk Tete Lize z dietni 
za pozabljene navade. 

PC GLOBUS Kranj 
sreda in četrtek, 11. in 12. aprila, od 9. do 
12. in od 14. do 19. ure 

PCSTORŽIČKokrica 
petek in sobota, 13. in 14. aprila, od 9. do 
12. in od 14. do 19. ure 

I — . v 

Poskušina in reklamna prodaja džemov 
Tete Lize ter drugih izdelkov FRUCTAL 

Ajdovščina. 
Teta Liza je bogastvo resnično dobrih 

okusov! 
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Uf, uf, pa so za nami! Volitve. Za cela dva dneva in celi 
dve noči so nam dali, da so se nam spočila ušesa, saj je bil dan 
pred volitvami zapovedani molk, na dan volitev pa nam tudi 
nihče ni trobil, komu in zakaj naj bi dali svoj glas. In tako smo 
se spokojno pogreznili vase. V globok premislek. In nas je, 
sem in tja preko dneva, rahlo le stisnilo pri srcu. Komu, zabo
ga, sploh zaupati? V takih razmerah, ko nam je država v čistem 
razsulu in ko državljani preprosto mislimo, da nam je sloven
ska državnost že domala na dosegu roke, se nam je občutek 
strahu pred PRAVO odločitvijo prvič sploh družil z zavestjo, 
da res odločamo o sebi. A ne, kako težko se je bilo odločiti, ko 
ste bili tik pred zdajci, še posebej, če vas skrbi za vaše in nas 
vseh otroke? Nič ni bilo - juhuhu, volitve so tu! Prvič je šlo za
res in tako resnobne so bile tudi komisije in sama volišča. Kje 
so časi, ko smo šli na volišča s pesmijo na ustih, z zastavami, 
ko je igrala »pleh muz'ka«? Kje so časi, ko so na predvečer vo
lilne komisije z otročki iz šol z vejicami in zastavicami krasile 
volišča? Kje so volilne nedelje, ko so že zjutraj kakšnemu vo
lilnemu komisijčku, ki je bil »še tavčerajšnji«, lička in očke 
prešerno žarele? 

Madonca bo tale demokracija resna stvar! 
Zdaj rahlo že slutimo, čemu Miloševič rajši požira slino in 

dovoljuje, da se ga izvoli 120 odstotno. Kakšen vsenarodni šok 
za južnaški temperament, če demokracija res vstopi skozi vrata 
in pride do takih volitev, na katerih te stisne, ko začutiš, da ti 
gre za lastno usodo in obet tvojih otrok? Tričetrt Srbije bi re
klo: je bilo pa že bolje, ko so nas malo vodili za roko, veliko 
pa za nos. 

TEMA TEDNA 

RDEČI 
KARTONI 

Ko boste izvedeli za izid, pa bogvaruj, da si sami pri sebi 
kaj očitate! Stran s travmami in zasebnimi ihtenji! Nikakor ni
ste noben čudak ali odpadnik slovenskega naroda, če niste vo
li l i »tapravega«. Nič zato, če je »vaša« stranka izgubila volilno 
bitko ali če so »vašega« favorita gladko povozili. Zdaj smo na
mreč, obveščeni, kot smo pač že bili , kot neizkušeni trenerji iz

brali dve moštvi igralcev in jih poslali v igro. Fantje prvega 
moštva imajo več strastnih in fanatičnih navijačev, pobje dru
gega pa manj. Šli bomo na vsako tekmo: gorje tistemu frajerju 
v kateremkoli moštvu, ki je blefiral in ki sploh ni v formi. Zdaj 
s tribun ne bo grmelo »sudija, fuj«, zdaj bo blefer nemudoma 
in na veke vekov diskvalificiran. Nič več skrivaštva in onega-
vljenja: rdeči karton vsakomur, ki bo brcal, spotikal ali pa sa
mo našopirjeno »driblal«. 

Če prav pomislimo: saj so prav ubogi, vsi, ki so šli v volil
ni boj, kajti ni hujše diktature kot je diktatura javnega mnenja. 
Javnega mnenja v meščanskem pomenu, da se razumemo. 
Naščuvana javnost v pogromih je druga stvar in proizvod tota
litarnih sistemov, pri nas pa bo iz zavrte javnosti zrasla avto
nomna meščanska javnost, precej cinična, a nadvse realistična. 
Vsaka zamisel, vsaka ideja, bo šla na tehtnico, zato bodo vsi ti
sti, ki bodo hoteli zabijati gole iz outa, zasuti z rdečimi kartoni. 

Čeprav je vse skupaj šele en korakec naprej, se je vendar
le uresničil up Vilfanovega Jerneja, ki je v knjigi Ob kresu ko
munizma že zdavnaj napisal, da sanja o politični evoluciji in 
ne revoluciji. Prišla je tudi parlamentrana demokracija, ki ni
kdar ne bo vsa bela, ampak bo dala le svetlejši ton politični si
vini. Čeprav nas je v nedeljo zjutraj prebudilo demokratično 
jutro, pa bo malemu slovenskemu narodu še naprej tako, da 
bo na vprašanje: 

«Kako si kaj?« zmigoval z rameni in odgovarjal: 
»Tako, kot drugi hočejo....« 

D. Sedej 

P r i j a z n i o b r a z 

Brane Rogić 

Danes, ko gledamo na vsak 
dinar, iščemo seveda cenejše 
nakupe. Moka naravnost iz 
skladišča, nepakirana, je bila 
vedno občutno cenejša in ko 
sem izvedela za skladišče z mo
ko tako pri roki, zraven kranj
ske železniške postaje, sem se 
odpravila ponjo. Skladišče je 
bilo polno, nekaj mladih fan
tov je urno odpravljalo stran
ke. Česa vsega ne skriva globi
na skladišča. Gajbice vina, pi
va, sokov, mleka, riža, škatle 
jajčk. Jaz sem prišla po moko. 
A pri vseh takšnih nakupih me 
že vnaprej skrbi, kako bom vse 

to spravila v avto. V križu me 
zaboli, ko le pogledam pol sto
ta težko vrečo. Pri platnenih 
vrečah je pa še ta sitnost, da si 
od njih ves bel. Tudi zagrabiti 
bi ne vedela prav takšne mrhe. 
No, ne smem reči, ko sem vča
sih kupovala v Senti, so mi fan
tje vedno vse sami naložili. Se 
pa zgodi kje, da te trgovci pu
ste s težkim bremenom same. 
Izbral si, plačal si, odnesi si pa 
sam! A je bil tule v tem skladiš
ču KŽK ves moj strah zaman. 

Preden sem se prav zavedela, 
je bila vreča že v mojem prt
ljažniku. Pa ne le to. Da bi se 
mi avto ne umazal, kajti moka 
je silila skozi malce redko tka
nino vreče, je ta urni fant pod-
njo podložil škatlino lepenko. 
Bila sem resnično presenečena 
nad takšno pozornostjo. In zra
ven ni pozabil ponuditi še 
jajčk, štirih kvalitet, ki so bile 
po občutno nižjih cenah kot 
drugod. 

In kdo je ta prijazni fant? 
To je Brane Rogič, doma iz Ba
nja Luke, že devet let pa živi v 
Kranju. Najprej je dobil delo v 
stražiški opekarni, ko je prene
hala s poslovanjem in jo je 
prevzel KŽK, je delal v Hrastju 
pri gradbenem materialu, zdaj 
pa je leto in pol že tule v di-
skontnem skladišču. Kakšen 
dober mesec niso več pod 
KŽK, pač pa se njihova firma 
glasi M E R C A T O R - Trgovsko 

podjetje IZBIRA Kranj. On je 
v skladišču sicer manj časa, 
kajti navadno gre s šoferjem, 
da razvozita naročeno blago. 
Kadar pa je tu, streže stran
kam. Fantje se zavedajo, da bo
do dobro prodajali le, če bodo 
s cenami konkurenčni, če bodo 
elastični, hitri, če bo zjutraj na
ročeno dopoldne že izročeno v 
njihovih in drugih poslovalni
cah. In če bodo prijazni. Prija
zni in urni so pa vsi od kraja. 
Če jih boste poiskali, naj vam 
povem, da imajo odprto vsak 
dan od 7. do 15. ure in da so 
najcenejša jajčka tu po 1,20 
din... 

D. Dolenc 

H o n e c k e r j e p r i h r a n i l 

m i l i j o n e 

Nekdanji šef Nemške demo
kratične republike Honecker je 
na svojem žiro računu »prihra
nil« ogromne vsote denarja. 
Milijoni mark, ki jih je spreje
mal zato, da je spuščal na svo

bodo politične zapornike, je le
po naložil v banko. Nekateri 
ocenjujejo, da je samo zadnje 
leto vplačal na svoj račun okoli 
50 milijonov dolarjev. Honec-
kerju bodo sodili skupaj s 30 
nekdanjimi funkcionarji, obto
žen pa je korupcije. 

M a f i j a s e p r i p r a v l j a 

n a p r v e n s t v o 

Italijanska mafija se je že na 
veliko vključila v priprave na 
svetovno prvenstvo v nogome
tu. Tako sodelujejo pri izgrad
nji stadionov: po taktiki, da 
zlepa ali zgrda dobijo posel pri 
izgradnji objektov, potem pa 
sami diktirajo ceno. Neki član 
mestnega sveta, ki razumljivo 
želi ostati neimenovan, pravi, 
da se za ta dela troši ogromno 
in preveč denarja, a nihče nima 
moči, da bi mafiji stopil na pr
ste. 

Številna italijanska mesta, 
kjer se bodo igrale tekme, so že 
začela z zaščito mestnih spo
menikov, kajti pričakujejo, da 
se bodo navijači spravili nad 
spomenike in jih uničili. Števil
ne bodo zato kar odstranili, ti
sti spomeniki, ki bodo ostali, 
pa bodo premazani s posebni
mi barvami in snovmi, da bi 
ostali zaščiteni pred grafiti. 

K a j s o l a h k o j e d l i 

R o m u n i 

Kuharji v Romuniji so si po 
padcu režima oddahnili in z 
veseljem vrgli stran najbolj 
osovraženi jedilnik, ki so ga 
imeli. Sestavila ga je Elena Ce-
aucescu osebno in morali so ga 
uporabljati vsi hoteli in resta-

vracije po državi. V tem svoje
vrstnem kuharskem zakoniku 
je bilo natančno določeno celo 
to, koliko zrn fižola lahko pla
va v porciji. Vse je bilo progra
mirano tako, da bi kar največ 
prihranili in ponudili tudi ne
kvalitetno hrano. Če se kuharji 
tega niso držali, so bili lahko 
tudi odpuščeni. Na jedilniku ni 
bilo mesta za čokolado, banane 
ali južno sadje. 

BREZ A L K O H O L A 

M I 
BREZ A L K O H O L A 

M a l e g o r e n j s k e v a s i 

Popovo P i š e : D . D o l e n c 

N a P o p o v e m s o 
" p o k a n c e " d o m a 

Najlepše bo v vasi prav te 
dni, ko bodo zacvetele češnje. 
Nekaj sliv se je oni dan že beli
lo, toda ko zacveto češnje, mo
ra vas izgledati kot pomladna 
nevesta v belem. Češnje so na 
Pdpovem tradicija, ostanek 
umnega vrtnarjenja nekdanjih 
popov. Pri vseh hišah jih ima
jo, trde hrustavke, "pokance", 
kot jim pravijo po domače, be
le, rdeče in posebej dobre pol-
bele. A so se nekako izrodile, 
drevesa so se postarala, in če
šenj ni več toliko kot nekoč. Pri 
Joštovih, kjer jih je še danes v 
Vasi največ, so jih nabrali po 
dobre pol tone in so jih vozili 
na Brezje k cerkvi prodajat. Še 
pred letom, dvema, ko so češ
nje dobro rodile, so jih vozili 
ljudem v Lom in Jelendol, kjer 
nimajo češenj. Včasih pa so jih, 
mi pripoveduje gospodinja pri 
JanČetu, Bernarda Praprotnik, 
s Popovega vozili prav na Ko
roško. 

J o š t o v i p a s e j o n a Š i j i 

Čiste kmetije tudi na 
Popovem ni več, od vsake hiše 

so zaposleni v tržiških tovar
nah. Le Coteljnov Samo je do
ma, kmet, a še on si je našel do
datni zaslužek. Vsak drugi me
sec vozi mleko kmetom z Brezij 
pri Tržiču, s Popovega, iz Va-
dič, Leš, Palovič, Hudega grab
na in Visoč v zbiralnico v Brez
jah. Okrog 25 kmetov zajame 
in blizu 500 litrov mleka se na
bere vsak dan. Sicer se pa naj
več ukvarjajo z živino. Pri Jo
štovih imajo največ govedi, 15, 
in dva konja, pri ostalih dveh 
nekaj glav manj. Tudi Martu-
novi imajo še konja. Konj je 
vse manj, le gospodarji, ki jim 
je ta lepa žival pri srcu, jih re
dijo. Joštova sta tista dva ko
nja, ki jih otroci s Hudega tako 
radi vidijo in kar skupaj lete, 
ko jih Joštov ata pripelje skozi 
vas. 

Živino čez .leto pasejo v 
planini. Joštovi jo že vsa leta 
vodijo na Šijo, kjer je paše za 
okrog sto glav živine. Pasejo 
skupaj z Janežčevo, Cvenklovo 
in Pernuševo živino s Peračice. 
Točno je bilo določeno, koliko 
živine lahko prepasejo na pla
nini, mi pripoveduje Coteljnov 
Samo. Joštovi so imeli pravico 
do paše 12 krav, 2 konj, 4 pra

šičev in nekaj kokoši. Anžono-
va it Podljubelja že vrsto let 
pase na Šiji. Kočo na Šiji so pa 
gradili skupaj stari Jošt Franc 
Avsenik, Slavkov stari oče in 
Cvenkelj in Pernuš s Peračice. 

V Jančetovem sadovnjaku stoji 
velik, lep čebelnjak. Lojze Pra
protnik iz Bistrice ga je postavil 
tu, kajti paša je odlična. Kmetje 
se zavedajo, da je tudi za kmeto
vanje in sadje bolje, če imajo če
bele. Zdaj so se tudi že navadili, 
da škropijo sadje le takrat, ko 
ni nevarno za čebele. Zgodilo se 
je že, da so bile nove zalege uni
čene, ker so škropili ob nepra
vem času. - Foto: D. D. 

Po vojni jim je bila planina 
odvzeta, ne pa koča. Večkratne 
tožbe so tekle, da so si pridobi
li nazaj tisto zemljo pod kočo. 
Toliko sitnosti je bilo, da so 
kočo nazadnje prodali za male 
denarje. 

N a j b o l j š i j e d o m a č i 
k r u h 

Kmetje na Popovem pše
nice nikoli niso nehali sejati. 
Lepo lego imajo njihove njive, 
lepo uspeva. Kolobarijo, da 
bolje raste, mi pripoveduje 
Jančetova gospodinja Bernar
da; eno leto žito, drugo koru
zo, tretje krompir in še enkrat 
vmes detelja. Zemlja je tod bolj 
ilovnata, težka in če ne bi kolo-
barili, bi se spravila v kepe. So 
se pa nekaj let ubadali z ribe
zom. Lepo je delal in tudi do
ber zaslužek je prinašal, V za
drugi v Križah so ga jemali. 
Pšenico nosijo v Mlin v Globo
ko in kruh še vedno pečejo do
ma. Žito nesejo v mlin in tam 
ga takoj zamenjajo za moko. 
Dobro moko dobijo, pravijo. 
Kar lepo se živi, le delati je tre
ba, razmišlja Jančetova gospo
dinja Bernarda. Včasih je vsak 
le v mesto silil, v tovarno, da
nes pa je že drugače. Vse bolj 
ljudje, tudi mladi, spoznavajo, 
da je le zemlja tista vrednota, 

Najlepše je otrokom, dokler so 
še majhni, ko jim še ni treba za
grabiti za delo. Joštovi Suzani 
se še gode. Imenitno gugalnico 
so ji naredili na robu, od koder 
je prelep razgled po lešanskih 
poljih, na Brezje, na hribe. - Fo
to: D. D. 

ki preživi vse, in vse raje se vra
čajo na deželo. 

K a r o d c e p i l i b i s e 

Čeprav je Popovo na sa
mem, ne tarnajo, da so odreza
ni od sveta: poštar prihaja v 
vas vsak dan, le če kakš 

nima nič zanje, ne pride. Otro
ci hodijo v šolo v Bistrico, do
ber kilometer imajo do avtobu
sne postaje na Brezjah pri Trži
ču. Nekaj let nazaj so do dru
gega razreda hodili v osnovno 
šolo v Leše. Jančetov Matej je 
zadnji hodil v Leše. Mama Ber
narda pravi, da ji je bilo to bolj 
všeč, bližje je imel, zdaj mora 
tako zgodaj pokonci, da ujame 
avtobus. In tudi prej je bil iz 
šole. Z domačega okna ga je 
lahko videla. Trgovina je naj
bližja na Brezjah pri Tržiču, 
tam je tudi najbližja gostilna 
Darja. Telefon ima vsaka hiša. 
Največja želja vaščanov pa je 
asfalt. Cesta od Brezij je lepo 
speljana, dobro utrjena. Joštov 
Slavko se vedno po malem jezi, 
ker se vse tako počasi dela. 
Prepričan je, da bi, če bi Popo
vo spadalo pod krajevno skup
nost Brezje, asfalt že imeli in 
tudi za cesto proti Lešam bi bi
lo bolje poskrbljeno. Tako pa 
nimajo cestarja, še peska za po
sipanje ne dobijo. Resno so že 
predlagali, da bi se preprosto 
odcepili od Leš in postali del 
brezjanske krajevne skupnosti. 
Veliko več jih veže na Brezje 
kot na Leše, to je res in kdo ve, 
če se ne bo nekega dne zares 
zgodilo tista Slavkova napoved 
o odcepitvi. Kaže, da tudi na 
vas prihaja drugačno razmišlja
nje. 

ure ja D a r i n k a Sedej 



E1AJV E L A N - tovarna športnega orodja 
Begunje na Gorenjskem 

Objavlja 
LICITACIJO 
naslednjih osnovnih sredstev: 
1. ) kombinirano tovorno vozilo T A M tip 75, leto proizvod
nje 1982, prevoženih 200.000 km, v voznem stanju 

izklicna cena 32.000,00 din 
2. ) 4 kamp prikolice I M V A D R I A 500 S P E C I A L z baldahi
nom, leto proizvodnje 1980 

po kosu/izklicna cena 6.000,00 din 
Prometni davek plača kupec. 
Licitacija bo v prostorih tovarne, dne 14. 4. 1990 ob 10.00 
uri, po načelu videno-kupljeno. 
Ogled opreme in vplačilo 10% varščine od izklicne cene bo 
istega dne od 8.00 do 10.00 ure. 

Kupci bodo lahko blago prevzeli in plačali od 16. 4. do 23. 
4. 1990. Po tem roku zapade 10 % varščina. 

SKUPŠČINA OBČINE K R A N J 
IZVRŠNI SVET IN S E K R E T A R I A T ZA 
OBČO U P R A V O 

razpisujeta 
J A V N O DRAŽBO 

I. Osnovnih sredstev: 
1. RAČUNALNIK ISKRA D A T A C 18, izklicna cena 

25.000,00 din 
2. KOPIRNI STROJ KA 102 za kopiranje načrtov, izklicna 

cena 35.000,00 din 

II. Najdenih predmetov: 
L K O L E S A 
2. K O L E S A Z M O T O R J I 
3. OSTALI N A J D E N I P R E D M E T I (denarnice, ure, fotoa

parata Nikon in Pocket...) 
Javna dražba bo v sredo, 11.4. 1990, ob 15. uri za poslop
jem Občine Kranj. Interesenti si navedena osnovna sred
stva in predmete lahko ogledate eno uro pred pričetkom 
javne dražbe. 

VHS V PRIMERJAVI S SUPER VHS 
SISTEMOJU JE KOT BI S SVETILKO 

SPRAŠEVAL PO OGNJU. 

N O R D M E N D E 

SUPER VHS SISTEM 

NORDMENDE, PREDSTAVLJATA 

KAMERI SPECTRA MOVIE 800 IN 

SPECTRA MOVIE SV 500 TER 

VIDEOREKORDER V 8005. VISOKA 

RESOLUCIJA 400 LINIJ NAMESTO 

DOSEDANJIH 240, POMENI 

NEPRIMERLJIVO BOLJŠO 

KAKOVOST SLIKE, KI SMO JE 

VAJENI LE PRI PROFESIONALNIH 

NAPRAVAH. TO JE NOV IZZIV 

VAŠI USTVARJALNOSTI. NAREDITI 

SVOJ LASTEN VIDEO JE VELIK IN 

OSVOBAJAJOČ OBČUTEK. 

UPORABITE NOVE TEHNIČNE 

MOŽNOSTI ZA VEČ VESELJA, 

DAJTE DOGODKOM ZA VEDNO 

SVOJ ZNAK. 
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© C emona commerce 
proizvodnja in trgovina d.o.o Ijubljana 

Ljubljana, Futura,Trg revoluoje 1, tel 06 1-219-107, Ljubljana,Hol day Inn ShopNazorjeva 2. 
tel.; 06 1-2 19-550, Zagreb, Futura.Tesli na 7 ,tel . 04 1-426-191, Zagreb,F utura l.;PrilazJNA 8, 

tel.: 041 -4301 32, Sarajevo,Futura,Zmijskog 6,tel.. 071-26-789 

V Z G O J N O V A R S T V E N A O R G A N I Z A C I J A K R A N J IN 
V Z G O J N O V A R S T V E N E E N O T E PRI O S N O V N I H ŠO
L A H 
V OBČINI K R A N J 

VPIS O T R O K Z A S E P T E M B E R 1990 
Obveščamo starše, da lahko do 15. 5. 1990 PRIJAVIJO 
PREDŠOLSKE O T R O K E za naslednje oblike predšolske 
vzgoje in varstva v W O K R A N J in W E pri OŠ. 

L J A S L I (od 12. do 24. meseca) 
2. V R T E C (od 2. do 7. leta) P O P O L D A N S K I O D D E L E K v 

vrtcih: T U G O V I D M A R , M O J C A , G O L N I K 
Vpis otrok za W O Kranj in za nekatere V V E pri OŠ (Simon 
Jenko, Primskovo in Kokrica) bo v vrtcu N A J D I H O J C A 
(pedagoška služba), K R A N J , Nikole Tesle 4. 
PRIJAVE Z A VPIS lahko dobite in izpolnite vsak PONE
D E L J E K od 8. do 12.ure, ob S R E D A H IN ČETRTKIH od 
12. do 16. ure. 
Vpis otrok v druge oddelke vrtcev pri OŠ bo v upravah cen
tralnih šol. 
I N F O R M A C I J E o vpisu dobite po telefonu št. 34-769. 
Obvestila o spejemu otrok bodo starši dobili domov do 15. 
julija 1990. 
Vpisnina je 20,00 din 

v? v Mercator - Izbira Kranj 

Trgovsko podjetje, d.o.o., Kranj 
64001 KRANJ, Maistrov trg 7, 

M E R C A T O R - IZBIRA, Trgovsko podjetje, Kranj, d. o. o. 
Kranj, Maistrov trg 7 
vabi k sodelovanju 
1. VEČ D E L A V C E V S I V . IN V. S T O P N J O S T R O K O V N E 
I Z O B R A Z B E T R G O V S K E IN E K O N O M S K O K O M E R 
C I A L N E S M E R I zaprodajo elektro-materiala, barv, izolacij
skega materiala in repromateriala. 
posebni pogoji: 3 leta delovnih izkušenj, 2 mesečno poizku-
sno delo 
2. D E L A V C A S IV. ALI V. S T O P N J O S T R O K O V N E IZO
B R A Z B E T R G O V S K E IN E K O N O M S K O K O M E R C I A L 
N E S M E R I za ambulantno prodajo izdelkov na Ljubljanskem 
področju 
Posebni pogoji: 1 leto delovnih izkušenj, vozniški izpit B ka

tegorije, odslužen vojaški rok, dvomesečno 
poizkusno delo. 

Vabimo vas, da pred vašo odločitvijvo pridete k nam na ra
zgovor, sicer pa pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju po
gojev sprejema Mercator - IZBIRA, Trgovsko podjetje, 
Kranj, Maistrov trg 7, v 8. dneh po objavi. 

Na podlagi pravilnika o podeljevanju priznanj INOVATOR 
L E T A in nagrad za pomembne inovacijske dosežke ter po
speševanje množične inovacijske dejavnosti Odbor za razi
skovalno dejavnost občine Radovljice objavlja 

RAZPIS 
Z A DOSEŽKE NA PODROČJU I N O V A T O R S T V A 

V OBČINI R A D O V L J I C A 

Natečaj velja za dosežke, ki jim je bila v letu 1989 priznana 
pravica do nadomestila in še niso bili prijavljeni na razpis 
Raziskovalne skupnosti občine Radovljica v preteklih letih. 

Utemeljitev prijave: 
— osebni podatki kandidata (ime, priimek, delovno mesto, 

podjetje) 
— opis inovacije (risbe, slike, skice) 
— podatki za vrednotenje inovacije 

a) višina prihranka oz. povečanja dohodka, ki ga daje 
inovacija v podjetju v enem letu 

b) uporabnost dosežka (na enem ali več delovnih mestih, 
v enem ali več podjetjih) 

c) pogoji nastanka (izven področja delovnega mesta kan
didata ali na področju delovnega mesta) 

— za nagrado so lahko predlagani tudi inovatorji, katerih 
inovacije ni možno ovrednotiti po zgoraj navedenih krite
rijih, vendar bi glede na svoje inventivno delo bili upravi
čeni do razpisane nagrade. 

V obrazložitvi naj bodo navedeni dosežki kandidata na po
dročju inovacij. 
Kandidate za priznanja in nagrade lahko prijavijo: podjetja, 
njihove strokovne službe ali organi upravljanja, druge orga
nizacije, strokovna društva in posamezniki. 
Prijave pošljite na naslov: OBČINA R A D O V L J I C A - Za
vod za planiranje skupnih potreb, Kopališka 10, Radovljica, 
najkasneje do 30. aprila 1990. 
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Nedorečena usoda ekološko-tehnološke sanacije LTH Vincarje 

Mesto proti tovarni 
Skofj a Loka, 9. aprila - V sredo zvečer je bila v Škofji Loki okro-
?la miza na temo ureditvenega načrta L T H Orodjarna in livarna 
Vincarje, ki jo je vodil predsednik občinske skupščine Jože Albreht. 
Namen pogovora, na katerega so bili poleg predstavnikov tovarne 
'n nekaterih strokovnih institucij povabljeni predstavniki vseh poli
tičnih strank ter štirih mestnih krajevnih skupnosti je bil, da meš
čani dajo svoj glas k osnutku ureditvenega načrta tovarne v Vincar
jih. Njihov glas naj bi v bistvu pretehtal, ali se L T H Orodjarna in 
Uvarna v Vincarjih ekološko-tehnološko sanira znotraj svoje ograje 
ter tako verjetno tudi po letu 2000 ostane v mestu, ali pa se sanaci
j i ne izpelje, ampak se tovarna preseli na drugo primernejše mesto. 

Čeprav je župan uvodoma 
dejal, naj razprava ne bo v du
hu prepričevanja že prepriča
nih, ampak naj bo produkti
ma, naj nakaže rešitev, se je to 
"panje izjalovilo. Zgodilo se je 
Prav to, da so prepričani še na-
Prej ostali prepričani; na eni 
strani meščani, ki niso za sana-
cijo, ampak ekološko čisto me-
8fo, pripravljeno za razcvet tu-
fizma, obrti, trgovine, na drugi 
strani pa meščani, ki so tudi za 
'o, ampak že vnaprej zavračajo 
kakršno misel o možnem so
sedstvu s to tovarno. Na tretji 
strani pa so pristaši najbolj 
Preproste rešitve, to je, da eko
loško obvladana tovarna osta
le v Vincarjih. Skratka, občin
ski vladi okrogla miza ni šla 
Prav nič na roko. Soglasja o 
"sodi tovarne - kakršnakoli re
šitev bo dolgoročna - ni bilo. 
Meščani so terjali od občinskih 
•nož, da sami najdejo in ponu
dijo čim bolj ustrezno rešitev. 

Mirjani Jan-Blažič (direkto
rica L T H Orodjarna in livarna 
Vincarje): »Podjetje je finan
čno sposobno uresničiti pro
gram ekološko-tehnološke sa
nacije, ne prenese pa preseli
tve, ki bi stala okrog 20 milijo
nov mark (6 milijonov komu
nalno urejena lokacija, dobrih 
'3 vrednost podjetja po sodni 
Cenitvi). Tolikšen bi bil dolg 
družbe podjetju v primeru seli
tve. Na posodobitev čakamo že 
enajst let, zdaj zahtevamo, ne 
Prosimo, odločitev, ali je Škof
ja Loka sposobna zagotoviti 
Preselitev podjetja tako, da bi 
vsaj 1992. leta začeli delati no-
vo tovarno, ali pa sprejeti pred
lagani ureditveni načrt.« / 

Dr. Štefanija Križnar: »V 
Škofji Loki moramo zagotoviti 
znosne pogoje za življenje. 
Škofja Loka je na drugem me
stu, za Zmincem, po hitrosti 
naraščanja obolenj dihal. Lani 
je v kranjski porodnišnici umr
lo trinajst novorojenčkov, od 
teh pet iz naše občine, nekaj 
desetkrat toliko pa jih ni bilo 
sposobno preživeti brez pomo
či. Ne rečem, daje vzrok naraš
čanja bolezni, zlasti pri otrocih, 
zaradi onesnaženja samo L T H , 
je pa med onesnaževalci, ki se 
bodo morali očistiti.« 

Predstavnik KS Godešič je 
povedal, da so Godešičani pro
ti novi industrijski coni na Pro
du, ker lokacija ni primerna za
radi podtalnice, ekologije, var
stva kmetijskih zemljišč, uniče
nja naravnega biotopa gozdov. 
Terjal je ponovno preverko 
umestnosti te industrijske cone 
in predlagal, naj bi se raje po
govarjali o popolni sanaciji to
varn, o prestrukturiranju "bol
nikov" na Trati. 

Franci Feltrin (Zeleni Slove
nije): »Dogovoriti se bomo 
morali, katera in kakšna indu
strija bo v Škofji Loki ostala. 
Industrijska cona na Produ ne 
pride v poštev. Marsikatera to
varniška hala bo ostala prazna, 
vanjo se bo dalo marsikaj pre
ložiti.« 

Ivanka Aleš (LTH Vincarje): 
»Z ureditvenim načrtom želi
mo izboljšati delovne pogoje, 
zmanjšati število nesreč pri de
lu in zmanjšati vplive na oko
lje.« 

NASONČNI 
STRANI AL J* 

(Ne)zdravi v (ne)zdravem okolju 
Letošnji 7. april, mednarodni dan zdravja, ni bil kar ta

ko ubran na temo okolja in zdravja. Decembra je 28 evrop
skih držav v okviru evropskega Urada Svetovne zdravstvene 
organizacije sprejelo poseben dogovor o konkretnih akcijah 
za korenito zboljšanje človekovega življenjskega okolja in 
zdravja. 

Kaj pa mi? Zadnja republiška skupščina v stari delegat
ski izdaji je pred kratkim, ko je obširneje spregovorila o eko
logiji, v grobem ugotovila, da se stanje v Sloveniji sicer bi
stveno še ne zboljšuje, da pa je vendarle zaustavljeno nadalj
nje poslabševanje onesnaževanja. S tem drobcenim kora
kom seveda ne moremo biti zadovoljni. V slovenskem pa 
tudi gorenjskem merilu nas čakajo številne zahtevne skupne 
naloge, na primer, dogovor o nadaljnji usodi Rudnika urana 
Zirovski vrh in jedrske elektrarne Krško, dogovor o lokaciji 
odlagališča za srednje in nizko radioaktivne odpadke, dogo
vor o zaščiti virov pitnih voda, med njimi tudi podtalnice 
Sorskega polja, za katero tudi po dveh letih, kar so objavlje
ni zaskrbljujoči podatki o onesnaženju, niti v republiki niti 
na Gorenjskem še ni bilo narejenega pravzaprav nič kon
kretnega, če izvzamemo ponujeni škofjeloški zaščitni odlok, 
ki pa sam po sebi vode ne bo očistil. Na Gorenjskem se bo 
treba končno tudi dogovoriti o lokaciji skupnega odlagališ
ča posebnih odpadkov pa najbrž še o čem. 

Po uradnih podatkih je v Sloveniji približno 1300, po 
ocenah pa najmanj 5000 divjih odlagališč smeti. V Sloveniji 
živi 750.000 ljudi v 3. in 4. razredu ogroženosti. Nevarno na
rašča rak na pljučih, kožni rak, bolezni dihal, pri katerih so 
Posebej prizadeti otroci. 

Denarja, s katerim bi v eni potezi rešili vse ekološke 
Probleme, ni. Sicer pa ne gre le za denar. Gre tudi za druga
čno razmišljanje nas vseh o okolju, za zavest, da je človek 
lahko zdrav le v zdravem okolju. Tega pa ne kvari le radioa
ktivno sevanje, škodljivi izpuhi in izlivi iz tovarn, proizvod
nja, s kakršno rii mogoče v Združeno Evropo 92. Tu so tudi 
cisto drobne človeške poteze, odvisne od vseh nas, ki v do-
niačih pečeh še kurimo s slabim premogom, ki z gnojili in 
škropivi zastrupljamo zemljo in njene sadeže, ki jemo ne
pravo hrano, ki se ne znamo odreči cigareti... 

H . Jelovčan 

Slavko Gaber ( Z S M S - Liberalna stranka): »Postavljam 
vprašanje dolgoročnega razvoja občine. Menim, da je treba 
dopolniti logiko razvoja s tistim, za kar občina ima pogoje, to 
je z obrtjo, turizmom. Škofja Loka je ob določenih pogojih 
lahko kulturni spomenik mednarodne vrednosti, torej bi lahko 
vprašali drugače kot L T H ; kolikšno rento bi L T H moral pla
čevati mestu, da je lahko tu. Usoda naj se odloči v novi skup
ščini ob mnenju krajanov. Oceni naj se, koliko lahko izgubimo 
s preselitvijo tovarne, koliko pa lahko pridobimo v mestu z 
drugačnim razvojem.« 

Skupina S E P O pri Inštitutu Jožefa Štefana je, izhajajoč iz se
danje lokacije, ocenila, da bi tovarna z uresničitvijo ekološko-
tehnološke sanacije zadostila zahtevanim predpisom s področ
ja varstva okolja, ni pa delala presoje vplivov na okolje oziro
ma primernosti lokacije. Kot je dejal predstavnik skupine, ta
ka tovarna v mesto ne sodi. 

Marjan Luževič ( Z S M S - Libe
ralna stranka): »Zakaj se v 
enajstih letih ni našlo ustrezne 
rešitve za LTH? Al i ni mogoče 
v sedanji industrijski coni najti 
tri hektare prostora za preseli
tev L T H iz Vincarij? Al i je mo
goča kompromisna varianta: 

da orodjarna ostane, livarna iš
če prostor drugod? Kaj bo z 
ekološko problematično tovar
no v Bodovljah? Občinska 
uprava naj odgovori na ta 
vprašanja.« 

Čakamo torej na odgovore. 
H . Jelovčan 

Zveze v naši gorski reševalni službi 

Capljanje za razvojem 
Zelenica, 7. aprila - Dolgoletna prizadevanja za učinkovito Gorsko 
reševalno službo v Sloveniji so omogočila, da je danes po naših pla
ninskih kočah 36 radijskih postaj za obveščanje o nesrečah. Še večji 
dosežek je, da so 16 postaj GRS opremili z 62 enotnimi prenosnimi 
radijskimi postajami. Zal pa sodobnejša in učinkovitejša sredstva 
za zveze, kakršne so predstavili na 3. posvetu o radijskih zvezah 
GRS na Zelenici, še naprej ostajajo nujna, a neuresničena potreba. 

Sredstva za zveze so nujen in zelo pomemben del opreme 
gorskih reševalcev. Sistem zvez sestavljata dva dela; prvi, s sta
cionarnimi radijskimi postajami v planinskih postojankah, je na
menjen obveščanju postaj GRS o nesrečah v gorah, drugi, s pre
nosnimi postajami, pa ima ključno vlogo za potek sleherne reše
valne akcije. Danes si ni moč zamišljati hitrega ukrepanja reše
valcev niti ob reševanju ponesrečencev iz sten niti ob iskanju 
pogrešanih oseb po odročnih krajih. Čeprav so naše postaje GRS 
za izpolnjevanje osnovnih zahtev primerno opremljene, pa je žal 
capljanje za splošnim razvojem tehnike tudi na tem področju še 
vedno prepočasno, ugotavljajo naši današnji sogovorniki. 

Janez Kavar, načelnik odseka za zveze pri komisiji za G R S : 
»Vsak gorski reševalec mora znati upo
rabljati radijsko postajo, zato je nujno 
stalno usposabljanje in seznanjanje z 
novostmi. Na letošnjem posvetu, ki se ga 
je udeležilo 32 reševalcev iz 15 postaj, 
sta Elektrotehna in Avtotehna iz Lju
bljane predstavila sodobnejšo in zmo
gljivejšo opremo za radijske zveze tujih 
izdelovalcev, za nakup katere žal še dol
go ne bomo imeli dovolj denarja. Odlo
čili pa smo se za pomembno novost, za 
proučitev možnosti uporabe UKV-od-

dajniške mreže radia - Radio data sistema, pri alarmiranju GRS, 
saj je sedanji način dokaj počasen.« 

Simon Peternelj iz postaje GRS 
Škofja Loka: »V postaji, kjer delujem že 
celo desetletje, imamo 3 prenosne radij
ske postaje. To je največkrat premalo, 
kot so potrdile dosedanje izkušnje. Pri 
nas so namreč najbolj pogoste iskalne 
akcije, v katerih sodeluje veliko število 
ljudi; vsaka skupina mora imeti svojo 
radijsko postajo, pri čemer nam poma
gata postaja milice in občinski oddelek 
za LO. O posvetu, kjer sem sodeloval pr
vič, menim, da je koristen zlasti zaradi 

prikaza novosti.« 
Peter Rožič iz postaje GRS Tržič: »Kot gospodar opreme za 

zveze sem zadolžen, da imajo 4 postaje 
vedno polne baterije oziroma so stalno 
pripravljene za uporabo. Najpomemb
nejši korak k napredku zvez v GRS, kjer 
sodelujem že prek deset let, se mi zdi 
uvedba vsaj enotnih radijskih postaj. 
Obenem moram pohvaliti, da so naši po
sveti čedalje bolj kvalitetni in tudi mno
žični.« 

Ob vsem povedanem je moč skle
pati, da so reševalci dovolj usposobljeni 
za uporabo opreme za zveze. Žal je slika 

povsem drugačna pri oskrbnikih planinskih koč, še zlasti tam, 
kjer se pogosto menjajo. Dejstvo o tehničnem zaostajanju postaj 
GRS za razvojem je moč razložiti že s podatkom, da samo ena 
boljša prenosna radijska postaja stane 15 tisočakov, kar je polo
vico več kot skupne dotacije postaji GRS Tržič za celotno letoš
njo dejavnost. Povsem nerazumljiv pa je položaj načelnikov po
staj GRS Rateče, Bohinj-Srednja vas in Kamnik, ki sploh nimajo 
telefona, čeprav po tem omrežju zasedaj poteka obveščanje o ne
srečah. 

Stojan Saje 

Z višjimi kaznimi do boljše prometne 
varnosti 

Zakonsko suverena 
Slovenija? 

Na slovenskih cestah vsako leto umre okrog 600 ljudi, ne
kaj manj kol dva na dan V zadnjih desetih letih je ta "bolezen 
moderne dobe" terjala skoraj 6000 žrtev in kar 80.000 ranjenih. 
To so podatki, ki bi nas kot družbo vsekakor morali resno skr
beti. 

Vzrokov za slabo prometno varnost je gotovo več. Pr\'ič, ne 
moremo se pohvaliti z dobrimi cestami, niti z omembe vredni
mi zneski za njihovo vzdrževanje. V Zahodni Nemčiji, denimo, 
namenjajo za ceste več kot polovico t.i. bencinskega dinarja, 
medlem ko se pri nas o deležu še vedno prerekamo. Zal ob tem 
tudi komunalno vzdrževanje vselej ne zasluži takšnega imena. 
Drugič, s strmim padanjem življenjskega standarda se po slo
venskih cestah vozijo vse bolj stara in pogosto le za silo zakrpa
na vozila. 

Tretji in najodločilnejši vzrok pa je seveda človek za vola
nom. Podatki, da miličniki na leto zabeležijo kar pol milijona 
raznih vozniških kršitev, da sta bila lani med povzročitelji ne
sreč 1502 vinjena voznika in da je bilo med njimi 196 takšnih z 
več kot 2,5 grama alkohola v krvi, povedo dovolj. 

Kako ukrepati proti nediscipliniranim, nekulturnim vozni
kom? Miličniki se trudijo, menda celo preveč, saj jih sodniki za 
prekrške javno prosijo, naj lov na prekrškarje nekoliko zavrejo. 
Seveda sodniki ne paktirajo s prekrškarji, le razvrednotenja, če 
že ne smešenja, lastnega in miličniškega dela bi se radi otresli. 
Lanska inflacija je namreč tako izničila sicer desetkratno pove
čane kazni, da se le-teh vozniki prav malo ali nič ne bojijo. Slo
venija sicer že nekaj časa predlaga ponovno povečanje kazni, 
vendar zvezni zakon ostaja nespremenjen. Očitno veljajo v dru
gih delih države drugačna merila, očitno se na tamkajšnjih ce
stah lahko še marsikaj počne. 

Na nedavnem strokovnem posvetovanju o prometni varno
sti v Opatiji so udeleženci podprli predlog Ivana Winklerja. 
predsednika republiškega sveta za preventivo in vzgojo v cest
nem prometu, da bi Slovenija sprejela ločen zakon o prometni 
varnosti. Tako bi v naši republiki zaščitili človeška življenja, če 
tega že noče storiti država. Razloga, da bodoči slovenski parla
ment ne bi storil tega zakonskega koraka k suvereni Sloveniji, 
ni. Nasprotno, skrajni čas je že, da Evropa neha gledati na nas 
kot na krvoločen narod, kar glede na število kršiteljev in žrtev 
prometa vsekakor smo. 

H . Jelovčan 

Maščevalna žena 
Radovljica, 7. aprila - 38-letna Danica D. iz Radovljice je v so

boto okoli 8. ure zlila proti možu Samu, njegovi materi Ivanki in 
sinu Gregorju, ki so bili takrat v kuhinji, 30-odstotno solno kisli
no. Mož, ki je zaslutil nevarnost, je s svojim telesom zaščitil sina, 
tako da se je kislina polila po njegovem hrbtu, nekaj kapljic pa je 
zadelo tudi mater. Samo je sumil, da je žena uporabila kislino in 
sta se zato z materjo takoj sprala v kopalnici z vodo. Kljub temu 
sta iskala pomoč v zdravniški ambulanti; Samo ima opečen desni 
uhelj, njegova mati pa levo oko ter uhelj. 

Povod grozljive ženine maščevalnosti je bil družinski prepir, 
ki se mu je Samo sicer skušal ogniti in je zato s sinom odšel v ma
terino kuhinjo, vendar je bila Danica, s katero se ločujeta, tako 
razjarjena, da ji niti sin ni bil dosti svet. 

H. J . 

Kurilno olje izteklo v potok 
Jesenice, 6. aprila - Nekaj po drugi uri popoldne je Jože K. s 

planine pod Golico opazil v potoku Jesenica mastne madeže. Stvar 
so vzeli v roke jeseniški miličniki, za njimi pa še komisija UNZ 
Kranj. 

Ugotovili so, da je kurilno olje iztekalo iz cisterne ob zgradbi 
Doma pod Golico, in to le v času obratovanja centralnega ogreva
nja, najverjetneje zaradi nestrokovne montaže cevk, ki vodijo i / 
rezervoarja do gorilca peči in nato nazaj do rezervoarja, kamor se 
odteka neuporabljeno olje. Povratno olje je ob rezervoarju izteka
lo do lovilnega jaška, od tam pa ponikovalo v potoček, ki se izteka 
v potok Jesenico in nato v Savo. 

Na ta način je izteklo približno 200 litrov kurilnega olja. Ško
da ni ocenjena. 

H . J . 

Tovornjakar grozil miličnikom 
Kranj, 5. aprila - Prejšnji petek je v redakcijo klicala vaš-

čanka s Kokrice, češ ali vemo, zakaj so miličniki tisti dan na 
Kokrici grobo ravnali z voznikom tovornjaka. Vaščani, ki so 
dogodek opazovali, so se zgražali in menili, da bi možje v mo
drem morali bolj dostojanstveno ravnati z možakom. 

Kot smo zvedeli, gre za 50-letnega Jožeta V., ki ga obtož
nica bremeni kaznivega dejanja preprečitve uradnega dejanja 
uradni osebi. V petek sta ga mUičnika ustavila v tovornjaku, 
naloženim z desetimi kubičnimi metri plohov. Med preverja
njem sta ugotovila več prekrškov; ni imel potnega naloga, iz
polnjene knjige, dovoljenja za prevoz lesa. Da bi ovrgli tudi 
sum o preobremenjenem tovornjaku, sta miličnika zaprosila 
voznika, naj pelje za njima na tehtnico. Voznik pa je v križiš
ču na Kokrici zavozil levo. Potem ko sta ga miličnika pono
vno zaustavila, sta ga odpeljala na postajo milice. Voznik je 
grozil, ni se strinjal, da bi gozdni delavci prenaložili tovor. 
Ker je trdil, da so ga miličniki ranili, so ga odpeljali v zdrav
stveni dom. Dežurna zdravnica je zavrnila obtožbe. 

ureja CVETO ZAPLOTNIK 



ŽIVILA K R A N J 
trgovina in gostinstvo 

NAKUPOVALNI CENTER 
ČIRČE 

APRILA p o s e b n o u g o d n e c e n e 

t t • t a i m TOALETNI PAPIR 
VAL 3 kg - Hins Paloma o r y 

61,90 din 10 zav. 01,50 din 

JAJČKA PRESENEČENJA CET11 Zlatorog 

kos 8,90 din uvoz 25,20 din 

AKHSPROEB PRODAJA PIJAČ »RADENSKA« 
ZNIŽANO DO 15' 
od aprila do oktobra 
ODPRTO tudi ob 
NEDELJAH 8. -12. ure 

in ostale dni: 
pon., tor., sr. od 8. -19. ure 
čet., pet. od 8.-20. ure 
sob. od 8. - II ure 

POSEBNE AKCIJE 
BOGATA PONUDBA 
UGODNE CENE 

POSEBNA 
PONUDBA 

SVILE IN 
IZDELKOV IZ 

KITAJSKE 
SVILE, 

TER MODNIH 
BOUTIOUE 

DODATKOV 

NCWC> 
E K S K L U Z I V N O 

4 k W , 

vi. 
NADSTROPJU 
PRODAJALNE 

TEKSTIL 
V KRANJU 

(Prešernova 
ulica) 

Za č lane stanovanjske zadruge 
nudimo v MURKINEM skladišču 
LIPICE — L e s c e po ugodni c e n i : 
porolit 6 cm a 7,40 d in/kom fco 
skladišče LIPICE 
porolit 8 cm a 7,40 din/kom 

porolit 12 cm a 6.90 din/kom 

modularni blok a 7.50 din/kom 
V ceni ni vračunan prometni davek. 
Pokličite te le fonsko številko 
(064 )74 -163 . 
Ponudba velja do prodaje zalog oz. pogodbenih količin. 

M S E J E M 
GOZDARSTVA 

IIN KMETIJSTVA 
K R A N J , 

1 3 . - 1 9 . 4 . 

1 9 9 0 

AVTOIMPORT 
UDOVČ 

Lesce d. o. o. 
Begunjska 17, 64248 

Lesce 
tel 064-74-207 

Posreduje pri 
prodaji rabljenih 
vozli In sprejema 
naročila za vsa 

uvožena osebna 
vozila. 

Ogled rabljenih vozil 
je v petek In soboto. 

NOVO - NOVO - NOVO 

, .G, i a 
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PLANINA III. 
KRANJ 

3rft! industrija plastičnih izdelkov m-
D R U Ž B E N O P O D J E T J E 
INDUSTRIJA P L A S T I Č N I H I Z D E L K O V , p.o. 
J E S E N I C E , Sp. Plavž 6/d 

Na podlagi 53.člena Statuta in sklepa zbora delacev razpisu
je prosta dela in naloge individualnega poslovodnega orga
na (ni reelekcija) 

D I R E K T O R J A D R U Ž B E N E G A P O D J E T J A za dobo štirih 
let. 

Kandidat mora izpolnjevati z zakonom predpisane pogoje 
in še naslednje zahteve: 

— da ima visoko ali višjo izobrazbo tehnične ali ekonom
ske smeri, 

— da ima najmanj pet let uspešnih delovnih izkušenj. 

Kandidat za direktorja je dolžan predložiti program, 
oz.sprejeti srednjeročni program razvoja DP. 

Ponudbo z dokazili o strokovnosti ter življenjepisom, z na
vedbo dosedanjih del, naj kandidati pošljejo v 10 dneh od 
.azpisa na naslov: 
D R U Ž B E N O P O D J E T J E INDUSTRIJA P L A S T I Č N I H 
I Z D E L K O V J E S E N I C E , Spodnji Plavž 6/d, z oznako »za 
razpisno komisi jo«. 

O izidu razpisa bodo kandidati obveščeni v 8 dneh po opra
vljenem postopku imenovanja. 

UGODNA 
PONUDBA 
• ZA MOOERNE PRIČESKE 
KISMI VOSEK 38.50 din 
• pralni praSek 
FAKS HELIZIM 3 kg 79.90 din 
• johnson Čistila 
STRIP OF ' 51.00 din 
PROTECT 1132.00 din 
• damski higienski vtezki BALLERINA 

UVOZ IZ ŠVICE 
VELIKA IZBIRA DEKORA TIVNE IN 
PREPARATIVNE KOZMETIKE 

PRIPOROČAMO SE 

Bi 
I bombažna predilnica in tkalnica i trzic 

B O M B A Ž N A P R E D I L N I C A IN T K A L N I C A T R Ž I Č 
Tržič, Cesta J L A 14 

oglaša naslednja prosta dela in naloge 

S T R O J N I K L J U Č A V N I Č A R 

Pogoji: poklicna šola kovinske smeri (IV. st.) 
1 leto delovnih izkušenj 
2 meseca poskusnega dela 

Pisne prijave o izpolnjevanju pogojev sprejema kadrovska 
služba, in sicer v roku 8 dni od dneva objave. 

Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 30 dneh po oprvljeni iz
biri — 

file:///DR0CEBIJA
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M A L I O G L A S I 

27-960 
Cesta JLfl 16 

APARATI STROJI 
Prodam nov VIDEOREKORDER ter 
VARILNI APARAT avtogeno. 
« 4 9 421 5330 

Ugodno prodam nov ELEKTRO
MOTOR 3 kW, 2880 obratov. 
2g. Duplje 80 5156 

Prodam avtomatski SADILEC 
krompirja, « 40-583 5333 
Nov VIDEOREKORDER Techics ja-
Ponski (5.200,00 din) in VIDEOKA-
MERO Sonv, prodam. « 22-586 

5334 
380-litrsko novo zamrzovalno 
SKRINJO LTH prodam za 5.700,00 
din, j 620-761 5341 

650-litrsko hladilno O M A R O LTH, 
od -2 do +8 stopinj, odlično ohra
njena, ugodno prodam. Nudim 
6-mesečno garancijo. Ogled po 
19. uri. Marko Eržen, Linhartov trg 
| . Radovljica 5347 

VIDEOREKORDER, stereo, malo 
rabljen in brezžični TELEFON ter 
DIKTAFON, ugodno prodam. 
g 80-186 5350 

Prodam OSOVINO za cirkular in 
DVIGALO Tirfor z žično vrvjo. Ve-
jesovo 10, Cerklje 5351 

Prodam nov STROJ za izdelavo 
tlakovcev, mrežnikov, vogalnikov 
ter treh vrst betonskih zidakov, 30 
odstotkov ceneje. « 74-361 5352 
Ugodno prodam ohranjen PRALNI 
STROJ Gorenje. « 35-728 5360 

Prodam termoakumulacijsko PEČ, 
2 kvV in PEČ kiperbusch. Milan Go-
gala. Selca 91, « 6 6 - 1 7 3 5386 
Osebni RAČUNALNIK PC - AT 
ugodno prodam. « 80-340, v pe
tek po 19. uri 5394 

Prodam 25-tonsko ŠTANCO. Cena 
4500 DEM. Zminec 50, Škofja Lo
k a ^ « 662-767 5395 

Ugodno prodam eno leto in pol 
staro 300-litrsko hladilno O M A R O . 
jfr25-016 5412 

Prodam OBRAČALNIK Ekzakt 1 
Sip Šempeter. Maks Klinar, Hruši-
2*21^ Jesenice 5413 
Prodam enoosno traktorsko PRI
KOLICO, dim. 1.500 x 3.500. Janko 
Zalokar, Stara Fužina 150, Bohinj 

5414 
P>ex - Rotarv, razmnoževalni 
STROJ, A - 4, prodam za 3.000 
DEM. « 4 5 - 3 1 0 , od 16. ure dalje 

5428 
Ugodno prodam nov PRALNI 
STROJ Gorenje. « 70-045 5435 

Prodam 18 palet modularnega 
bloka O R M O Ž po 6,30 din za kos. 
jft620-869 od 16. ure do 19. ure 

Prodam barvni TV Grundig z da-
jjjnskim upravljanjem. « 28-772 

Modemi interieri 

n u d i : 

po zelo ugodni ceni 
zložljive mize, stole in 
ležalnike za kampiranje 

stol 169 din 
miza 267 din 
ležalni stol 284 din 
ležalna postelja 264 din 

Se priporoča Lesnlna 
v Kranju in na 
Jesenicah 

KUPIM 
Kupim 10 dni starega TELETA si-
mentalca. « 6 2 0 - 1 5 9 5365 
Kupim kompletni 
« 6 2 0 - 1 8 8 

HIDROFOR. 
5430 

GRADBENI 
MATERIAL 
Prodam rabljena OKNA: 2 kosa 
dim. 110 x 150 cm in 1 kos dim. 70 
x 150 cm, z roletami. Cena po do
govoru. « 4 8 - 0 7 5 5367 

Kupim zazidljivo PARCELO, lahko 
je manjša, v Kranju ali bližnji okoli
ci. Šifra: S.O.S. 5432 

OBVESTILA 
IZDELUJEM žične mreže za ogra-
ditev vrtov, zaščito oken, sejanje 
peska itd. Frlic, Zevnikova 5/a, 
Kranj, « 2 7 - 9 3 7 5329 

POPRAVLJAM in PREVIJAM vse 
vrste elektromotorjev. Svetozar 
Matijaševič, Tenetiše 4/a, Golnik, 
« 4 6 - 1 7 6 5357 

Opravljam ročno TKANJE na stat-
vah širine 90 cm. « 2 2 - 0 1 7 5375 
POPRAVILO in SERVIS vseh vrst 
šivalnih in gospodinjskih strojev, 
tudi za vse industrijske entlarice, 
brzošivalke in čevljarske stroje. In
formacije in naročila: Finomehani-
ka Ropret, Cerklje, « 42-805, od 7. 
od 8. ure 5404 

OBNOVITEV dimnikov, POPRAVI-
LO streh, žlebov, B A R V A N J E na-
puščev in salonitnih streh, PLE
S K A R S K A in SOBOSLIKARSKA 
dela. Juršič Slavko, Zikova 7, Kam
nik 5408 
Strokovno VODIM poslovne knji
ge obrtnikom in gostincem. 
« 26-931 542^ 

MAGNOLIJE, zelo lepe in velike, 
sadike, dobite v: Drevesnici Tušek, 
Vodice nad Ljubljano 5431 

PRIREDITVE 
Zložljivo športno POSTELJICO, Narodno-zabavni trio Toneta De-
HOJICO Peg in športni zložljiv VO- beljaka (bivški Jurček) vabi na 
ZIČEK, prodam. Drinovec, Ručiga- PLES, vsak petek, v lokal "Dnevna 
jeva 32, Kranj, « 26-898 5337 soba" v Šorlijevi ulici, s pričetkom 

ob 18. uri in vsako nedeljo, v Do 
mu ZB, ob 16. uri. Vabljeni! 4185 

Gost i lna L a k n e r 
Cesta na brdo 33 

Kokrica - Kranj 

VAS VABI, DA POSKUSITE 
ODLIČNE SLOVENSKE DO
MAČE JEDI 
- KMEČKA POJEDINA, AJDOVI ŽGAN-

CI, SIROVI ŠTRUKLJI , AJDOVI ŠTRU-
KUI. . . 

ODPRTO OD 10. DO 22. U R E 

Tel.:(064) 22-890 (ponedeljek zaprto) 

LOKALI OSTALO 
Najamem PROSTOR, primeren za 
skladišče in rejo perutnine, z do
vozom in elektriko. « 2 3 - 1 3 8 , od 
20. ure dalje 5353 

Prodam domačo KORUZO v zrnju 
ali šrotano. Krici, Zgoša 22, Begu
nje, « 7 3 - 2 3 2 5017 

W TTTirrr 
ca napne 

PRIMERNI SPECIALNI ŠIVALNI 
STROJI ZA ELASTIČNE 

BLAG O VE, PLETENINE IN 
VOLNO. 

PFAFF H O B B Y 

L O C K 7 8 4 

B E L J A K C E N T E R 
VVIDMANNGASSE 41, tel.: 
9943-4242-26039 

N E T O A T S 7.067 
P R I N E S I T E T A O G L A S S 
S E B O J IN D O B I T E D A R I L O ! 

G L A S 

Razno p r o d a m 
Prodam nov ELEKTROMOTOR, 2.5 
*W, 3 KM, za 3.000,00 din in vlečno 
KLJUKO za PZ, za 700,00 din. 
g 33-632 5344 

Prodam nov črno-bel TV, 30 odsto
tkov ceneje in nov kombiniran 
otroški VOZIČEK, po ugodni ceni. 
Betonova 13, Kranj - Kokrica, 
jfr 27-020 5362 
Prodam otroško POSTELJICO in 
'80-litrski HLADILNIK Gorenje. 
^ 84-451, v dopoldanskem času 

5368 

Ikos Kranj 
Kupimo starejše stanovanje v 
velikosti 42 do 46 m 2 IKOS 
Kranj - tel. 27-798. 

ZAHVALA 
Ob izgubi našega dragega moža, očeta, starega 

očeta, sina, brata, tasta in strica 

F R A N C A O B L A K A , st. 
Težičovega ata iz Nakla 

se iskreno zahvaljujemo sosedom, prijateljem in 
znancem za izrečeno sožalje, podarjeno cvetje in 
spremstvo na njegovi zadnji poti. Posebej se zahva
ljujemo pevcem iz Nakla, g. župniku za lep pogreb
ni obred in sosedom Rudu, Mariji ter Nežki. Še en

krat vsem iskrena hvala! 

VSI NJEGOVI 
Naklo, 24. marca 1990 

Prodam semenski in jedilni 
KROMPIR dezire. « 4 9 - 5 2 4 5331 
Prodam semenski KROMPIRE de
zire in jerla. Sajovic, Britof 34, 
Kranj 5336 

USNJENA 
OBLAČILA 
Tone Bevk 
Spodnji trg 2 
Škofja Loka 

DAMSKI USNJENI 
KOSTIMI 
DAMSKE IN MOŠKE 
USNJENE JAKNE 
TORBICE 
Se priporočamo! 
Odprto vsak dan od 7-14 ure in 
od 15-19 ure, 
sobota od 8-12 ure 

TAPISERIJO "Zadnja večerja" in 
GOBELIN "Sveta družina", pro
dam. « 2 6 - 2 4 9 5342 
VLOŽIM določeno vsoto v dono-
sno obrt ali podobno. « 8 0 - 1 8 6 

5349 

Prodam semenski KROMPIR dezi-
re. Trboje 53, Kranj 5369 
Prodam jedilni KROMPIR igor. 
Podbrezje 130, Duplje, « 70-096 

5383 
Prodam KORUZO. « 4 2 - 3 6 2 5390 

Prodam SENO, 3.000 kg. Gantar, 
Valburga 59, Smlednik 5399 
Prodam semenski KROMPIR igor. 
Kuhar, Zg. Duplje 34 5400 
Semenski KROMPIR igor, pro
dam. Zg. Bitnje 23, Žabnica 5434 
Prodam semenski KROMPIR jaer-
la, resv in desire. Čirče 24, Kranj, 
4D> 3R-9fifi 5439 « 38-266 

STAN.OPREMA 
Poceni prodam rabljeno masivno 
SPALNICO. « 3 5 - 7 1 7 5364 

Prodam francosko 
« 73-477 

POSTELJO. 
5377 

Poceni prodam knjižno leseno 
O M A R O , KAVČ, PREPROGO, dve 
lepi cerkveni SLIKI ter ZIMNICE za 
dve postelji. « 81 -454 5389 

Prodam POHIŠTVO, primerno za 
otroško ali dnevno sobo in BLA
TNIK za VVartburg. Informacije na 
« 6 6 - 8 8 0 , popoldne 5380 
Prodam KOZO z mladičem in KO
ZLA ter ugodno prodam TOYOTO 
DX 1300, letnik 1981. « 78-424 

5396 

STANOVANJA 
Prodam 1-sobno STANOVANJE, 
Cena 70.000 DEM. Porga, Podlub-
nik 161, Škofja L o k a , « 621 -430 

5423 

Zamenjam družbeno STANOVA
NJE, 27 kvad. m., za večje stano
vanje. Damjan česen, Šorlijeva 23, 
Kranj, « 2 1 - 8 2 5 5438 

POSESTI 
GARAŽO v Šorlijevem naselju od-
dam v najem. « 2 6 - 6 2 3 5077 
Prodam HIŠO ali S T A N O V A N J E -
eno etažo, 90 kvad. m., s podstreš
jem, posebni vhod, etažna central
na kurjava. Mlekarska 10, Kranj -
čirče 5345 

Prodam starejšo HIŠO s telefo-
nom, vrtom in gospodarskim po
slopjem, na Jesenicah - Murova, 
vseljiva takoj. Informacije na 
« 7 4 - 6 9 3 5348 

Prodam polovico takoj vseljive HI
ŠE (pritličje), z zelenico, v škofji 
Loki. « 6 3 3 - 7 2 0 5392 
Na Bledu prodam HIŠO, 120 kvad. 
m., s telefonom, centralno ogreva
nje in garažo. Vseljiva takoj. Infor
macije na « 77-055 5418 

VOZILA 

Prodam UNO 45 S Fire, star 14 
mesecev. « 4 5 - 3 4 8 5305 
Prodam OPEL KADET, letnik 1970, 
registriran do decembra. 
« 2 1 - 9 4 8 5231 
Prodam BT 50, star eno leto, za 
13.500,00 din. « 74-928 5332 
Z 101 SC , letnik 1979, obnovljena, 
70.000 km, prodam za 17.000,00 
din. « 6 2 0 - 7 6 1 5340 

Ugodno prodam BT 50. Alenka Ro
de, C. na Belo 27, Kranj 5411 

Prodam 
« 4 7 - 3 6 5 

ohranjenega VW. 
5416 

Prodam Z 101 GTL, letnik novem
ber 1986, 35.000 km. « 4 5 - 6 4 8 

5346 
Prodam SKLOPKO in PLATIŠČA 
za Opel Kadett C 3. Sp. Brnik 49, 
Cerklje 5354 
Prodam dva 126 P, letnik 1978, eno 
po delih. « 2 7 - 6 0 4 5356 
J U G O 45 A, letnik 1986, 30.000 km, 
prodam. « 73-776, popoldne 5358 

APN 6, star tri leta, prodam ali za
menjam za Tomos Avtomatik. 
Konc, Golnik 149 5370 

Prodam OPEL A S C O N O avtoma-
tik, starejši letnik, obnovljena. 
Škrabelj, Alpska 54, Lesce 5415 

Prodam DIANO 6 LC, letnik 1981, 
vozna. Informacije od torka od 16. 
ure dalje. Begunje 46, « 73-617 

5372 

Prodam karambolirano Z 101 kon
fori. Janez Rezek, C. Janeza Bob 
narja 6, Cerklje, « 4 2 - 8 1 0 5379 
Ugodno prodam Z 750, letnik 1973. 
Perko, Gorenjska c. 24, Naklo 5381 

Prodam karambolirano Z 101, le
tnik 1978, celo ali po delih. Ogled 
popoldne. Drulovka 50, Kranj 5382 
R 4, letnik 1977, neregistriran, v 
voznem stanju, prodam za 700 
DEM. Tončka Mulej, Podhom 57, 
Zg. Gorje 5384 

Prodam J U G O 55, letnik 1986 in in
dustrijski ŠIVALNI STROJ. Infor
macije na « 6 2 0 - 2 1 4 , po 15. uri 

5385 
Zelo ugodno in poceni prodam 
AVTOMATIK A 3 KLS in skoraj no
vo VESPO NV 150. Partizanska c. 
48, Kranj 5387 

Ugodno prodam Z 750 SC. Pot v 
Bitnje 18, Kranj 5391 

Prodam J U G O 45 AX, letnik 1987. 
« 6 2 1 - 8 0 4 5398 
Prodam OPEL KADETT, starejši le
tnik. Roblek, Bašelj 15, Preddvor 

5402 
Prodam R 18 TLS, letnik 1985, ka-
ramboliran. Cena 4.300 DEM. 
« 6 2 0 - 4 1 7 5405 
Prodam novo LADO niva, letnik 
1989, dodatno opremljena. 
« 4 1 - 0 1 1 5406 

Prodam Z 750 SC , letnik 1979. Mar-
jeta Mlakar, Preddvor 25 5410 

Prodam J U G O 45, letnik 1987, re
gistriran do januarja 1991. Hafner, 
Godešič 71/a, Škofja Loka 5417 

Prodam Z 101 GTL, letnik 1986 in 
dva motorja Tomos AVTOMATIK. 
Marija, Krajne, Ul. Staneta Rozma
na 7, Kranj 5419 

Prodam Z 750, letnik 1977. Cena po 
d o g o v o r u . « 88-489 5425 

Prodam GOLF diesel, letnik 1986. 
Janko Kuhar, Visoko 119/g, Šen
čur 5420 

Prodam VVARTBURG, lepo ohra
njen in registriran. Oprešnikova 
49, Kranj 5426 
Prodam FIAT 131, 1.800 cem, letnik 
1979, registriran celo leto. Blažič, 
Zl. polje 3/a, Krani 5427 

Prodam 126 P, letnik 1982. Ogled 
popoldne. Platovšek, Draga 7, 
Škofja Loka 5436 

ZAPOSLITVE 
Iščem INŠTRUKTORJA anglešči 
ne za srednjo šolo. « 42-756 5355 
Takoj redno zaposlimo TOČAJKO 
za nedoločen čas. Kegljaški klub 
"Triglav", Semišče 6, Kranj 5361 
Restavracija Zoisov grad zaposli 
več DELAVCEV za sezonsko delo. 
Restavracija Zoisov grad, Grajska 
14, Boh. Bistrica, « 721 -686 5373 

Zaposlim samostojnega KV SLI-
KOPLESKARJA, delo na terenu, 
obvezen vozniški izpit B kategori
je. « 2 4 - 4 1 9 5376 
Pašna skupnost Planina pod Goli
co išče PASTIRJA ovac na Golici. 
Interesenti naj se javijo na 
« 8 3 - 5 3 9 5424 

ŽIVALI 
Prodam KRAVO, breja 8 mesecev 
- tretjič. Podobnik, Hraše 20, Lesce 

5136 
Od 20 do 80 kg težke PRAŠIČKE 
prodam. Stanonik, Log 9, Škofja 
L o k a 5287 
Prodam šest tednov starega BIK
CA simentalca. Sr. Bitnje 26 Žab 
n i c a 5338 
Prodam KRAVO, ki bo v kratkem 
drugič telila. Stagne 1, Zasip, Bled 

5343 
Prodam 2 meseca stare KUŽKE -
nemške ovčarje, Šobčeva 14, Les-
ce, « 74-014 (pri Hribarju) 5359 
Prodam en teden dni starega BIK
C A in SENO. Praprotna polica 19, 
Cerklje 5363 
BIKCA, starega štiri tedne in se
menski KROMPIR dezire, prodam. 
Sp. Brnik 56, Cerklje 5366 

Prodam sedem mesecev črno-be-
lo TELICO. Podreča 8, Mavčiče, 
« 4 0 - 0 0 9 5374 
Prodam rjave JARKICE, stare se
dem tednov. Helena Dobre, Loka 
4, Tržič 5378 

Prodam 14 dni staro TELIČKO si-
mentalko. Žirovnica 4 7 , « 80-539 

5388 
Prodam PSE - nemške ovčarje, 
stare osem tednov. « 0 6 1 / 6 1 2 - 2 5 3 

5393 
Prodam eno leto staro TELICO si-
mentalko. Primož Soklič, Sp. Gor
j e ^ 5397 

Prodam TELIČKO za zakol ali na 
daljno rejo. Omers, Hrastje 197, 
Kranj 5402 

Prodam jalovo KRAVO. Praše 20, 
Mavčiče 5433 

Odkar vaju ni, 
neprestano v naših 
srcih bolečina leži. 

20. aprila mineva 10 let, odkar nas je za vedno prerano zapustil naš dragi brat in 
stric 

S T A N K O B A J Ž E L J 
10. aprila pa mineva leto dni, ko nam je kruta usoda vzela še našo ljubljeno 

mamico, babico in prababico 

M A R I J O R E K A R 
Hvala vsem, ki obiskujete grob naših ljubljenih! 

NEUTOLAŽLJIVI VSI NJUNI 

Javornik, Jesenice, Podkoren, Bled 
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GRADITELJI ! 
UGODNE CENE GRADBENEGA MATERIALA 

CEMENT ANHOVO 1 vreča 
APNO 1 vreča 
MODULARNI BLOK Ormož-kos 

cena v zalogi 

79,40 din 
46,20 din 
10,40 

brez prometnega davka 
DOSTAVA NA GRADBIŠČE 

53,44 
29,01 

6,80 . 

Na Gorenjskem 21 telefonskih priključkov na 100 prebivalcev 

Čez pet let priključek za vsako 
gospodinjstvo 

Turisti hočejo počitnice v čistem okolju 

Kranj, 9. aprila - Vključitvi 400 tisočega telefonskega naročnika v 
Sloveniji konec minulega tedna se je na Gorenjskem pridružil 
399.999. naročnik. Ž 21,3 telefonskega priključka na 100 prebival
cev je trenutno Gorenjska na tretjem mestu v Sloveniji in sicer za 
Ljubljano in Koprom. 

R a č u n a l n i k je "poskrbe l" , 
da se je v slovesnost ob vključi
tvi 400 t i sočega telefonskega 
n a r o č n i k a v Slovenij i vkl juči la 
tudi Gorenjska. Medtem ko je 
400 t isoči telefonski n a r o č n i k v 
Slovenij i Jože Fike iz Zgornje 
Kungote , je 399.999. Janez 
Sterk iz Kovor ja pri Trž iču . V 
Podjetju za P T T promet Kran j 
so mu v petek, ko so pr ipravi l i 
tudi kra jšo novinarsko konfe
renco, izročili na j sodobne j š i te
lefonski aparat (darilo) Iskre 
Terminals iz Kranja , Podjetje 
za P T T promet Kranj pa tele
fonski imenik in mu vrni lo pla
čani prispevek za Sis. 

Razvoj tehnologije in števil
ne akcije po krajevnih skupno
stih z usklajenim programom 
razvoja na tem p o d r o č j u v Pod

jetju za P T T promet so omogo
čile , da je Gorenjska v Sloveni 
j i o b d r ž a l a 10-odstotni de lež 
pokritosti oz i roma razš i r jenost i 
s telefoni. L a n i so n a m r e č tudi 
na Gorenjskem vključili 40.000 
telefonskega n a r o č i k a , sicer pa 
je trenutna zmogljivost telefon
skih p r ik l jučkov okrog 50 t i soč . 

Č e p r a v je Gorenjska z dobr i 
mi 21 telefonskimi n a r o č n i k i 
na 100 prebivalcev trenutno 
tam, kjer je b i la sosednja A v 
strija pred 14 leti, pa programi 
za pr ihodnj ih pet let obetajo 
zagotovitev telefonskega pr i 
k l jučka vsakemu gospodinj
stvu; to pa je skoraj 74 t i soč 
p r ik l jučkov , vk l jučenih pa naj 
bi b i lo takrat dobr ih 61.000 te
lefonskih n a r o č n i k o v . Uresni 
čitev tega cilja pa bo o m o g o č i 

la trenutno tudi največja inve
sticija v glavno avtomatsko te
lefonsko centralo v Kran ju , k i 
bo veljala okrog 11 mi l i jonov 
n e m š k i h mark, kar dobr ih 40 
odstotkov pa naj bi k temu pr i 
spevali b o d o č i na ročn ik i na 
Gorenjskem. Predstavniki pod
jetja v Kran ju so tudi povedal i , 
da so že dlje časa pr iča ve l ik im 
potrebam, žel jam in naporom 

za razvoj telefonije v o b č i n a h 
in v krajevnih skupnostih. Ven
dar zaradi pomanjkanja denar
ja , č e p r a v danes novi n a r o č n i k i 
po krajevnih skupnostih pr i 
spevajo p r ib l i žno tretjino vseh 
s t roškov , ne uspejo, da bi raz
voj na tem p o d r o č j u ob d o s e ž e 
nih lepih rezultatih še bolj po
speši l i . 

A. Žalar 

Niti za eno nalogo 
Radovl j ica , 6. apri la - Prispevne stopnje za raziskovalno dejav
nost so v Slovenij i zelo raz l ične - od najnižje 0,03-odstotne do 
1,6-odstotne. V radovl j iški obč in i je 0,04-odstotna in je med 
tremi najnižj imi v republ ik i . Denar, k i se zbere s tako n izko 
prispevno stopnjo, ne z a d o š č a niti za eno da l j šo in bolj celovi
to raziskovalno nalogo. 

Radov l j i ška raziskovalna skupnost se je v minu l ih letih 
o d l o č a l a za obsežne j še (in gorenjsko pomembne) raziskovalne 
naloge le skupaj z ostal imi gorenjskimi o b č i n a m i , medtem ko 
je sama zmogla zagotoviti denar le za man j š e naloge. Letos bo 
denarja dovolj le za nadaljevanje več le tn ih raziskav o načr t 
nem zbiranju in vrednotenju koruznih sort, o uvajanju odpor
nejš ih sort jablan, o o n e s n a ž e n o s t i Blejskega in Bohinjskega 
jezera in o odkrivanju nadarjenih učencev in delu z n j imi , ne
kaj denarja pa bodo nameni l i tudi za spodbujanje inventivne 
dejavnosti in za i zobraževan je . 

DISCONT 
UNION^ LAŠKO, BA
NJ A L U S K O IN NIKŠIČ-
KO PIVO, PIVO V SO
DIH, VINA IN SOKOVI, 
PRAŠKI IN ČISTILA, 
TOALETNI PRIBOR 
ITD. 

Skrb za naravo 
mora biti pred drugimi 
Kranj, 6. aprila - Zadnje analize Jadranskega morja so pokazale, 
da je Jadran najbolj čist med morji. To pa je tik pred letošnjo turi
stično sezono dober znak, ki nam ob številnih drugih pomanjkljivo
sti v našem turizmu vliva upanja, da bodo tujci še počitnikovali pri 
nas. In ne nazadnje, da bomo sami uživali na počitnicah... 

T u d i po raziskavah s o d e č imajo tujci Jugoslavijo za soraz
merno e k o l o š k o čis to deže lo . T o pa je ob dejstvu, da je t akšn ih 
dežel vse manj, p rece j šen plus za n a š turizem. 

Seveda pa te raziskave še malo ne govorijo o tem, da nam iz 
leta v leto bolj grozijo raz l ična o n e s n a ž e n j a , pa naj si bo morja, 
rek, jezer, z r aka . . .Cve toče morje v preteklih dveh letih (k sreči sa
mo ob severnem Jadranu), in cve toče Blejsko jezero, sicer do se
daj nista pokazala znakov k a k š n i h strupenih snovi , vendar pa še 
malo ni r e č e n o , da tega v bližnji pr ihodnost i ni p r i čakova t i . K o 
smo novinarji pred tedni pisal i o nevarnosti o n e s n a ž e v a n j a Blej
skega jezera, so nas ozmerjali , češ da odganjamo goste, pa lahko 
zagotovim, da j i h ne. Le skupaj s strokovnjaki že l imo p repreč i t i , 
da se ne bi začel i poslavljati sami od sebe. Vendar ne zaradi pisa
nja... K o smo te dn i pok l ica l i na blejski l imnološk i zavod, je Spe
la Remec Rekar povedala, da so rezultati nedavnih raziskav po
kazal i , da alge zasedaj niso strupene. Bol j j i h (po dosedanjih 
i zkušn jah v drugih jezerih) skrbi , da bi do iz ločanja strupenih 
toksinov alge Aphan izomenon flosqaoe pr i š lo polet i , kajti ob to
plot i se snop ič i odpro in iz ločajo toksine. T o pa je vsekakor treba 
p repreč i t i , pa naj bo z rednim č iščenjem, v skrajnem primeru tudi 
s k e m i č n i m . Žal slednje pusti posledice tudi na drugih živih bit
j i h . 

Seveda pa se je treba vseskozi zavedati dejstva, da ne sme
mo r a č u n a t i le na sanacijo morja in jezer, t e m v e č predvsem na 
sanacijo tistih, k i vplivajo na vodo, zrak, na naravo. Tur izma (kaj 
šele njegovega razvoja) brez č is tega okolja pa gotovo ne bo. In 
n a š e g a zadovoljstva tudi ne. Zato je skrb za naravo pred mnogi
mi d rug imi . v. Stanovnik 

TRGOVINA 

CA 
R I B E 

MORSKI PES, SAR-
DELICE, TUNE, 
ŠKAMPI, ŠKOLJKE 
ITD. 
ZAMRZNJENE RIBE 
OSLIČI, ŠKARPINE, 
MOLJI, LISTI ITD. 

V SOBOTO, 14. APRILA, OB 10. URL 
OB 1. OBLETNICI DELOVANJAPREŠ 

RAZŠIRJENO SAMOPOSTREŽN01 
NA DELAVSKI CESTI 1 9 V STRAŽ 

KRANJU /Mm, 

/IZDELKI IZ UVOZA 
I (ČOKOLADA MILKA, 
I PRAŠEK, OLJE, SIRI, 
1 SLAŠČICE ITD.), SVEŽI 
I KRUH (TUDI OB -
I NEDELJAH), MLEKO IN 
i MLEČNI IZDELKI, 

SLADOLEDI, 
I SAMOPOSTREŽNA 
p PRODAJA SADJA, 

ARHIVSKA VINA, 
I DELIKATESA (NAREZKI 
I PO NAROČILU) ITD. . 

HAMBURGER, HOT DOG, POMMES FRITES, PIZZE 
(VEČ VRST), OCVRTI PIŠČANEC IN RIBE, TOPLI 
SENDVIČI, PALAČINKE, HLADNE SOLATE ITD. 

O do 12.30 in od 14. do 
2.30 in od 14. do 18. 

Večja naročila vam dostavimo. Pokličite nas po telefonu (064) 22-065! 

Prijazne prodajalke - ugodne cene - dobra založenost! 


